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Fylkeshuset, Valdisholm
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Varamedlemmer møter etter nærmere avtale.
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2011/5949
64801/2012
A40
Egil Frode Olsen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Opplæring, kultur og helsekomiteen
Fylkesutvalget
Fylkestinget
Møtedato
20.11.2012
22.11.2012
05.12.2012
Utvalgssaksnr.
100/2012
166/2012
97/2012
Salg av Halden videregående skoles avdeling på Risum til Halden
kommune
Vedlegg
1. FU-sak 153/2012
Bakgrunn for saken
Fylkesutvalget vedtok i møte 17/10-2012 under sak 153/2012 følgende:
1. Halden vgs avdeling Risum tilbys Halden kommune for kr 65 mill. Anlegget overdras
høsten 2016 eller januar 2017 avhengig av prosjektets fremdrift.
2. Endelig vedtak gjøres av fylkestinget i desember etter forberedende felles saksutredning
i henholdsvis fylkeskommunen og Halden kommune.
Saken legges nå fram for fylkestinget og kommunestyret i Halden for endelig avgjørelse.
Fakta
Fylkesutvalget fikk i sak 153/2012 en redegjørelse for behovet for å flytte tilbudet på Risum
til et samlet skolebygg på Porsnes samt en økonomisk skisse og tentativ tidsplan for tiltaket.
Saken vedlegges i sin helhet.
Fylkesrådmannen har etter fylkesutvalgets vedtak avklart med rådmannen i Halden hva som
bør fastsettes i likelydende vedtak i kommunen i og fylkeskommunen for at salget skal kunne
realiseres; salgssum, overtakelsestidspunkt og oppgjørstidspunkt. Øvrige forhold bør
rådmennene i kommunen og fylkeskommunen få fullmakt til avklare i etterhånd.
Det er i skrivende sum ikke avklart om rådmannen i Halden vil anbefale kjøp basert på
fylkesutvalgets prisforutsetning, men dersom kjøp vedtas vil det angå av saken til
kommunestyret hvilket vedtak som må gjøres for at kjøpet/salget skal gjennomføres.
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Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen mener salgssummen på kr 65 mill må ligge fast for at handelen skal
realiseres, dvs at dette ikke gjøres forhandlingsbart. Fylkeskommunen må låne ca kr 100 mill
for å fullfinansiere den samlede løsningen på Porsnes og uten slik finansiering blir det
vanskelig å forsvare dette tiltaket så lenge prosjektene knyttet til St. Olav vgs og Ny vgs i
Fredrikstad ennå ikke er realisert og funnet dekning for i fylkeskommunens økonomiplan.
Når det gjelder overtakelsestidspunkt og oppgjørstidspunkt mener fylkesrådmannen at dette
bør være likt og mest hensiktsmessig settes til 1. januar 2017 – jfr angitt tidsplan for
prosjektet i FU-sak 153/2012.
I forbindelse med den eventuelle eiendomdsoverdragelsen er det en rekke andre juridisk og
praktiske forhold som må avklares og avtales mellom partene. Dette gjelder f.eks:
 forhold til 3.part som i dag har avtaler med fylkeskommunen vedr rettigheter på
eiendommen (bl.a. Mansbachs stiftelse og gårdbruker som leier jord tilhørende
eiendommen)
 Eventuell sambruk av eiendommen/bygningene før Halden kommune overtar,
 Rettigheter til utstyr/inventar m.v.
Slike forhold bør rådmennene i kommunen og fylkeskommunen få fullmakt til å avtale på
vegne av partene.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
1. Halden videregående skole på Risum, Gnr 162, Bnr 1,2 og 6 overdras til Halden kommune
for kr 65 mill.
2. Overtakelsestidspunkt og tidspunkt for betalingsoppgjør settes til 1. januar 2017.
3. Fylkesrådmannen får fullmakt til å gjennomføre salget og avklare/avtale øvrige juridiske
og praktiske forhold med Halden kommune.
4. Prosjektet legges fram på nytt for politisk behandling når romprogram og skisseprosjekt
er utarbeidet.
Sarpsborg, 2. november 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Egil F. Olsen
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2010/12044
62645/2012
144
Ellen Arntzen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Samferdsel, miljø og klimakomiteen
Fylkesutvalget
Fylkestinget
Møtedato
21.11.2012
22.11.2012
05.12.2012
Utvalgssaksnr.
71/2012
167/2012
99/2012
Bypakke Nedre Glomma - Finansiering av planleggingsaktiviteter
Vedlegg:
1. Planleggingsprogram (forslag fra Statens vegvesen pr. oktober 2012).
Bakgrunn for saken
Bypakke Nedre Glomma er en femårig samarbeidsavtale inngått i juni 2011 mellom Østfold
fylkeskommune, Fredrikstad kommune, Sarpsborg kommune og Statens vegvesen Region
Øst. Alle byområdene i samarbeidsprogrammet «Framtidens byer», herunder Fredrikstad og
Sarpsborg, har utviklet bypakker som går ut på samarbeid om helhetlige og miljøvennlige
transportløsninger. Hovedmålet er å utvikle Nedre Glomma som en ettertraktet,
konkurransedyktig og bærekraftig region ved hjelp av virkemidler innen areal- og
transportsektoren. Denne avtalen er både i tråd med Regional transportplan for Østfold
(RTP) og Nasjonal transportplan (NTP).
Det er opprettet porteføljestyring av Bypakke Nedre Glomma. Dette innebærer at
gjennomføringen er en dynamisk prosess der tiltakene prioriteres etter hvordan de bidrar til
å oppfylle målene for pakken, tilgjengelige ressurser og gjennomførbarhet. Statens vegvesen
(SVV) har i sitt planleggingsprogram foreslått hvilke tiltak som bør prosjekteres i 2013 og
hvilke som prosjekteres i handlingsprogramperioden 2014-17.
Fakta
Når det gjelder planlegging av tiltak som bør starte allerede i 2013, haster det med å få
avklart finansieringen. Østfold fylkeskommune, Fredrikstad kommune og Sarpsborg
kommune må bli enige om hvilke tiltak og hvilke andeler de skal finansiere og på hvilken
måte. I transportetatenes forslag til Nasjonal transportplan 2014-2023 sies: «Det er behov
for nært samarbeid mellom stat, fylkeskommune og bykommune ved både utvikling og
gjennomføring av bypakkene. Arbeidet bør gjennomføres slik at innsatsene fra berørte
parter kan samordnes og følges opp på en god måte.»
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I Statens vegvesens handlingsprogram foreslås fire forskjellige finansieringsløsninger. Det er
gjennom «NTP Handlingsprogram», «RTP Handlingsprogram+2013 (og/eller kommunale
bidrag)», «Planlegging av tiltak for gående og syklende» og «Forskutteringsavtale».
Forskutteringsavtale er en avtale om forskuttering av midler til reguleringsplaner og/eller
byggeplaner med en senere tilbakebetaling i form av bompenger. Vanligvis er det
fylkeskommune eller kommune som forskutterer. En slik avtale kan godkjennes av
Vegdirektoratet dersom avtalebeløpet begrenser seg til tretti millioner kroner. Dersom
avtalebeløpet overskrider dette, må avtalen godkjennes av Samferdselsdepartementet.
Risikoen ligger i om en bompengeordning blir vedtatt og i tilfelle når den trer i kraft.
I planleggingsprogrammet til Statens vegvesen er det fire prosjekter som er foreslått å inngå
i en forskutteringsavtale. Det første er byggeplan for riksvei 110 Ørebekk-Simo til femten
millioner kroner, der halvparten bør brukes i 2013. Her foreslås at Østfold fylkeskommune
forskutterer hele beløpet. De tre neste prosjektene er mindre reguleringsplaner som foreslås
forskuttert av henholdsvis Fredrikstad og Sarpsborg kommuner. En avtale om forskuttering
kan utformes og behandles tidlig i 2013.
Oppstart av to store kommunedelplaner er arbeid som ikke kan finansieres med
bompenger/forskuttering. I disse inngår prosjektering av nye broer over Glomma, RåbekkenTorp i Fredrikstad og fylkesvei 118 nord for Sarpefossen i Sarpsborg. De vil i 2013 trenge tre
millioner kroner hver. Ved at kommunene er villige til å dekke halvparten av kostnadene, vil
Østfold fylkeskommunes andel for 2013 bli tre millioner kroner. Prosjektering av begge
broene vil fortsette til og med 2017. Samlede prosjekteringskostnader vil i perioden 2013-17
bli henholdsvis 23 millioner kroner i Fredrikstad og 25 millioner kroner i Sarpsborg. En
forsinket oppstart av planleggingen i forhold til 2013, vil forsinke oppstart av bypakka
tilsvarende.
Fylkesrådmannens vurdering
Veinettet i Nedre Glomma er under økende press og det er stort behov for å få gjennomført
avlastende vei- og broutbygginger. For å følge tidsplanen og komme i gang med de
veiutbyggingsprosjekter som er omtalt i Regional transportplan for Østfold (RTP) og som
ligger i Bypakke Nedre Glomma, mener fylkesrådmannen at nødvendig prosjektering må
være utført før utbyggingsmidlene er skaffet til veie. Dette haster og det er derfor viktig at
finansiering av nødvendig prosjektering i 2013 kommer på plass nå.
Fylkesrådmannen mener at Østfold fylkeskommune i et samarbeid med Fredrikstad
kommune bør forskuttere byggeplanarbeidet for riksvei 110 Ørebekk-Simo.
Byggeplanarbeidet er stipulert med en kostnad på 15 millioner kroner fordelt på årene 2013
og 2014. I byggeplanen ligger kostnader til grunnundersøkelser samt prosjektering av
broløsning, toplanskryss og fotgjengerundergang. Dette gir store utfordringer i forhold til
byggeplanen.
Fylkesrådmannen har drøftet en kostnadsdeling av byggeplanen med rådmannen i
Fredrikstad kommune, og er enige om å forslå en kostnadsfordeling med femti prosent på
hver av partene.
Det forutsettes at Fredrikstad og Sarpsborg kommuner tar sin del av det foreslåtte
forskutteringsbehov knyttet til lokale tilkjørselsveier i bypakken. Når det gjelder utarbeidelse
av kommunedelplaner for ny Sarpebro og ny krysning av Glomma i Fredrikstad, anbefale
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fylkesrådmannen at samarbeidsavtalens kostnadsfordeling legges til grunn. Det innebærer
femti prosent til Østfold fylkeskommune og femti prosent til kommunene. I 2013 dekkes
beløpet på tre millioner kroner innenfor planleggingsmidlene i investeringsbudsjettet for
fylkesveier.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
1. Under forutsetning av endelig godkjenning om forskuttering på 7,5 millioner kroner i
Fredrikstad kommune, forskutterer Østfold fylkeskommune 7,5 millioner kroner til
byggeplan for riksvei 110 Ørebekk-Simo. Fylkesrådmannen gis fullmakt til å inngå avtale
med Vegdirektoratet om slik forskuttering. Inndekning fra tidligere avsatte midler til
dobbeltspor for jernbane gjennom Moss.
2. Østfold fylkeskommune bidrar med femti prosent andel av midler til planlegging av ny
Sarpebro og ny bro over Glomma i Fredrikstad i 2013. Beløpet på 3 millioner kroner
dekkes innenfor planleggingsmidlene i investeringsbudsjettet for fylkesveier for 2013.
Sarpsborg, 2. november 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Bjarne Johnsen
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2009/2753
63705/2012
C33
Stein Cato Røsnæs
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Opplæring, kultur og helsekomiteen
Fylkesutvalget
Fylkestinget
Møtedato
20.11.2012
22.11.2012
05.12.2012
Utvalgssaksnr.
102/2012
168/2012
100/2012
Fylkesscene - statusrapport pr oktober 2012
Vedlegg
Ingen
Bakgrunn for saken
Fylkesutvalget fattet i sitt møte den 8. august 2012, sak PS 109/2012 «Østfold fylkesscene –
oppstart av forprosjekt»
Følgende vedtak:
1. Innplasseringsstudien, inklusiv Byggeprogram, for fylkesscene på Værste tas til
orientering.
2. Det bevilges kr 2,5 mill til forprosjektering, midlene til forprosjekteringen av fylkesscenen
dekkes ved bruk av allerede avsatte midler på regionalfondet.
3. Det forutsettes at Fredrikstad kommune bevilger tilsvarende beløp til forprosjekteringen
4. Den rammen som er satt for drift i saken skal ikke overskrides.
5. Det forutsettes at fylkestinget blir holdt løpende orientert om prosjektet.
Saken fremmes som en statusrapportering i forhold til vedtakets pkt. 5.
Fakta
Bystyret i Fredrikstad kommunen fattet i møte den 06.09.2012, følgende vedtak:
1. Innplasseringsstudien for fylkesscene på Værste tas til orientering.
2. Det bevilges kr 2,5 mill. til forprosjektering av Fylkesscenen, som finansieres overfritt
investeringsfond.
3. Det forutsettes at Østfold fylkeskommune bevilger tilsvarende beløp til
forprosjekteringen.
Dette kvitterer ut Fylkesutvalgets vedtak pkt. 3.
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Fylkesrådmannen har i samråd med Fredrikstad kommune, vedtatt følgende organisering av
arbeidet:
Prosjekt eier (PE)
Fylkesrådmann
Rådmann i Fredrikstad
Styringsgruppe (SG)
Odd Roald Andreassen
leder (ØFK)
Bjørn Edvardsen (ØFK)
Dag W Eriksen (FK)
Prosjektleder (PL)
Prosjektkoordinator Org/Drift
Magne Elvegård (ØFK)
Per O Hansen
Delprosjekt
Delprosjekt
Bygg
Drift
Magne Elvegård
Tormod Gangfløt
prosjektkoordinator(ØFK)
Prosjekteringsleder (PRL)
Byggeledelse
Prosjektmedarbeidere
(BL)
Stein Cato Røsnæs (ØFK)
Rådgivere
Mva, organisering, drift,
Ole H. H. Pettersen (FK)
Arkitekt og tekniske rådgivere
Entreprenører
I sitt møte 25. september vedtok styringsgruppen følgende fremdriftsplan for prosjektet:
Overordnet, kortsiktig fremdrift i forprosjektfasen
Milepeler
Tidspunkt
Oppstart innplasseringsstudie i eksisterende bygningsvolum.
april 2012
Revidert byggeprogram klart
20.juni 2012
Politisk vedtak om bevilgning av midler til forprosjekt.
8 Aug./6 sept. 12
Etablering av styringsgruppe fylkeshuset (ledergruppen)
Må godkjennes i samråd med Fredrikstad kommune
15 aug. 2012
01 sept. 2012
Prosjekteringsgruppe tilbudsfrist
24.aug. 2012
Prosjekteringsgruppe utvalgt og varslet
31. aug. 2012
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Klagefrist og kontrahering
17 sept. 2012
Oppstartsmøte med utvalgt ARK og PRL og Brukerkoordinator (er)
19 sept. 2012
Oppstartsmøte PGruppe og Brukere
26 sept. 2012
Gjennomgang av leveranseplan med PGruppe
3 okt. 2012
Forprosjekt KS 1 - 2
10 feb. 2013
Fylkesting og bystyre godkjenner forprosjekt
februar 13
Søknad om statsmidler til KU
31.februar 13
Tilsagn om tildeling av statsmidler
Medio des. 13
Beslutning om gjennomføring og bevilgning av økonomisk rammer
Finansieringsplan for 2014, 2015 og 2016 godkjennes
Januar 2014
Detaljering av forprosjekt ferdig
Mars/april 2014
Tilbudsspesifikasjon for totalentreprise ferdig
Mai 2014
Kunngjøring av totalentreprise med forbehold om at spunt er på plass juni 2014
innen byggestart.
Kontrahering av totalentreprenør
oktober 2014
Oppstart byggearbeider
februar 2015
Overlevering
juni 2016
Åpning
Før jul 2016.
Det er ingen signaler pr dags dato som tyder på at denne fremdriften ikke kan holdes.
Etter konkurranse er Arkitekt kontrahert, valget falt på Henning Larsen Architects fra
Danmark. Som rådgivende ingeniør falt valget på Multiconsult. For området akustikk, er
Brekke og Strand valgt og som rådgiver sceneteknikk falt valget på Teaterkonsult Hasselblad.
Alle disse har gode referanser og lang erfaring med store prosjekter. Disse faggruppene er
godt i gang med arbeidet og møtes for koordineringsmøter ukentlig. Det arbeides også med å
kvalitetssikre de antydede driftskostnadene, samt utrede ulike organisasjonsmodeller og
risiko områder knyttet til MVA problematikk.
Det er avholdt innledende møter med grunneier, for gjensidig informasjonsutveksling og
oppstart av forhandlinger.
Det har også vært avholdt møter med Fylkeskonservatoren og planavdelingen i Fredrikstad
kommune, for å avklare ytere rammeforhold og begrensninger. De er av den oppfatning at
fasaden mot elv på eksisterende bygg må tilstrebes å bevares med sitt opprinnelige preg og
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volum, men at eventuelle nødvendige tilleggsarealer kan søkes dekket med tilbygg langs
langsiden av verkstedbygget. Dialogen oppleves som konstruktiv.
Som det fremkommer av tidsplanen vil forprosjektet bli fremmet for fylkestinget i februar
2013.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen er av den oppfatning at arbeidet med forprosjekt for fylkesscenen er
hensiktsmessig organisert og i rute med hensyn til fremdrift.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
Statusrapport om forprosjekt fylkesscene pr oktober 2012 tas til orientering.
Sarpsborg, 30. oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Odd Roald Andreassen
ass. fylkesrådmann
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/9077
64164/2012
X20
Tone E. Navestad Stenbek
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Hovedarbeidsmiljøutvalget
Administrasjonsutvalget
Fylkesutvalget
Fylkestinget
Møtedato
16.11.2012
19.11.2012
22.11.2012
05.12.2012
Utvalgssaksnr.
169/2012
101/2012
Overordnet plan for kriseberedskap i Østfold fylkeskommune
Vedlegg
1. Overordnet plan for kriseberedskap i Østfold fylkeskommune
Bakgrunn for saken
Det har de senere årene vært rettet et skjerpet fokus på beredskap og samfunnssikkerhet.
Dette fokuset har blitt ytterligere skjerpet etter tragediene 22. juli. I tillegg peker
Stortingsmelding nr 22 (2007-2008) og nr 17 (2001-2002) på ansvaret alle nivå i offentlig
forvaltning har for å ivareta samfunnssikkerheten.
Østfold fylkeskommune har ikke et like stor definert ansvar i forhold til den sivile beredskapen
i fredstid som for eksempel fylkesmannen og kommunene. Men vår organisasjon har til daglig
et ansvar for å ivareta store menneskelige verdier, en omfattende tjenesteproduksjon,
økonomiske verdier og omdømme knyttet til all virksomhet i fylkeskommunen.
Derfor er det viktig at vi setter i verk forebyggende tiltak som kan redusere risiko for
uventede, negative hendelser innenfor våre ansvarsområder. I tillegg må Østfold
fylkeskommune ha en god beredskap for å kunne håndtere ulike kriser og ulykker som
oppstår på en best mulig måte.
Fylkeskommunens virksomheter har i dag beredskapsplaner for en flere scenarier –
eksempelvis ekstreme hendelser og pandemier. Men organisasjonen har de siste årene
manglet en oppdatert overordnet kriseberedskapsplan, som kan gi føringer for
beredskapsplanene for sentraladministrasjonen og de enkelte virksomhetene. Den
foreliggende beredskapsplanen er også en oppfølging av fylkeskommunens
kommunikasjonsstrategi (vedtatt av fylkesutvalget i juni 2010), der det er nedfelt at
organisasjonen skal ha en egen krisekommunikasjonsplan.
Kriseberedskapsplanen innhold og oppbygning
Overordnet plan for kriseberedskap i Østfold fylkeskommune er grovt sett delt i to; Første del
sier noe om formål, overordnede prinsipper for kriseberedskapen og avgrensinger til annet
planverk og andre beredskapsaktører. Den gir også prinsipielle føringer for strukturen i den
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enkelte virksomhets beredskapsplaner. Den andre delen inneholder aktuelle rutiner og
sjekklister. Til slutt i planen finnes Østfold fylkeskommunes sentrale varslingsliste ved kriser.
Mer om de ulike kapitlene
Kapittel 1 utdyper formål og struktur i planen og avgrensing til annet internt og eksternt
planverk. Det gir en definisjon på hva Østfold fylkeskommune legger i begrepet krise og gir
også en opplisting av aktuelle fare- og ulykkeshendelser som kan ramme organisasjonen.
Her utdypes også hvilke hovedprinsipper som skal ligge til grunn fylkeskommunens
krisehåndtering:
Ansvar – krisen skal håndteres av den som har det daglige ansvaret og myndigheten
Likhet – kriseorganisasjonen skal være mest mulig lik den daglige organiseringen
Nærhet – kriser skal håndteres på lavest mulig nivå i organisasjonen
Kapittel 2 angir føringer for organisering ved kriser og utdyper sammensetning, ansvar og
oppgaver for henholdsvis sentral og lokal kriseledelse, krisestab, kriseteam, pårørendesenter,
pressesenter samt eksterne parter. Kapitlet sier også noe om hvilke fullmakter sentral
kriseleder – fylkesrådmannen – har fått delegert fra fylkestinget og på hvilken måte
fylkestinget skal holdes oppdatert underveis og i etterkant av en krise.
Kapittel 3 angir hvilke prinsipper som skal gjelde for varsling av en krise og den viktige
krisekommunikasjonen. Effektiv krisehåndtering handler om effektiv informasjonsformidling
både internt i organisasjonen og eksternt med andre virksomheter, medier, organisasjoner
eller publikum ved en krise.
Kapittel 4 utdyper behovet for øvelse, opplæring, evaluering og oppdatering. Både ansatte
med et lederansvar, ansatte med en særskilt rolle og ansatte for øvrig må kjenne til egne
oppgaver og ansvar i en krise- og ulykkessituasjon. Dette sikres gjennom jevnlige øvelser og
opplæring. Likeså må vi hente ut læring i etterkant av reelle kriser ved å evaluere
krisehåndteringen med alle involverte parter.
Kapittel 5-8 angir rutiner for hvordan kriseledelse skal nedsettes, hvordan disse skal jobbe og
hvilket ansvar den enkelte har. Her angis også rutiner for kontakt med politi og
pårørende/foresatte og hvordan føre loggbok, som sikrer oversikt over tiltak og
kommunikasjon mellom beredskapsaktørene i krisehåndteringen.
Kapittel 9 er viet informasjonshåndtering og mediekontakt. Østfold fylkeskommune skal legge
best mulig til rette for en god og forsvarlig mediedekning, samtidig som vi skal beskytte
elever/brukere, pårørende og ansatte mot det store medietrykket. God planlegging og gode
rutiner på området bidrar også til et best mulig samarbeid med eksterne beredskapsparter.
Planen vil være tilgjengelig i både en trykt versjon og en digital webversjon på
fylkeskommunens intranett.
Fylkesrådmannens vurdering
Kritisk for den overordnede beredskapsplanen er at den fungerer som et nyttig verktøy både i
forebyggende henseende og når noe oppstår. Men en kritisk suksessfaktor er at planen er
godt kjent blant ledelse og ansatte og man må øve på ulike scenarier som kan oppstå. På
samme måte må vi evaluere i etterkant av reelle kriser og ulykker, for hele tiden å sikre læring
og forbedring av måten vi håndterer en krisesituasjon på.
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God kommunikasjon mellom fylkeskommunens kriseledelse og de øvrige beredskapsaktørene
- og en klar bevissthet om ansvarsdelingen oss i mellom - er avgjørende for å håndtere kriser
og ulykker godt. Det fordrer tett og god dialog også i forebyggingen, planleggings- og
beredskapsfasen. Fylkesberedskapsrådet i Østfold er den viktigste samarbeidsarenaen i så
måte, og fylkeskommunen vil fortsatt delta på disse arenaene.
I tillegg til den overordnede kriseberedskapsplanen, legges det til grunn av hver virksomhet i
Østfold fylkeskommune (skoler, tannhelsedistrikt, PPT/OT, ytre kulturvirksomheter, Østfold
kollektivtrafikk etc) skal ha egen lokal kriseberedskapsplan som er kjent for de ansatte.
Sentraladministrasjonen skal forholde seg til den overordnede planen i en krisesituasjon, også
med hensyn til kriseledelse.
Denne beredskapsplanen har aller størst fokus på håndteringen av selve akuttfasen i en krise
eller ulykke og hvordan forberede seg til denne håndteringen. I det daglige er det imidlertid
like viktig å jobbe godt og systematisk for å forebygge kriser og alvorlige hendelser. Derfor er
det startet opp et arbeid for å se på sikkerhet og beredskap rundt våre kritisk viktige IKTsystemer. I budsjettforslaget for 2013 legges det opp til å forsere installeringen av
talevarslingsanlegg ved de videregående skolene.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
Fylkestinget slutter seg til vedlagte Overordnet plan for kriseberedskap i Østfold
fylkeskommune med angitte formål og prinsipper og føringer for roller, ansvar, oppgaver og
varsling.
Sarpsborg, 30. oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Odd Roald Andreassen
ass. fylkesrådmann
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/8791
62031/2012
X70
Gabriela Grolms
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Fylkestinget
Møtedato
22.11.2012
05.12.2012
Utvalgssaksnr.
170/2012
102/2012
Regionalt forskningsfond - felles bestillingsbrev til det regionale
fondsstyret i Oslofjordfondet - 2013-2015
Vedlegg
1. Forslag til bestillingsbrev til fondsstyret for «Oslofjordfondet» – 2013-2015
Bakgrunn for saken
Det vises til fylkesutvalgssak 148/2009, med tilhørende vedlegg som gjør nærmere rede for de
regionale forskningsfondene. Med hjemmel i kommunelovens § 13 (”hasteparagrafen”) godkjente
fylkesutvalget 17.12.2009 samarbeidsavtalen mellom de fire fylkeskommunene Buskerud,
Telemark, Vestfold og Østfold (BTVØ), og det regionale fondet ble kalt «Oslofjordfondet». I
samme sak vedtok fylkesutvalget å delegere myndighet til det regionale fondsstyret om å
fatte vedtak i alle saker som gjelder de økonomiske midlene i det regionale fondet.
Bestillingsbrevet er oppdragsgivers (fylkeskommunenes) viktigste formelle styringsverktøy
overfor Oslofjordfondet og dets styre. Gjeldende bestillingsbrev utgår desember 2012, og det
framlagte Bestillingsbrevet vil gjelde for perioden 2013-2015. Forslag til bestillingsbrevet ble
utarbeidet av representantene fra deltakerfylkene (fylkesrepresentanter) og legges herved
fram for behandling.
Saken omhandler et felles bestillingsbrev fra alle de fire fylkene, og likelydende saksframlegg
med likelydende innstilling legges fram til behandling.
Fakta
Oslofjordfondet administreres av et felles sekretariat, som er tilknyttet vertsfylket Vestfold.
Sekretariatet består av en fulltidsansatt sekretariatsleder og ca. ½ årsverk avgitt fra
administrasjonen i hvert fylke. Telemark stiller med to representanter. Oslofjordfondets styre
består av 2 representanter fra hvert fylke, 2 representanter fra staten og forskningsrådet som
observatør. Styret rapporterer årlig til Kunnskapsdepartementet gjennom en årsrapport, som
fylkestingene får til orientering. Østfold fylkesting behandlet årsrapporten fra 2011 i
fylkestingssak 77/2012.
I 2012 ble det valgt et nytt styre. Østfold representeres ihht. fylkestingsak 17/2012 gjennom:
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Rune Fredriksen (styreleder), Fylkespolitiker Ap, Forsker, IFE

Kristin Misund (styremedlem), Forskningssjef v/Borregaard Industrier, Østfold

Tove Tøgersen (varamedlem), Avd.dir. Fredrikstad Museum-ØM

Bjørn Gitle Hauge (varamedlem), Fylkespolitiker H, Høgskolelektor, HiØ
Årsrapportene fra 2010 og 2011 samt Kunnskapsdepartementets første eksterne
evalueringsrapport (NIFU rapport 1/2012) viser at det gjeldende bestillingsbrevet har vært et
vellykket og operasjonelt styringsdokument. Fylkesrepresentantene valgte derfor å følge
samme praksis, detaljeringsnivå og målstruktur ved det framlagte bestillingsbrevet.
Bestillingsbrevet innledes med fondets generelle formål og oppsummerer fylkenes FoUstrategier. Kapittel 6 beskriver deltakerfylkenes felles prioriteringer, hovedretninger og
tilrådninger. Felles strategiske innsatsområder, prioriterte søknadstyper, prioriterte
søkergrupper, regionskapende tiltak og nasjonale og internasjonale siktemål løftes opp som
viktigste kriterier.
Det framlagte bestillingsbrevet opprettholder prioriteringen av de 5 strategiske
innsatsområdene
1) Klima og miljø
2) Velferd, helse og omsorg
3) Utdanning og opplæring
4) Attraksjonskraft, opplevelsesnæring og reiseliv
5) Teknologi
Det fokuserer på søkergruppene «offentlig sektor» og «næringsliv» ved
hovedprosjektutlysninger, mens kvalifiseringsstøtte utlyses bredt. Dette er grep som skal
motvirke en svak forankring i disse sektorene etter så langt 5 gjennomførte utlysninger.
Forskningskvaliteten skal være høy, både ved ny initiert forskning og når resultater fra FoU
anvendes. Videre skal styret:
 Få handlingsrom til å foreta prioriteringer med grunnlag i de 5 innsatsområdene

Kunne prioritere og avgrense søkergrupper i utlysningene.

Få ansvar for videre detaljering og prioriteringer av satsningsområder og prosjekttyper

Kunne presisere sine prioriteringer gjennom en årlig handlingsplan, som legges for
fylkestingene fram til orientering
Samlet innebærer dette at oppdragsgivers rammebetingelser for, og styring av, fondet legges
på et overordnet og langsiktig nivå som gir fondsstyret store frihetsgrader til å ivareta
oppdraget.
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Fylkesrådmannens vurdering
Utformingen av bestillingsbrevet er basert på, og i tråd med, føringer lagt i nasjonale
styringsdokumenter og utredninger i saken, samt tidligere vedtak i de fire fylkestingene.
Brevets kapittel 3 utgjør delene som er felles i de 4 respektive FoU strategiene og kan med
dette betraktes som deltakerfylkenes felles FoU-strategi. Fondet blir dermed et viktig
virkemiddel for regional utvikling med forskning som drivkraft, og det er et viktig insentiv til å
samle krefter på tvers av fylkesgrenser.
Oslofjordfondets årsrapport 2011 (fylkestingsak 77/2012) og Kunnskapsdepartementets
første eksterne evalueringsrapport (NIFU rapport 1/2012) viser at Oslofjordfondet er godt på
vei til å oppnå sine mål. Fylkestingsak 77/2012 redegjør for hvordan Østfold posisjonerer seg i
forhold til samarbeidsfylkene når det gjelder mobilisering og utbytte. Statistikken viser at
fondet skårer lavt på mobiliseringen til forskning i innsatsområdene «attraksjonskraft,
opplevelse, reiseliv» og «utdanning, opplæring». Dette kan tyde på at forskning som pådriver
av innovasjon i disse to innsatsområdene er i en tidlig fase, noe som kan kreve andre
vurderingskriterier og tiltak enn de som er vanlig i innsatsområder med lang
forskningstradisjon. Styret har i den forrige perioden lagt vekt på prosjekter med stor
forskningshøyde, noe som tyder på at prosjekter som anvender eksisterende
forskningsresultater i en ny setting nedprioriteres. Bestillingsbrevet gir styret handlingsrom til
å tilpasse kravene for å imøtekomme behovene i disse innsatsområdene.
Fylkesrådmannen mener at grep knyttet til vurderingskriterier og forskningshøyde, særlig ved
kvalifiseringsstøtte, kan bidra til å styrke et svakt innsatsområde som har potensial.
Statistikken synliggjør også at Østfold og Buskerud ikke utnytter fondet på likt nivå som
Vestfold og Telemark. Fylkesrådmannen mener at det kan legges sterkere til rette for læring
og samhandling innen fondsregionen som kan løfte opp de to fylkene.
Retningslinjene åpner for at inntil 7% av fondets midler kan brukes til administrasjon.
Oslofjordfondets årsrapport 2011 viser et underforbruk på sekretariatets administrative
budsjett. En styrking av sekretariatets funksjoner vil frigjøre mer tid til informasjon,
mobilisering og rådgivning i de enkelte fylkene. Samtidig blir sekretariatet mindre sårbart ved
sykdom og annet fravær. Fylkesrådmannen mener at de rammene som retningslinjene åpner
for bør utnyttes full ut.
Fylkesrådmannen vil følge opp dette administrativt og legger her fram forslag til vedtak i
samsvar med de øvrige fylkene i fondsregionen.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
Østfold fylkeskommune slutter seg til felles bestillingsbrev fra Buskerud, Telemark, Vestfold
og Østfold fylkeskommuner til styret for «Oslofjordfondet»
Sarpsborg, 22. oktober 2012
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Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/4633
66091/2012
151
Jostein Jacobsen Gjeldnes
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Flerkulturelt råd
Yrkesopplæringsnemnda
Eldrerådet
Arbeidsmiljøutvalget
Hovedarbeidsmiljøutvalget
Fylkesrådet for funksjonshemmede
Administrasjonsutvalget
Opplæring, kultur og helsekomiteen
Samferdsel, miljø og klimakomiteen
Fylkesutvalget
Fylkestinget
Møtedato
14.11.2012
15.11.2012
16.11.2012
16.11.2012
16.11.2012
19.11.2012
19.11.2012
20.11.2012
21.11.2012
22.11.2012
05.12.2012
Utvalgssaksnr.
11/2012
20/2012
104/2012
72/2012
171/2012
105/2012
Fylkesrådmannens forslag til årsbudsjett 2013
Vedlegg
1. Fylkesrådmannens forslag til årsbudsjett 2013
Generelt
Fylkesrådmannen legger med dette frem forslag til årsbudsjett for 2013 til politisk behandling.
Fylkestinget inviteres til å vedta drifts- og investeringsrammer samt resultatmål og
grunnleggende prinsipper og føringer for den aktivitet som skal utføres i 2013.
Under rammeområdet Administrasjon, fellesfunksjoner og reserve er det budsjettert med
flere samleposter som skal fordeles over flere rammeområder i forhold til den aktivitet og de
behov som oppstår i løpet av året. Dette gjelder midler til å inngå avtaler med lærekandidater
og kontrakter, personalpolitiske midler, frikjøp av tillitsvalgte, omstillingsmidler og justeringer
i forbindelse med mva-kompensasjonen. Videre gjelder det fordeling av utgiftene til
administrasjonslokalene og ØFKs eiendomsseksjon.
Under rammeområdet Opplæringstjenester er det budsjettert på funksjonsgruppen 510 – 560
samlet. Regnskapsføring og virksomhetenes forslag til budsjett skal fortsatt utarbeides pr
funksjon, men fordelingen gis samlet slik at virksomheten kan se tildelingen på
funksjonsgruppen som en samlet netto bevilgning. Bevilgningene må brukes innenfor de
rammer som gjelder og etter kriterier som gis verbalt i budsjettet og tildelingsbrevet, jf
reglement og fullmakter for Østfold fylkeskommunes årsbudsjett.
Av hensyn til økonomistyringen ved den enkelte virksomhet er det viktig at midler som
disponeres gjennom året også snarest mulig synliggjøres i virksomhetenes budsjetter. Det vil
derfor være hensiktsmessig at fylkesrådmannen gis fullmakt til å disponere/fordele disse
midlene på tvers av rammeområdene i tråd med de føringer og prinsipper som er nedfelt i
20
budsjettdokumentet, slik reglement og fullmakter for Østfold fylkeskommunes årsbudsjett
åpner for.
Vekst i budsjettet
De politiske føringene fra Økonomiplanen 2013-16 er så langt det har vært mulig blitt
innarbeidet i budsjettet.
Innen tannhelse videreføres satsingen både på behandling og forebyggende arbeid. Det er
avsatt kr 3,0 mill til nytt utstyr og bygningsmessige tilpasninger på noen tannklinikker.
Innen kollektivtrafikk foreslås en gjennomsnittlig takstøkning med 12%. Takstøkningen gjelder
for fire år og er regulert i tråd med forventet lønns- og prisvekst i samme periode. Det er
avsatt kr 1 mill til setebelter, og kr 5 mill til dekning av gassbusser i nytt anbud.
Fylkesvegene gis en samlet ramme på kr 181 mill i drift og vedlikehold, og kr 109 mill i
investeringer.
Satsingene innen videregående opplæring videreføres, med fokus på bedre læringsutbytte
både for elever og lærlinger for å øke andelen som fullfører og består. Dette skjer gjennom
systematisk, langsiktig arbeid gjennom styringssystemet for de videregående skolene, og
kvalitetssystem for fagopplæringen. Revidert plan for økt gjennomføring, «Krafttak for
læring» 2012-2016 følges opp, herunder sommerskole og leksehjelp. Samarbeidet med
kommunene og NY GIV skal videreføres gjennom arbeidet med en regional kompetanseplan.
Lærerplassutfordringene følges opp bl.a. med utgangspunkt i ny «Samfunnskontrakt for flere
læreplasser». Det legges også opp til en forsterket innsats for unge utenfor utdanning og
arbeid gjennom en styrking av Oppfølgingstjenesten og revidert samarbeidsavtale med NAV.
Rammen er styrket med kr 35 mill som følge av vekst i antall elever, lærlinger og
lærekandidater.
Regional planstrategi ble vedtatt av fylkestinget i oktober, og trekker opp utfordringer og
strategier for utvikling av Østfoldsamfunnet framover. Regionalt utviklingsfond, EU-program,
Interreg og statlige regionale midler forutsettes fortsatt å være vesentlige finansieringsmidler
for å videreutvikle fylkeskommunen som ledende regional utviklingsaktør.
Viktige satsinger innen regional utvikling er elementene i en ny næringsoffensiv, vår rolle som
vannregionmyndighet, som regional kulturminnemyndighet og som folkehelsemyndighet,
handlingsplan for klima, ny regional kompetanseplan, videreutvikling av Østfold
kulturutvikling, utviklingen av en regional friluftspolitikk og en helhetlig areal- og
transportpolitikk.
Skatteanslaget for 2013
Fylkesrådmannen har lagt skatteanslaget for 2013 basert på tall fra statsbudsjettet.
Utbytte fra Østfold Energi
Fylkesrådmannen legger til grunn fylkestingets anslag om et ordinært utbytte fra Østfold
Energi på kr 60 mill i 2013.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
1. Fylkesrådmannens forslag til driftsbudsjett for 2013 vedtas slik det fremgår av
budsjettskjemaene DRIFTSBUDSJETT – 1A og 1B (kapittel 6 i budsjettforslaget). Fra
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rammeområdet politisk styring og kontrollorganer bevilges kr 5,0 mill til tjeneste 465.0
revisortjenester og kr 0,85 mill til tjeneste 465.1 Sekretariat for kontrollutvalget. Disse
netto rammebevilgningene til interfylkeskommunalt samarbeid kan kun endres av
fylkestinget. Øvrige bevilgninger gis som netto rammer pr rammeområde. Midler fra den
tildelte rammen kan nyttes til å finansiere kjøp av varige driftsmidler med en levetid på tre
år eller mer og anskaffelsespris på kr 100 000 eller mer.
2. Fylkesrådmannens forslag til investeringsbudsjett for 2013 vedtas slik det fremgår av
budsjettskjemaene INVESTERINGSBUDSJETT – 2A og 2B (kapittel 9 i budsjettforslaget).
3. Fylkesrådmannens forslag til grunnleggende prinsipper og føringer for 2013 vedtas slik de
fremgår av dokumentet.
4. Fylkesrådmannens forslag til resultatmål og arbeidsoppdrag for 2013 vedtas slik de
fremgår under kapittel 7.
5. Fylkesrådmannen gis fullmakter til å
 omfordele budsjettert mva-kompensasjon etter faktisk refusjon på tvers av
rammeområdene
 å fordele bevilgningene under på tvers av rammeområdene:
1. funksjon 420 Administrasjon – sentraladministrasjon – kr 112,4 mill eks.
avskrivninger
2. funksjon 421 Forvaltingsutgifter i eiendomsforvalting nto ramme - kr 8,4 mill
3. funksjon 430 Administrasjonslokaler nto ramme - kr 13,7 mill eks. avskrivninger
4. funksjon 480.3 Omstillingskostnader - kr 1,3 mill
5. omdisponere midler innen funksjonsgruppen 510 – 560 for å etterleve regnskapsog rapporteringsreglene. Funksjonsgruppen utgjør samlet kr 1393,2 mill eks.
avskrivninger

benytte en ramme for driftskreditt på inntil kr 75 mill

selge og kjøpe eiendommer til en pris på inntil kr 5 mill pr enhet under forutsetning av
at tiltakene er i tråd med politiske vedtak i årsbudsjettet eller enkeltsaker.
6. For øvrig vises til ”Reglement og fullmakter for Østfold fylkeskommunes årsbudsjett”.
Sarpsborg, 5. november 2013
Atle Haga
fylkesrådmann
Hans Jørgen Gade
økonomidirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/2716
63719/2012
144
Joakim Hvamb Sveli
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Samferdsel, miljø og klimakomiteen
Fylkesutvalget
Møtedato
21.11.2012
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
73/2012
172/2012
Handlingsprogram for klima og energi - ambisjonsnivå
Bakgrunn for saken
Fylkesplanen – Østfold mot 2050 og dens samfunnsdel legger grunnlaget for Østfold
fylkeskommunes klima- og energipolitikk.
I fylkesplan er følgende delmål for miljø vedtatt:
Østfold skal være klimagassnøytralt innen 2030, og innen 2020 skal klimagassutslippet ligge
20% under 2005-nivået. Minimum 50 % skal tas gjennom lokale tiltak. Innen 2012 skal det
oppnås en reduksjon i klimagassutslippene på 10 % i forhold til 2005-nivå.
Samfunn miljø og klimakomiteen vedtok følgende i sak 30/2012:
1. Samferdsel, miljø og klimakomiteen ber fylkesrådmannen utarbeide et handlingsprogram
for klima- og energi, i henhold til de overordnede målene i fylkesplanen.
Handlingsprogrammet skal inkludere både eksternt rettet arbeid som regional
utviklingsaktør, og internt miljøarbeid for fylkeskommunens egne virksomheter.
2. Refusjonen av prosjektstøttemidler fra prosjektet «Sammen bedre på Klima» (kr 130 000)
bevilges til utarbeidelse av planen.
3. Utkastet til handlingsprogram legges fram for samferdsel, miljø og klimakomiteen i
oktober og komiteen tar da stilling til høring m.m.
Handlingsprogrammet skal gå videre fra fylkesplanen og definere ambisjonsnivå og tiltak.
Hensikten med denne saken er å vise hensiktsmessig inndeling av klima- og energiområdet i
ulike tema, samt vise hvordan ulike ambisjoner kan slå ut innenfor hvert tema.
Fakta
Fylkesplanens mål og strategier på klima og energi er i all hovedsak gjeldende for Østfold som
samfunn. Det foreligger ingen direkte tiltak eller strategier for hvordan fylkeskommunens
egne virksomheter skal nå de overordnede målene om utslippsreduksjon.
Strategiene inkluderer også enkeltvedtak samt gjeldende budsjett- og økonomiplanvedtak.
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Tema
Miljøstyringssystem
Innhold



Informasjon og
kommunikasjon


Indikatorer for klima-,
miljø- og
energiprestasjon
internt
Innarbeiding av
styringsindikatorer
for miljø, klima og
energi i
Fylkeskommunens
styringssystem
Forankring i styringsdokumentasjon
Kampanjer
Involvering
Spesifikke strategier
-
-
-
Kommunalt og
regionalt samarbeid,
offentlige aktører

Miljø og
klimavennlige
innkjøp







Fylkeskommunalt
nettverk
Østlandssamarbeidet
Klima Østfold
Forbruksvarer
Kjøretøy
Krav til
tjenesteleverandører
Transportkrav
-
-
-
Regional utvikling



Mal for klima- og
energiinnspill til
kommunal
planlegging
Biogass Østfold
Energiforum Østfold
Direkte samarbeid
næringslivet
-
-
-
-
-
-
-
Oppfølging av på hvilken måte fylkeskommunens
virksomheter påvirker miljø og bruker energi
Kvalitetssikring av interne miljø- og klimatiltak ved
oppfølging av effekt
Muliggjør styring av miljøpåvirkning, energibruk
og klimagassutslipp
Bevisstgjøre og bygge opp kunnskap i kommuner,
næringsliv og befolkning, i forhold til tiltak og
adferd som reduserer klimagassutslipp.
Involvere elever på videregående skole
Bruke fagskolen som arena for utvikling av verktøy
og fagkunnskap for mer miljøvennlige bygg
Gjennomføre og forankre energi- og
klimaplanleggingen i kommunene, bla. Gjennom
Klima Østfold
Faglig utvikling av klima- og energiarbeidet
Øke miljøvennlige varer og tjenester med gunstig
miljø-, energi-, og klimaprofil.
Prioritere bruk av produkter og tjenester med
gunstig miljø-, energi-, og klimaprofil. Stimulere
produsenter og leverandører til utvikling av mer
miljøtilpassede løsninger.
Økt satsning på miljøsertifisering innen både
offentlig og privat virksomhet, herunder styrke
samarbeidet i Miljøfyrtårn Østfold.
Redusere transportarbeidet gjennom samordnet
areal- og transportplanlegging, der
transporteffektiviteten er førende for
arealdisponeringen.
Endre reisemiddelfordelingen i fylket gjennom
kollektivsatsning og tilrettelegging for sykkel og
gange.
Øke arealutnyttelsen i byer og tettsteder gjennom
fortetting og transformasjon av bebygde arealer
og høy utnyttelse i nye områder
Utvikle nye konsepter for byutvikling basert på god
funksjonalitet og fortetting med kvalitet, i et
klima- og helseperspektiv
Økt satsning på fornybar energi, herunder
bioenergi fra landbruket og organisk avfall
Bedre gjenvinningssystemer og etablere felles
innsamlingssystemer for sortering av avfallet i
kommunene.
Økt satsning på materialgjenvinning
Gjennomføre tiltak som reduserer utslipp av
lystgass og tap av CO2 fra landbruksjord.
Øke andelen klimaeffektive bygg ved å bidra til at
kommunene får kunnskap og stiller krav i sine
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arealplaner.
Vegtransport


Fornybare drivstoff
Miljøetterlevelse
leverandører
-
Overføre transport aktivitet fra bil til kollektive
transportløsninger, bla annet ved å øke satsning
på kollektivtrafikk og utvikling av
kollektivknutepunkter og parkeringsstrategier.
-
Kollektiv



Biogass i busser
Kollektivtiltak
Øke kollektivandelen
-
Overføre transportaktivitet fra bil til gange og
sykkel på korte turer, bla ved å satse på et godt
utbygd nett av gang og sykkelveier.
-
Etablere infrastruktur for bruk av fornybare og
miljøvennlige drivstoff i kjøretøyer, herunder gass
Prioritere bruk av produkter og tjenester med
gunstig miljø-, energi-, og klimaprofil. Stimulere
produsenter og leverandører til utvikling av mer
miljøtilpassede løsninger.
-
Klimahensyn i drift
og utvikling av
veinettet



Salting
Gang- og sykkelveier
Bærekraftige bygg




BREEAM NOR
ENØK-tiltak
Inneklima
Ladeinfrastruktur
egne virksomheter
Etablere infrastruktur for bruk av fornybare og
miljøvennlige drivstoff i kjøretøyer, herunder gass
Ladeinfrastruktur
Biogassfyllestasjoner
-
-
-
Reduksjon av miljøbelastningen
Prioritere bruk av produkter og tjenester med
gunstig miljø-, energi-, og klimaprofil. Stimulere
produsenter og leverandører til utvikling av mer
miljøtilpassede løsninger.
Satse sterkere på ENØK i nye og eksisterende bygg
Fokusere på helhetlige miljøkrav som tilfredsstiller
innkjøpsambisjoner i Fylkesplanen, redusert
transportarbeid, bruk av tre.
Prioritere bruk av produkter og tjenester med
gunstig miljø-, energi-, og klimaprofil. Stimulere
produsenter og leverandører til utvikling av mer
miljøtilpassede løsninger.
Fylkesrådmannens vurdering
Et handlingsprogram for klima- og energi for Østfold fylkeskommune vil kunne bidra til en
klarere klima- og energipolitikk. Et handlingsprogram vil kunne brukes til å justere og peile
kursen for fylkeskommunens egne virksomheter og regionalt utviklingsarbeid underveis mot
milepælene som er satt for 2020. Et tydeligere handlingsfokus fra fylkeskommunens side vil gi
klarere indikasjon fra år til år på grad av måloppnåelse og herigjennom bedre synlighet i
klima- og energipolitikken. Klima- og energiarbeidet er ikke noe som kan gjennomføres og
følges opp i en egen avdeling, men inkluderer aspekter ved samtlige fylkeskommunale
virksomheter.
For å kunne håndtere oppfølging av strategier og mål satt i Fylkesplanen og gjennom
enkeltvedtak, er det nødvendig å innarbeide styringsindikatorer for miljø i Fylkeskommunens
ordinære styringssystem. Formulering av ansvar for miljøstyring ned på avdelings- og
ledernivå er avgjørende for å nå målene satt i fylkesplanen, og for at organisasjonen skal ha
mulighet til å arbeide målrettet med oppfølgingen av handlingsprogrammet. Innføring av et
miljøstyringssystem vil kreve ressurser innledningsvis, men vil kunne gi økt kvalitet, mer
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effektiv ressursbruk og økonomisk effektivitet på Fylkeskommunal drift. Miljøstyring er vanlig
i private virksomheter av en viss størrelse, og knyttes både til effektiv ressursbruk, økt kvalitet
og dokumentert miljøeffekt på arbeidet med reduksjon av utslipp og energibruk. Kommuner
som har innført miljøstyringssystemer viser til en økonomisk innsparing etter kort tid ved å
følge strømmene av energi, forbruksvarer og utslipp gjennom organisasjonen og på den
måten avdekke avvik og overforbruk som ikke alltid synes på enkeltvise budsjettlinjer.
Fylkeskommunens handlingsfokus vil påvirke både kommuner, andre fylkeskommuner,
næringsliv og andre samarbeidspartnere. Østfold fylkeskommune har tatt rollen som regional
utvikler innen klima- og energiarbeidet. Både i samarbeid med kommuner, andre
fylkeskommuner og privat næringsliv har ØFK vist handlekraft og gjennomføringsevne i klimaog energiarbeid. Nå foreligger i tillegg Klima Østfold, med felles forankring av
gjennomføringsarbeidet på klima og energi for kommunene i Østfold. Etablert rolle og
etablerte samarbeidsstrukturer gjør at Østfold fylkeskommune er i stand til å bidra til
gjennomføring av de tiltak som er nødvendig for å nå sin del av målene satt i fylkesplanen.
Kommunene har respondert på initiativene før økt regionalt samarbeid på klima og energi, og
har innarbeidet tiltak og mål i deres styringsdokumenter. Det er et behov hos kommunene for
klarere retning hva gjelder gjennomføring av klima- og energitiltak. Der Fylkeskommunen har
klar og vedtatt strategi og politikk for gjennomføring, følger også kommunene etter med egne
ressurser og gjennomføring.
Ingen av Fylkesplanens strategier går direkte på fylkeskommunale virksomheter alene, men
strategiene gjelder for fylkeskommunale virksomheter på lik linje med andre i fylket. For
fylkeskommunens egne virksomheter vil handlingsprogrammet være et verktøy for hvordan
disse skal følge opp mål og strategier i Fylkesplanen. Det finnes per i dag ingen informasjon
eller fullstendig grunnlagsdata for å beregne til hvilken grad fylkeskommunale virksomheter
har et effektivt forbruk av forbruksvarer, energi, eller til hvilken grad de påvirker miljø og
klima. Denne tilstanden gjør at det er tilfeldig hvorvidt eventuelt oppfølgings- og tiltaksarbeid
overhodet gir noen positiv miljøeffekt. Arbeidet med å Miljøfyrtårn-sertifisere
fylkeskommunens virksomheter er et viktig bevisstgjørings- og omdømmetiltak.
Miljøgevinsten er usikker da dette avhenger av lokalt engasjement og grunnlaget for å finne
og gjennomføre tiltak for kan gi effekt. Det er ingen overordnet styring av mål og effekt av
arbeidet med Miljøfyrtårn, og det finnes ikke finnes fullstendig datagrunnlag eller indikatorer
for styring etter miljø-, klima- eller energimål.
I understående tabell er klima- og energiområdet delt inn i de samme tema som foregående
tabell, og viser hvordan ulike ambisjonsnivåer vil kunne slå ut. Det er ønskelig å avstemme
ambisjonsnivået for å fastsette overordnet ambisjonsnivå for klima- og energiarbeidet. Det
kan ved senere anledning justere detaljer og handlingspunkter innenfor hvert område iht.
ambisjonen. Avklaring av ambisjonen vil gi arbeidet med handlingsprogrammet nødvendig
forankring å kunne fortsette arbeidet med utforming av tiltak og fremdriftsplan. I forhold til
målene vil de ulike ambisjonsnivåene medføre ulik grad av måloppnåelse.
Dagens klima- og energiarbeid tilsvarer et ambisjonsnivå på tiltak og omfang på
gjennomføring, som er dimensjonert etter vedtatt økonomiplan og budsjett. I dag fire- eller
femdobles driftsbudsjettet ved hjelp av tilskuddsprogrammer nasjonalt og interregionalt til
klima- og energitiltak. Disse midlene brukes i stor grad gjennom prosjekter hvor innleide
ressurser forestår gjennomføring.
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I økonomiplan for 2013- 2016 er det ikke avsatt økte ressurser direkte tilknyttet klima- og
energiarbeidet. Innen sentrale rammeområder som bl.a. samferdsel, er det vedtatt prioriterte
områder som vil være med på å styrke klima- og energiarbeidet. Eksempler på dette er
styrkning av kollektivtrafikk og økt satsning på gang/sykkelveier. På det andre store
utslippsområdet, fylkeskommunale bygg, er det ikke like tydelige prioriteringer knyttet til
klima og energiarbeidet. Dersom fylkesplanens mål for klima- og energiarbeidet skal nås, må
det arbeides mer systematisk på alle temaområdene og innsatsen må intensiveres.
Dagens ambisjon
Styrket ambisjon
Høy ambisjon
Tema
- Tilfeldig i hvilken grad man vi nå målene i Fylkesplanen
- Sannsynlig at man kan nå målene i Fylkesplanen
- Man vil med sikkerhet nå målene i Fylkesplanen
Dagens ambisjon
Styrket ambisjon
Høy ambisjon
Miljøstyringssystem
Kun energibruk i bygg
styres på overordnet nivå
Informasjon og
kommunikasjon
Fortsette mål om
Miljøfyrtårn-sertifisering
av enkeltvirksomheter
Innføring av
miljøstyringssystem med
indikatorer knyttet til
strategiene i
Fylkesplanen. Følges opp
gjennom budsjett,
økonomiplan og
tertialrapport. Inkluderes
i forvaltningsrevisjon
Arbeid rettet mot egne
ansatte
Egne ansatte og
kommunale ansatte
Arbeid rettet mot
befolkningen - samarbeid
gjennom Klima Østfold
Innføring av
miljøstyringssystem etter
prinsipper angitt i ISO14001, og
energistyring etter prinsipper
angitt i ISO15001.
Inkluderer:
Overordnet
miljøpolitikk for
driften
Gjennomgående
indikatorer og
styringsprinsipper fra
ledergruppe og ned
til enkeltledere
Ressurser til
overordnet
oppfølging av
systemet og dets
kvalitet.
Egne ansatte
Kampanjer gjennom Klima
Østfold
Kommunalt og
regional samarbeid,
offentlige aktører
Oppfølging av Klima
Østfold
Klima Østfold,
fylkeskommunalt nettverk
Fokus på faglig oppdatering og
involvering av videregående
skoler
Utvidelse av Klima Østfold etter
innledende 3-års periode
Deltagelse i
fylkeskommunalt
fagnettverk
Nærmere samarbeid
faglig med Vestfold og
Akershus
Organisering av faglig
samarbeid med Akershus
og/eller Vestfold FK
Miljø og
klimavennlige
innkjøp
Bruke miljøkriterier i
kvalitetsvurderingen av
leverandører
Utvikle indikatorer for
miljøvennlige innkjøp
som del av
miljøstyringen.
Indikatorene styrer krav
til leverandører ang. både
informasjon og miljøkrav.
Utviklingen og aktivt bruk av
indikatorer som del av
miljøstyring
Benytte leverandørutviklingsprogrammet som verktøy for
bedre miljøinnkjøp.
Østfold fylkeskommune skal gå
foran og kjøpe inn
miljøvennlige varer og tjenester
(ref.). mål for offentlige aktører
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i Klimameldingen)
Regional utvikling og
arealplanlegging
Utvikling av mal for
høringsinnspill til
kommuners planstrategi
og planarbeid knyttet opp
mot mål og strategier i
Fylkesplanen
Lede arbeidet for å
innføre krav til
ladeinfrastruktur og
sykkelparkering til all
nyutbygging og
ombygging i fylket
Høringsinnspill med krav
til kompakte byer og
tettsteder,
energieffektivitet
Utarbeidelse av krav
felles for fylket
Videreføre Biogass
Østfold etter 2013 rettet
mot produksjon og
samordning av
matavfallressursene i
fylket
Høringsinnspill med krav til
kompakte byer og tettsteder,
energieffektivitet
Utarbeidelse av krav felles for
fylket
Utvikle et type «Klima Østfold»
samarbeid for næringslivet
(forpliktende
tiltaksgjennomføring)
Videreføre og Styrke Biogass
Østfold etter 2013
Arbeide for biogass til
fergetransporten i fylket
Kollektivtransport
Krav til fornybare
drivstoff i busser for deler
av fylket
Krav til fornybare
drivstoff i alle busser på
ØKTs ruter
Økt bruk av
kollektivtrafikk blant barn
og unge
Gratis busskort for alle
elever på videregående
skole
Utvidelse av Flexxtilbudet
Vegtransport
Ladeinfrastruktur egne
virksomheter (min 20 %
innen 2020)
Tilskudd til elementær
hurtigladeinfrastruktur
Analyse av tjeneste- og
pendlerreiser for egne
ansatte
Tjenestebiler for egne
ansatte på fornybare
drivstoff
Utarbeide konsept for
Miljøtaxi
Ladeinfrastruktur egne
virksomheter –
brukerbetaling for videre
finansiering
Hurtigladeinfrastruktur
ih.t utredningen
Prosjekt for økt bruk av
miljøvennlige
transportmetoder for
egne ansatte
Parkeringsavgift på
fylkeskommunens egne
p-plasser
Utbygging av overbygd
sykkelparkering med
strømuttak
Prioritere infrastruktur
for fornybare drivstoff til
Krav til fornybare drivstoff i alle
busser på ØKTs ruter
Gratis busskort for alle barn og
unge til og med videregående
skole
Styrking og utvidelse av Flexxtilbudet
Ladeinfrastruktur egne
virksomheter – brukerbetaling
for videre finansiering.
Ambisjon om at alle skal få
ladet kjøretøyet ved behov
Ny hurtigladeutreding i 2014 og
fylkeskommunal rolleavklaring
Belønningsordning for egne
ansatte som benytter sykkel og
kollektivtrafikk til og fra arbeid
Parkeringsavgift på
fylkeskommunens egne pplasser for å finansiere klimaog energitiltak
Utbygging av overbygd
sykkelparkering med
strømuttak
Prioritere infrastruktur for
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taxi fra 2013
fornybare drivstoff til taxi fra
2013
Klimahensyn i drift
og utvikling av
veinettet
Test med redusert salting
på utvalgte strekninger
Sette krav til andel
miljøtaxi i innkjøp av
taxitjenester
Program for redusert
saltbruk over hele fylket
Utbygging gang- og
sykkelvei
Økt utbygging gang og
sykkelvei
Økt utbygging av gang- og
sykkelvei
Bærekraftige bygg
Sette krav til
energiforbruk i nybygg
over forskriftskravene
Innføring av BREEAM
NOR eller lignende
kvalitetssikringssystem
for helhetlig miljøstyring
gjennom byggets levetid
Innføring av BREEAM NOR eller
lignende
kvalitetssikringssystem for
helhetlig miljøstyring gjennom
byggets levetid for alle nybygg
Innføring av
energiledelsessystem iht.
ISO15001 for egne bygg
Energiledelsessystem
Enhetlig og live
energioppfølgingssystem
for alle eksisterende bygg
Internasjonalt
Interreg- programmer, ett
løpende prosjekt
Sette krav til andel miljøtaxi i
innkjøp av taxitjenester
Mål for redusert saltbruk for
hele fylket
Utvidet tiltaksanalyse av
energieffektiviseringspotensial i eksisterende
bygg
Utvidet analyse av
energieffektiviseringspotensial i
eksisterende bygg og
gjennomføring av alle tiltak
som har tilbakebetalingstid
innenfor byggets levetid
Interreg-prosjekt
Interreg-prosjekt
Deltagelse i et prosjekt
finansiert av sektor- eller
rammeprogrammene
Gjennomføring av tiltak
innenfor minst ett av
temaområdene innenfor et av
sektorprogrammene til EU
Finansiering
Finansiering av dagens ambisjonsnivå skjer via driftsbudsjett for klima og energi, eksterne
tilskudd og eventuelle politisk vedtak som utløser ytterligere midler fra regionalfondet eller
komiteens disposisjonsfond. Videre er det bevilget midler knyttet til finansiering av fornybare
drivstoff innen kollektivtrafikk, samferdsel og økt ambisjonsnivå for energibruk knyttet til St.
Olav. En økning av ambisjonene vil kreve en annen type innretning på finansiering. Både Oslo
kommune, Akershus fylkeskommune og Fredrikstad kommune har satt av betydelige midler
fra regnskapsoverskudd eller fast prosent av eventuelle utbytteinntekter knyttet til et
Klimafond. Bruk av klimafondet vedtas politisk og benyttes etter gitte kriterier i samsvar med
vedtatt klima- og energiplan/-program. Et Klimafond vil gi større forutsigbarhet og grunnlag
for langsiktig og kvalitetsmessig tiltaksgjennomføring.
Videre ambisjoner vil kreve en tydeligere satsning på energi- og miljøkrav for egne bygg, og en
styrking av fagressurser og oppfølgingssystemer på dette fagområdet. Det samme gjelder
samferdsel, som sammen med bygg utgjør områdene med den største miljøpåvirkningen og
potensial for klimagassutslippsreduksjon og energieffektivisering i Fylkeskommunen.
Fylkeskommunens klima- og energiressurser har i dag høy gjennomslagsprosent på eksterne
tilskuddssøknader, men utnytter ikke alle støtteprogrammer slik det er i dag. Økte ressurser
vil kunne utløse flere tilskuddsmidler både fra nasjonale programmer, men også fra EUprogrammene. Sistnevnte krever betydelig investering i tid og relasjoner, og utnyttes langt fra
fullt ut i dag. Finansieringsløsninger for energieffektiviseringstiltak på eksisterende bygg, økt
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ambisjonsnivå på nybygg samt tiltak innen samferdsel vil være en viktig del av vurdering
knyttet til høyere ambisjonsnivå.
Klima Østfold er iverksatt for en treårsperiode og er snart et år inne i sin periode. Et høyere
ambisjonsnivå vil være naturlig å gjenspeile i innsats og ambisjon i Klima Østfold ved
vurdering av videreføring etter første treårsperiode, og vil kreve vurdering av økt
finansieringsomfang. Tilsvarende gjelder for biogassatsningen, der Prosjekt Biogass Østfold
utløper etter 2013.
For at økt ambisjonsnivå skal være realistisk innenfor gjeldende økonomiske rammer for
Østfold fylkeskommune, må det tenkes alternativt knyttet til finansiering. Dette er et mer
langsiktig arbeid som må fortsettes inn mot kommende økonomiplanrulleringer, basert på
endelig vedtatt handlingsprogram. Saken vil gi komiteen mulighet til å avstemme
ambisjonsnivå som det vil legges opp til i fylkesrådmannens forslag til handlingsprogram.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Dagens ambisjonsnivå legges til grunn for samtlige tema innenfor handlingsprogram for klima
og energi. Dette ambisjonsnivået vil være tilpasset vedtatt økonomiplan for 2013- 2016.
Sarpsborg, 29. oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/7773
54027/2012
Joakim Hvamb Sveli
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Samferdsel, miljø og klimakomiteen
Fylkesutvalget
Møtedato
21.11.2012
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
74/2012
173/2012
Ladeinfrastruktur - egne virksomheter
Vedlegg
Ingen.
Bakgrunn for saken
I Fylkesplanens samfunnsdel er det vedtatt en strategi som lyder: «Tilrettelegge for
infrastruktur for fornybare drivstoff, herunder gass». SMK‐ komiteen vedtok i april 2012 at
Østfold skal være et spydspissfylke for bruk av kjøretøy på fornybare drivstoff og
tilrettelegging av infrastruktur for disse. Videre vedtok SMK‐komiteen i juni 2012 at Østfold
fylkeskommune at kjøretøy på fornybare drivstoff velges såfremt slike kjøretøy kan
tilfredsstille avgjørende transportbehov.
Effekt av fylkeskommunale virkemidler
Østfold fylkeskommune har siden september 2011 bevilget kr 750 000 til
hurtigladeinfrastruktur. Dette har resultert i en investering i infrastruktur i Østfold på over
6 mill. kr. Antall passeringer med elbiler på bompasseringene i Østfold har økt fra 1 per dag til
20 per dag fra før etablering av hurtigladetilbudet til etter at de to første hurtigladestedene
ble etablert. Økningen av totale antall kjøretøypasseringer har vært tilnærmet konstant over
samme tidsperiode. Dette gir grunn til å anta at elbiler nå erstatter fossildrevne biler i større
grad, med de effekter dette gir på utslippsreduksjon av CO2, partikler og NOx.
Sammen med Transnova og fylkeskommunene Akershus, Hedmark og Oppland gjennomførte
Civitas og Stavn en utredning av infrastruktur for ladbare biler i de fire fylkene frem mot 2020
(heretter Ladeinfrastrukturutredningen). Basert på statlige mål og insentiver mot 2020, er det
forventet at det innen 7 år vil være om lag 20 000 ladbare biler i Østfold. Dette tilsvarer
omtrent 10 % av dagens antall kjøretøy, og samsvarer med regjeringens nasjonale mål.
Normalladeinfrastruktur
Det viktigste grunnlaget for ladbare biler i stor skala er normallading. Det vil si lading over
normal husholdningskurs 16A. Bilister med ladbare kjøretøy har hovedsakelig behov for et
ladetilbud hjemme og på jobb. Basert på undersøkelser fra NAF og TØI er det på disse
stedene at kjøretøy står ubrukt flest timer om dagen, og gjennom et ladetilbud på disse
stedene vil de fleste ladbare biler få en daglig rekkevidde på over 30 mil. Med ladbare biler
menes alle biler som kan lades fra strømnettet og som benyttes strøm til
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fremdrift. Dette inkluderer elbiler og ladbare hybrider (plug‐in hybrider).
Gjennom Klima Østfold utarbeider kommunene nå felles krav til andel p‐plasser med
ladetilbud gjennom kommuneplan‐ og reguleringsbestemmelser. Flere kommuner har startet
med å sette slike krav til utbyggere. Ladeinfrastrukturutredningen anbefaler tilrettelegging for
lading av kjøretøy på minimum 20 % av andel p‐plasser på ansattparkeringer, og minimum 10
% på gjesteparkeringer og offentlige parkeringer. Dette minstekrav forutsetter at det er et
mål at tilgjengelig infrastruktur skal være et insentiv og ikke et hindrer for å ta i bruk ladbare
kjøretøy. Infrastrukturen er et insentiv når den er tilgjengelig. Ladbare hybrider har ikke så
lang rekkevidde på ren el‐fremdrift (inntil 6 mil). Et ladetilbud på arbeidsplassen og på
offentlige parkeringer vil legge til rette for at disse vil kunne kjøre mer på strøm og således
redusere utslipp.
Oslo kommune og Akershus fylkeskommune har de siste to år brukt henholdsvis 4 mill kr og 3
mill. kr på ladeinfrastrukturutbygging. Midlene har vært brukt gjennom bygging ved
gateparkering og egne p-plasser og gjennom tilskudd til andres etablering av
ladeinfrastruktur. Både Akershus og Oslo har opplevd en betydelig vekst i antall ladbare biler
de siste to år. I kommuner der man ved kommunale virksomheters p-plasser har lagt til rette
for lading av kjøretøy har man sett en økning i antall elbiler og plassene er blitt tatt i bruk.
Infragreen
Dagens normalladeinfrastruktur er basert på lading med vanlig stikk. Kontakttypen er ikke
beregnet for maks kapasitetsutnyttelse over lang tid, slik kjøretøylading innebærer. Det er fra
Direktoratet for Samfunnssikkerhet og Beredskap (DSB) og Vegdirektoratet utarbeidet krav og
veiledninger til sikker lading og infrastruktur for Elbiler.
Prosjektet Infragreen er et samarbeid mellom Transnova, Akershus fylkeskommune, Klima
Østfold og ØFK på norsk side. Her vil et fokusområde være å ta i bruk ny og sikker
ladeteknologi og bygge ut et bedre tilbud. Transnova har forsterket prosjektet med kontante
midler for å dekke merkostnaden ved denne utbyggingen. Kommuner og fylkeskommuner i
området skal bistås i å utarbeide strategier/planer for ladeinfrastruktur ved egne
virksomheter, og prosjektets ressurser vil bistå i dette arbeidet. Prosjektet vil gjøre det mulig
å gjennomføre denne utbyggingen til redusert kostnad. Det finnes i dag ingen andre
tilskuddordninger til normalladeinfrastruktur.
Fakta
Østfold fylkeskommune har i dag et ladetilbud ved fylkeshuset. Det er nå like mange ansatte
med ladbare biler som det er p‐plasser med ladetilbud på fylkeshuset. På fylkeskommunens
virksomheter for øvrig, er det ikke et organisert ladetilbud. Flere fylkeskommunale ansatte
med ladbare biler melder om at de ved besøk på ulike virksomheter ordner med lading via
skjøteledninger gjennom vindu, søppelrom, utgangsdører eller via naboer, med den risiko det
medfører. En utbygging av ladeinfrastruktur på fylkeskommunale virksomheter basert på
nevnte utredning vil medføre et investeringsbehov på ca. kr 750 000 i 2013‐2014, samt
lignende investeringsbehov i 2016‐2017. Ved gjennomføring av første fase som del av
Infragreen, vil investeringsbehovet kunne reduseres til ca kr 600 000.
Prisen per lader vil variere beroende på antall ladere som skal settes opp. Det finnes i dag
ingen samlet oversikt over p-plasser ved fylkeskommunale virksomheter og der
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Fylkeskommunen selv eier grunnen. Markedet for ladeinfrastruktur for kjøretøy er forholdsvis
nytt, og i et så stort innkjøp er det vanskelig å estimere hvilken pris man kan oppnå. Innføring
av brukerbetaling for ladeinfrastruktur er mulig ved benyttelse av ny, smartere
ladeinfrastruktur. Det har så langt ikke vært betaling for normallading fordi tilgjengelige
løsning for betaling koster mye mer i transaksjonsavgift enn det strømmen koster. Dessuten
har prising av ladetilbud vært en utfordring på grunn av usikkerheten med omfang av
oppfølging, service og vedlikehold. Uansett system for betaling koster det tid og ressurser i
etableringfasen, noe som ikke vil kunne forsvares uten tilstrekkelig størrelse på
brukervolumet.
Kostnad per ladeplass med ny teknologi, tilgangsstyring og kommunikasjon vil kunne være
inntil kr 20 000 per ladeplass. En plan for utbygging vil beregne og legge til grunn hvor mange
ladeplasser som etableres, samt hvor mange ladeplasser som tilrettelegges gjennom kun
fremlagt strøm i bakken.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen mener at tilrettelegging for ladbare biler ikke kun kan anses som et
klimatiltak, men også må sees i forhold til lokal luftkvalitet‐ og støyforurensing. Ved å
inkludere gevinster på disse områdene gir tilrettelegging for ladbare biler en vesentlig,
helhetlig miljøgevinst, sammenlignet med innsatsfaktorene. Ladbare biler er og vil minst mot
2020 være en av de mest markedsklare og miljøvennlige alternativene til fossilt drivstoff i
transport. Et ladetilbud ved fylkeskommunale virksomheter bør først og fremst rettes mot
ansatte. Det er i denne gruppen hvor behovet vil være størst i forhold til ladeinfrastruktur.
Utredningen viser et behov for minst 20 % av totale antall ladeplasser fram mot 2020. Frem
mot 2014 vil det anses som tilstrekkelig å bygge ut normallading med mål om en dekning på
10 % av antall p‐plasser til ansatte. Ved etablering av nye p-anlegg bør det legges til rette
gjennom infrastruktur i bakken til etablering av ladetilbud på 20% av p-plassene uten at
ytterligere graving er nødvendig. Dette vil gjøre fremtidig utvidelse mest mulig
kostnadseffektiv. Merkostnaden ved en slik tilrettelegging er marginal. Målene om prosentvis
dekning er basert på Ladeinfrastrukturutredningen.
Der det ikke foreligger planer om utvidelse av parkeringsanlegget eller nyetablering, vil det
være naturlig å legge til rette for utvidelse ved at man legger ned trekkerør eller kabel
dimensjonert for 20 % når man likevel skal grave. For fylkeskommunale virksomheter med
parkering for gjester og besøkende bør det etableres et grunnleggende ladetilbud allment
tilgjengelig. Utredningen anbefaler minimum 10 %. Det vurderes hensiktsmessig å starte
med minimum 5 % i første fase frem mot 2014, for p‐plasser til besøkende. Ved flere
virksomheter leier Fylkeskommunen p-plasser. Plan for og finansiering av ladeinfrastruktur er
ment å gjelde kun for p-plasser i fylkeskommunalt eierskap. På fylkeskommunale
virksomheter der det kun er leide p-plasser, bør det ved inngåelse eller fornyelse av
leieavtaler settes krav til et grunnleggende ladetilbud tilsvarende det som fylkeskommunen
selv har ved egne, eide p-plasser.
Fylkesrådmannen anser at perioden pilotstadiet for elbiler og ladbare biler er forbi, og at det
derfor ikke vil være akseptabelt at en gruppe ansatte skal få særlige gode knyttet til drivstoff
og infrastruktur vederlagsfritt, sammenlignet med andre grupper. Det anbefales derfor at
det innføres brukerbetaling for ansatte som jevnlig ønsker å benytte ladeinfrastruktur på
arbeidsplassen. Brukerbetalingen vurderes innrettet slik at de ansatte får tilbud om å inngå
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en abonnementsordning med tilgang til all fylkeskommunal ladeinfrastruktur for en fast
månedlig sum. Brukerbetalingen bør dimensjoneres for å tilsvare den totale verdien på den
ytelsen ansatte med ladbare biler mottar gjennom bruk av infrastrukturen. Betalingen bør
avsettes på et fond for videre utbygging av ladeinfrastruktur, for å redusere belastningen på
fylkeskommunalt driftsbudsjett i neste utbyggingsfase. Valg av betalingsløsning og
tilgangskontroll gjøres etter hva som kan gjøres mest mulig ressurseffektivt og brukervennlig.
Endelig valg av løsning for betaling vil gjøres i innkjøpsprosessen gjennom dialog med
potensielle tilbydere ved hjelp av dialogkonferanse.
Fullstendig finansiering anbefales behandlet gjennom forarbeid til økonomiplanen.
Totaloversikt over antall parkeringsplasser i ved fylkeskommunale virksomheter mangler er
ikke utarbeidet. Det er estimert et totalt investeringsbehov basert på antall ansatte og
forholdet mellom ansatte og antallet parkeringsplasser på et utvalg virksomheter. Prising av
ladeinfrastruktur med driftsansvar er vanskelig å estimere, og det vil variere med grad av
eierskap og risikoansvar mht. inntjening. Brukerbetaling som settes av til videre utbygging vil
medføre en mer forutsigbar utbyggingstakt og finansieringsmodell. Ladeinfrastrukturen vil,
etter hvert som det blir flere ladbare kjøretøy, bli mer verdt basert på inntjeningspotensial.
Det er en fordel for Fylkeskommunen å opprettholde eierskap til ladeinfrastruktur på egne
virksomheter. Dette vil unngå at enkeltleverandører vil få monopol på ladetjenester på
fylkeskommunal grunn, og det vil innebære nye forhandlingspunkter for operatøravtaler for
ladeinfrastrukturen. Eierskap vil gi Fylkeskommunen mulighet til selv å forestå betaling fra
egne ansatte, og dermed sikre at denne ikke blir avkortet via en tredjepart. Vedtaket gir
grunnlag for en prinsipiell avklaring av ambisjonsnivået for egne virksomheter, som legges til
grunn for ny økonomiplan. Det foreslås satt av kr 150 000 til å starte arbeidet med valg av
teknisk løsning og kjøpe inn ulike produkter for testing på fylkeskommunale
parkeringsplasser.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
1. Østfold fylkeskommune skal tilby ansatte og besøkende et ladetilbud på egne, eide
p‐plasser. Innen 2020 er ambisjonen at 20% av parkeringsplasser for ansatte ha ladetilbud
for kjøretøy. På gjesteparkeringer er ambisjonen 10%. På kort sikt er ambisjonen 10 % av
antall p‐plasser for ansatte og 5% av antall p‐plasser til gjester og besøkende.
2. Ved graving på eksisterende p-anlegg og ved etablering av nye p-plasser skal det legges til
rette for etablering av ladeinfrastruktur på minst 20% av p-plassene gjennom ferdige
trekkerør i bakken til disse p-plassene.
3. Østfold fylkeskommune skal, ved inngåelse eller fornyelse av avtaler om leie av p-plasser,
sette krav til utleier om ladetilbud iht. fylkeskommunale krav ved minimum 10% av pplassene.
4. Østfold fylkeskommune skal innføre brukerbetaling for sin ladeinfrastruktur.
Fylkeskommunen skal selv håndtere betaling fra egne ansatte. Betalingen settes av på
eget fond og benyttes til videre utbygging av ladeinfrastruktur mot 2020.
5. Østfold fylkeskommune skal i størst mulig grad eie ladeinfrastrukturen på egen grunn.
Drift og vedlikehold skal forestås av en operatør.
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6. Det settes av kr 150 000 fra Klimafondet til å starte arbeidet med utbygging av
ladeinfrastruktur. Resterende, innledende finansieringsbehov på kr 450 000 forblir
udekket. Dette må man eventuelt komme tilbake i fremtidig budsjett- og
økonomiplanarbeid.
Sarpsborg, 16. oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/9075
64102/2012
Jørn Holger Larsen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Opplæring, kultur og helsekomiteen
Fylkesutvalget
Møtedato
20.11.2012
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
105/2012
174/2012
Justering av retningslinje for tildeling av tilskudd til studieforbund
Vedlegg
1. Gjeldende retningslinje for tildeling av tilskudd til studieforbund
2. Forslag til justert retningslinje for tildeling av tilskudd til studieforbund
Bakgrunn for saken
Opplæring, kultur og helsekomiteen vedtok 17.4.2012, i sak 30/2012; Tilskudd til
voksenopplæring for særskilte målgrupper – lov om voksenopplæring - § 6-midler, blant annet
følgende:
2. Fylkesrådmannen bes vurdere henvendelsen fra Handikapforbundet om
forskjellsbehandling ved tildelingen.
3. Det nedsettes en politisk arbeidsgruppe for å fremlegge en sak med vurdering av
tildelingskriteriene i god tid før neste tildeling.
Fakta
Den politisk nedsatte arbeidsgruppen besluttet i møte 11.10.2012 at retningslinjen skulle
justeres på følgende punkter:
1.
Tildeling av driftstilskudd og generelt tilskudd til Voksenopplæringsforbundet (VOFO)
skal nedfelles i retningslinjen.
2.
Det skal nedfelles i retningslinjen at søknadsbeløp inntil kr 250 000 skal imøtekommes
i sin helhet og beregningsmåte for dekningsgrad for øvrige søknader.
3.
Det skal fremkomme av retningslinjen at medlemsorganisasjoner i studieforbund skal
kunne få sine søknader, fremmet via hovedorganisasjonen, vurdert separat.
4.
Retningslinjen revideres hvert fjerde år.
Fylkesrådmannens vurdering
VOFO har de senere år fått tildelt et generelt tilskudd til viderefordeling blant
medlemsorganisasjonene og et driftstilskudd i forbindelse med tildeling av tilskudd til
studieorganisasjonene. Formelt sett er ikke VOFO et studieforbund etter
voksenopplæringslovens § 5. Det foreslås derfor at VOFO omtales eksplisitt i punktene 1.3;
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Hvem retningslinjen gjelder for, punkt 3.1; Hva retningslinjen ikke gjelder og punkt 4.2;
Søknadsberettigede.
Det foreslås tilføyd et nytt punkt 4.3; Tilskuddets størrelse. Erfaring viser at det totale
omsøkte beløp overstiger fylkeskommunens ramme for tildeling av tilskudd. Det har vært
vanlig at søknader om mindre beløp har vært imøtekommet fullt ut, mens resterende
søknadsbeløp har vært fordelt forholdsvis etter omsøkt beløp. Søknader fra
medlemsorganisasjoner i studieforbund har vært regnet som en del av hovedorganisasjonens
søknad, og har dermed risikert å få lavere uttelling enn frittstående, små studieforbund. Ved å
fastsette en grense for hva som skal anses som «mindre» beløp som kan imøtekommes fullt
ut og samtidig åpne for at søknader fra medlemsorganisasjoner skal kunne behandles separat,
vil en større grad av likebehandling sikres.
I retningslinjens punkt 2.2; Gyldighet foreslås det inntatt en bestemmelse om at retningslinjen
revideres hvert fjerde år. Dette må ikke oppfattes som et hinder for hyppigere revideringer
når dette anses nødvendig, men som en garanti for at retningslinjen blir vurdert minst en
gang per valgperiode og at fastsatt beløp for å kunne imøtekomme søknader fullt ut skal
kunne justeres.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Forslag til justert retningslinje for tildeling av tilskudd til studieforbund vedtas og gjøres
gjeldende fra 22.11.2012.
Sarpsborg, 31.10.2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Einar Wium
konst. fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2011/11458
64798/2012
U40
Jan Albert Haagensen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Opplæring, kultur og helsekomiteen
Fylkesutvalget
Møtedato
20.11.2012
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
106/2012
175/2012
Kompetanseheving i fiskeri- og havbruksnæring
Vedlegg
1. Sammendrag rapport Interreg Småprosjekt Norge-Sverige «Kompetansetilbud fiskeri og
havbruksnæring»
Bakgrunn for saken
Fiskeridirektoratet ba i 2009 om høringsuttalelse på «rekruttering til fiskeflåten» - og
fylkesutvalget svarte i brev av 01.12.09, dokument 2009/3991-1, med å påpeke at foreslåtte
tiltak som 30 stipend og 10 deltageradganger årlig i 3 år i deltagerbegrensede grupper som
stimuleringstiltak knapt hadde noen effekt for Østfold, på grunn av distriktsprofilen som disse
tiltakene hadde. Det ble videre påpekt at både Østfold og Västre Götaland hadde problemer
med rekruttering til fiskeriflåten, et tap av denne yrkesgruppen ville bety tap av kompetanse
og utnytting av ressursene i Oslofjorden, og medføre lengre transport av fiskeprodukter, noe
som også hadde en miljømessig side. Det ble vist til nødvendigheten av å heve attraktiviteten
til yrket, og at Østfold gjerne i samarbeid med det svenske nabofylket i sør, burde etablere
videreutdanning innen fiskerisektoren i landsdelen, både med tanke på skole- og
lærlingeplasser.
Med dette som bakgrunn, ble det fra fylkeskommunens side tatt initiativ til et Interregprosjekt. Målet for dette prosjektet var å klarlegge grunnlaget for etablering av et
bærekraftig, markedstilpasset og helhetlig kompetansetilbud innen fiskerifag og
havbruksnæring med tilhørende kompetansemiljø i alle ledd av verdikjeden i
Østfold/Strömstad/Tanum, og bedre rekrutteringen til næringen.
Prosjektet skulle bl.a.:
1) Kartlegge forskjeller i utdanningsstruktur mellom Norge og Sverige på dette området
2) Se på kobling til relevante prosjekt med tanke på synergieffekter
3) Synliggjøre den historiske utviklingen i området og vurdere denne i næringssammenheng
4) Kartlegge kompetansemiljøene i området og se på eventuelle behov for etablering av nye
miljø
5) Vurdere stimulerings- og støttetiltak til nyetablerende i alle deler av verdikjeden
6) Kartlegge barrierer for ønsket utvikling og forelå tiltak for å minske/fjerne effekten av
disse.
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Fakta
Prosjektet ble startet opp i januar 2012. Det ble etablert en styringsgruppe med
representanter for Østfold fylkeskommune, Kalnes vgs, Hvaler kommune, Strömstad
kommune og Strömstad Gymnasium. Som referansegruppe fungerte på svensk side
styringsgruppen for Samförvaltning Norra Bohuslän, og på norsk side fiskerifaglig
ressursgruppe i Østfold, som har representanter for fiskerinæringen og fiskeridirektoratets
lokalkontor i Fredrikstad som medlemmer.
Styringsgruppen satte i bestilling en rapport som skulle utrede punktene i
prosjektspesifikasjonen, denne ble ferdigstilt 16.10.12, og er skrevet av Max Hjalmarsson,
Göteborg, og Arnt-Otto Arntsen, Hvaler kommune, begge med god kompetanse innen
fiskerinæringen. Rapporten beskriver en relativ lik problemstilling med forgubbing og dårlig
rekruttering innen fiskerinæringen på begge sider av grensen. Den tar videre for seg
beskrivelsen av selve næringen og foredlingsindustrien. Det gis en oversikt over det regelverk
som gjelder for fiskerinæringen, og de kvoter som gjelder. Fordelingsreglene for de ulike
fiskeslagene er komplisert.
Flere utdanningstilbud på svensk side innen fiske- og vannbruk er lagt ned de siste årene på
grunn av lavt elevantall, men det finnes fortsatt tilbud innen sektoren på vestkysten. På norsk
side er det etablert videregående utdanning i fiskerifag VG2/«Blå linje» fra Rogaland og
nordover. Det er også en mulighet for å etablere et slikt tilbud ved Kalnes vgs, som har denne
muligheten i tillegg til «grønn linje» eller landbruksutdanningen.
Det er sett på årsaker til lav søkning til fiskeriutdanning, her listes det i rapporten opp med
basis i intervjuer av ungdommer:
- Usikker framtid med små muligheter til å få jobb som samsvarer med utdanningen
- For dårlig kunnskap om yrket
- For lav status av yrket
- Allmenn oppfatning av lav lønnsomhet og risikofylt og slitsomt yrke
Videre er det i rapporten pekt på at økt rekruttering til fiskeriutdanning er vanskelig, mye på
grunn av vanskelighet med å få tildelt kvote.
Et eventuelt utdanningssamarbeid mellom Østfold og Strömstad/Tanum har ingen direkte
formelle hindringer, det pekes på språkbarrierer og kulturforskjeller som kan bety en
utfordring. Men konklusjonen er at det er gode muligheter for å starte et
grenseoverskridende samarbeid om utdanning innen sektoren.
For nyetablerende er det flere ulike støtteordninger som kan benyttes i Norge og Sverige.
Rapporten anbefaler en satsing på økt foredlingsgrad av varer og tjenester, likedan
utdanningstilbud som bygger opp under tilleggsnæringer i den enkelte virksomheten, og som
gir yrkesutøverne flere ben å stå på. Det tas også til orde for å ha utprøvingsdager for
ungdommer som da får være med et fiskefartøy i et par dager, et opplegg som
utdanningssektoren bør samordne. Dette kan bli en god rekrutteringskanal.
Det kystnære fisket har stor betydning for en levende kyst- og landsbygd, og det er i Sverige
uttalt en ambisjon om å støtte dette både nasjonalt og i EU. Av trusler pekes det på ny
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fiskeripolitikk i EU fra 2014 av, der muligheten til å omsette fiskerettigheter kan medføre
konsentrasjon av fiskerettigheter på få og store båter, bestandssituasjonen og dagens
rettigheter koblet til enkeltarter, hva slags fartøy som får adgang til fiskekvoter i framtida,
begrenset mulighet til å overta fiskebåter, og innføring av utkastforbud, d.v.s. at all fangst skal
tas i land. Flere av disse problemstillingene gjelder også for Norge, der vi har hatt
utkastforbud i flere år.
På tilleggsnæringssiden pekes det på at regelverket må forenkles, slik at det må bli lettere å
kunne starte turistfiske f.eks. Andre tiltak innen denne sektoren er foredling, andre
turismesatsinger, vannbruk m.v. På svensk side kreves det at den som skal etablere
tilleggsnæringer til sin hovedvirksomhet (yrkesfiske), må slutte med yrkesfisket, noe som
vanskeliggjør en slik utvidelse av virksomheten.
En utdanning må gjøre det mulig å kunne gå flere yrkesveier. Det foreslås å dele
utdanningstilbudet slik at det på norsk side foreslås etablert en «Blå linje» ved Kalnes vgs, der
det skal utvikles en to-årig utdanning med mulighet til påbygging studiespesialisering på
ytterligere to år, der det kan tas opp norske og svenske elever. Dette vil gi mulighet for
fagbrev, men også studiekompetanse. De siste to årene kan det være mulighet for å ta inn
kurs fra svenske Komvux & Yrkeshögskola, men elevene er Kalnes’ ansvar i hele
utdanningsløpet. På svensk side anbefales det å bygge på de allerede etablerte
utdanningstilbudene, og utvikle korte etterspørselsutviklede kurs for de som allerede er i
næringen. Dette bør administreres gjennom et kompetansesenter som Norge og Sverige bør
samarbeide om.
Følgende anbefalinger kan summeres opp:
Kompetansetilbudet til fiskeri og havbruksnæringen bør skille mellom 2 ulike målgrupper: 1)
etablerte bedrifter som skal videreutvikle og diversifisere sin virksomhet, og 2) nye
entrepenører og ungdommer, der formålet er å øke nyrekrutteringen til næringen. Med dette
som utgangspunkt foreslås det å kunne tilby følgende utdanningstilbud:
1. Korte kurser og sertifiseringer for etablerte bedrifter, 1-2 dager pr samling og fra 1 - 3
samlinger
2. Yrkesforberedende utdanning på gymnas/videregående nivå, 2 – 4 år
3. Yrkesvux eller folkehøgskole, som er en yrkesforberedende utdanning innen fiske,
vannbruk, turisme og entrepenørskap, inntil 1 ½ års varighet.
Et bredt utdanningstilbud vil kunne tiltrekke seg flere ulike kategorier søkere. Det er ingen
hinder for utdanningstilbud på tvers av grensen, dette kan også styrke samarbeidet om felles
forvaltning av Kosterhavet og Hvaler nasjonalpark.
Med bakgrunn i rapportens anbefalinger, har styringsgruppen anbefalt en videreføring av
forstudien i et forprosjekt, der det skal:
a) Utarbeides opplegg for et helhetlig tilbud innen entrepenørskaps- og voksenopplæring
innen fiskeri og havbruksnæring, lokalisert til den svenske delen av prosjektområdet, men
med muligheter for å ta inn elever fra norsk side
b) Utarbeides opplegg for etablering av en fiskefaglinje på videregående nivå på norsk side,
med mulighet for å ta inn elever fra svensk side.
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c) Pekes ut aktuelle kompetansemiljø som kan støtte opp under kompetansetilbudene
ovenfor, og hvilke tiltak som skal til for at disse miljøene kan fungere sammen med
opplæringsinstitusjonene i Norge og Sverige.
d) Lages en oversikt over nødvendige stimuleringstiltak for å få en tilstrekkelig rekruttering til
fiskeri og havbruksnæringen, og påpeke hva som må styrkes for å få en bedre rekruttering
e) Utarbeides forslag til en anseelseskampanje for fiskeri og havbruksnæringen, slik at det
skal bli mer attraktivt å arbeide innenfor denne.
f) Undersøkes etterspørselen etter korte kurs blant etablerte yrkesfiskere innen
prosjektområdet, og ut fra denne behovsanalysen utarbeides forslag på administrering av
et kompetansesenter for å dekke en slik etterspørsel.
Prosjektansvarlig, samt rektorene Johan Flodin (Strömstad Gymnasium) og Torstein
Maugesten (Kalnes vgs), utformer en prosjektspesifikasjon for et forprosjekt i samsvar med
punktene ovenfor.
Fylkesrådmannens vurdering
Rapporten peker på ulike kompetansetilbud som alle kan styrke rekrutteringen til
fiskeri/havbruksnæringen og videreutvikling av eksisterende bedrifter i næringen, i et
samarbeid mellom Norge og Sverige. Et samarbeid mellom Østfold, Strömstad og Tanum på
kompetanseområdet vil være en styrke for næringen i regionen, og vil kunne gi tilstrekkelig
store klasser som muliggjør opprettholdelse av kompetansetilbudet. Det er nødvendig med
relativt raske grep for å opprettholde næringen og fagmiljøet. Fylkesrådmannen tilrår derfor
at de anbefalinger som er gitt i prosjektrapporten med tanke på videreføring i et forprosjekt
bør følges opp, og at en prosjektbeskrivelse i samsvar med styringsgruppens anbefalinger skal
utarbeides. De økonomiske rammene for gjennomføring av forprosjektet må avklares og
finansieringssak for dette fremmes for Fylkesutvalget sammen med en prosjektbeskrivelse så
raskt det er praktisk mulig.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Østfold fylkeskommune tar forstudierapporten «Kompetansetilbud i fiskeri- og
havbruksnæringen» til orientering. Videreføring av prosjektet vil være gjennomføring av et
forprosjekt i samsvar med styringsgruppens anbefalinger, forutsatt at dette lar seg finansiere i
et nytt Interreg-prosjekt Norge-Sverige. Målet er å etablere et felles helhetlig
kompetansetilbud innenfor fiskeri- og havbruksnæringen mellom Østfold, Tanum og
Strömstad.
Forprosjektet skal ta for seg:
 et helhetlig tilbud innen entrepenørskaps- og voksenopplæring innen fiskeri og
havbruksnæring, lokalisert til den svenske delen av prosjektområdet
 opplegg for etablering av en fiskefaglinje på videregående nivå på norsk side (VG 2 fiske
og fangst)
 aktuelle kompetansemiljø som kan støtte opp under kompetansetilbudene ovenfor
 nødvendige stimuleringstiltak for å få en tilstrekkelig rekruttering til fiskeri- og
havbruksnæringen
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anseelseskampanje for fiskeri og havbruksnæringen
kartlegging av etterspørselen etter korte kurs blant etablerte yrkesfiskere innen
prosjektområdet, og forslag på administrering av et kompetansesenter for å dekke en slik
etterspørsel.
Sak om prosjektspesifikasjon og finansiering av forprosjektet legges fram for fylkesutvalget.
Sarpsborg, 31.oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
42
Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/5640
62684/2012
U01
Jan Albert Haagensen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
176/2012
Regionalt Bygdeutviklingsprogram - mål for Rekruttering-,
Likestilling- og Kompetansesektoren
Vedlegg
1. Notat fra møte i arbeidsgruppen for Rekruttering, Likestilling og Kompetanseheving (RLK)
og Forskning og Utvikling (FoU) 27.09.12
Bakgrunn for saken
Stortingsmeldingen om landbruks- og matpolitikken (Meld. St. 9 2011-2012) fastslår at
Fylkesmannen har ansvar for å få utarbeidet et Regionalt Bygdeutviklingsprogram (RBP) i
samarbeid med det regionale partnerskapet. Det Regionale bygdeutviklingsprogrammet skal
inneholde regionale planer og virkemidler for å fremme landbruksbasert næringsutvikling og
målrette miljø- og klimaarbeidet i sektoren. Det vil bestå av følgende tre hovedelementer:



Regionale næringsprogram (RNP)
Regionale miljøprogram (RMP)
Regionalt skog- og klimaprogram (RSK)
Den tidligere strategi for landbruksrelatert næringsutvikling inngår i det regionale
bygdeutviklingsprogrammet, og det er tidligere vedtatt i Østfold fylkeskommune at de
midlene fylkeskommunen har beslutningsmyndighet på innen RLK-området, skal sees i
sammenheng med de øvrige satsingene i fylket på landbrukssektoren, og at strategien for
bruk av disse midlene dermed inngår i det regionale bygdeutviklingsprogrammet.
Fakta
Det er etablert en styringsgruppe og 4 ulike arbeidsgrupper for å kjøre prosessen fram til det
ferdige regionale bygdeutviklingsprogrammet. Styringsgruppen har representanter for
Fylkesmannen, Innovasjon Norge, faglagene i landbruket (Bondelag, småbrukarlag og
skogeierforeninger), KS v/ordfører i Spydeberg, samt Østfold fylkeskommune representert
ved Per Inge Bjerknes. De fire administrativt sammensatte arbeidsgruppene er:
1. Volum – ledes av Østfold Bondelag
2. Vekst og entrepenørskap – ledes av Innovasjon Norge, her er fylkeskommunen
representert ved seksjonsleder Klima, Vann og Landbruk
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3. RLK og FoU – ledes av Østfold fylkeskommune v/landbruksansvarlig
4. Skog og Klima – ledes av Viken Skog, fylkeskommunen er representert ved seksjonsleder
Klima, Vann og Landbruk
Arbeidsgruppe 3 har sett på de strategiske mål som bør ligge til grunn for tildeling av midler til
RLK, og har tatt utgangspunkt i den strategiske planen for bruk av disse midlene, som skriver
seg fra høsten 2010, og som ble til i samarbeid med det regionale partnerskapet og anbefalt
av landbrukspolitisk arbeidsgruppe. På sitt møte 27.09.12 anbefaler gruppen følgende
målstruktur for RLK:
Hovedmål
Østfold skal ha en landbruksnæring med kompetanse til å møte
framtidas produksjons- og miljømessige utfordringer og muligheter
Strategier
1. Etablere et landbruksfaglig kompetansesenter på Kalnes
2. Østfold skal trekke til seg framtidig kompetanse innen forskning, forvaltning,
rådgiving/undervisning innenfor et bredt landbruksområde som
Østfoldlandbruket drar nytte av
3. Østfold skal tilby aktuell opplæring for alle som skal inn i landbruksnæringen.
4. Unge skal kompetansemessig settes i stand til å overta og videreføre bedriftene i
Østfoldlandbruket i tidlig fase av sitt yrkesliv
5. Østfold skal videreutvikle innovasjonssystemer for landbruksnæringen og
relaterte næringer (jfr. rapp framtidig kompetansebehov i landbruket)
6. Nettverksdannelse og - utvikling
7. Kvinner og menn skal gis lik mulighet til å etablere seg og være en aktiv aktør i
landbruket
Spissede satsinger
Landbruksfaglig kompetansesenter på Kalnes. Bruke satsingen på Mære som et utgangspunkt.
Lage eget prosjekt på dette. Kan bl.a. inneholde sekretariat for Guldkorn, og øvrige elementer
kan være: Økologisk produksjon. Økt trebruk. Bioenergi. Kvalitet på utdanningen. Reiseliv
(bl.a. vertskap), Østfold Reiseliv, Mat, Naturbruk (skog/utmarksnæring). Gårdbrukere har
stort kompetansebehov på skog. Kulturformidling. Finansiering av etablering og drift.
Etablereropplæring: NUG – kobling til Etablererservice Østfold og deling av arbeidsfelt mht
etablererkurs i landbruket. Avklaring med IN på status på kurs i NUG-regi, få disse godkjent
som etablererkurs. Informasjon om tilbudene som finnes.
Fylkesrådmannens vurdering
Det er naturlig at fylkeskommunen godkjenner de strategiene som skal ligge til grunn for de
årlige handlingsplanene for RLK-området, og som fylkeskommunen legger til grunn for sitt
vedtak om tildeling av midler. Det er likevel viktig å se bruken av disse midlene i sammenheng
med det øvrige regionale bygdeutviklingsprogrammet, for å få en helhet i bruk av virkemidler
på området fra Fylkesmannen, Innovasjon Norge og Østfold fylkeskommune. Hovedmålet og
strategiene er noe omarbeidet fra den strategiske planen for RLK fra 2010. Kalnes som
kompetansesenter er nytt, likedan satsingen på innovasjonssystemer, nettverksdannelse og –
utvikling.
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Den spissede satsingen «Landbruksfaglig kompetansesenter på Kalnes» er i tråd med de
anbefalinger som ble gitt i rapporten «Framtidsretta kompetansetilbud for landbruket» som
Viken-fylkene har fått utarbeidet. Behandling av denne rapporten vil skje som egen sak.
Denne satsingen må finansieres utenom RLK-midlene. Rådmannen mener imidlertid at dette
punktet må omformuleres til i denne omgangen å gjelde utredning av et landbruksfaglig
kompetansesenter på Kalnes. Forslaget fra arbeidsgruppen endres i samsvar med dette.
Det bør skje en avklaring i forholdet mellom Etablererservice Østfolds etablererkurs og Norsk
Landbruksrådgivnings NUG-kurs (Næringsutvikling på Gården), begge har elementer i seg som
etablererkurs, mens bare det førstnevnte er godkjent som dette av IN. Norsk
Landbruksrådgivning må gå i dialog med IN og Etablererservice Østfold om dette.
Den årlige handlingsplanen for bruk av RLK-midlene baserer seg på hoved- og delmålene på
RLK-området, utarbeides som forslag sammen med det regionale partnerskapet og fremmes
for politisk behandling i februar. Det vil bli lagt opp til elektronisk søknadsskjema fra
kommende år, for å forenkle behandlingsprosessen og rapporteringen.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Østfold fylkeskommune vedtar de mål og delmål som er anbefalt for RLK-området
(Rekruttering, Likestilling og Kompetanse) av arbeidsgruppen 27.09.12:
Hovedmål
Østfold skal ha en landbruksnæring med kompetanse til å møte framtidas produksjons- og
miljømessige utfordringer og muligheter
Strategier
1. Utrede etablering av et landbruksfaglig kompetansesenter på Kalnes
2. Østfold skal trekke til seg framtidig kompetanse innen forskning, forvaltning,
rådgiving/undervisning innenfor et bredt landbruksområde som Østfoldlandbruket drar
nytte av
3. Østfold skal tilby aktuell opplæring for alle som skal inn i landbruksnæringen.
4. Unge skal kompetansemessig settes i stand til å overta og videreføre bedriftene i
Østfoldlandbruket i tidlig fase av sitt yrkesliv
5. Østfold skal videreutvikle innovasjonssystemer for landbruksnæringen og relaterte
næringer (jfr. rapp framtidig kompetansebehov i landbruket)
6. Nettverksdannelse og - utvikling
7. Kvinner og menn skal gis lik mulighet til å etablere seg og være en aktiv aktør i landbruket
Hovedmål og delmål tas inn i det regionale bygdeutviklingsprogrammet og legges til grunn for
utarbeidelse av handlingsplan for RLK-midlene 2013.
Sarpsborg, 24.oktober 2012
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Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/2739
63117/2012
V00
Jan Albert Haagensen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Opplæring, kultur og helsekomiteen
Fylkesutvalget
Møtedato
20.11.2012
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
107/2012
177/2012
Framtidsrettet kompetansetilbud i landbruket
Vedlegg
1. Sammendrag rapport september 2012
2. Referat møte arbeidsgruppe for RLK og FoU 27.09.12 i regionalt bygdeutviklingsprogram
Bakgrunn for saken
Fra 2010 av har det vært etablert et nettverk for landbruksansvarlige i fylkeskommunene
rundt Oslofjorden, fra fylkene Telemark, Vestfold, Buskerud, Oslo/Akershus og Østfold.
Nettverket har som formål å samhandle og utveksle erfaringer der dette er naturlig.
Fylkeskommunene fikk ansvar for å tildele midler til Rekruttering, Likestilling og
Kompetanseheving (RLK) fra og med 2010, som en del av forvaltningsreformen. I den
sammenheng kom det opp et behov for å se hvilke tiltak som kunne øke rekrutteringen og
dekke kompetansebehovet for landbruksnæringen i framtida. Hvert av fylkene la kr. 50.000 i
potten, til sammen kr. 250.000, og det ble lyst ut anbudskonkurranse på en utredning
«Framtidig kompetansetilbud i landbruket» som Østlandsforskning ble tildelt. Saken som
fremmes nå, skal ta anbefalingene i rapporten fra Østlandsforskning videre.
Fakta
Østlandsforskning har lagt en kvalitativ tilnærming til grunn for sin rapport. Rapporten
beskriver først status og utviklingstrekk i landbruket i de 5 fylkene. Tendensen er som for
Norge ellers at det blir færre bruk med større og mer spesialiserte produksjoner. Videre har
over halvparten av brukerne bygdenæringer som leiekjøring, gårdsturisme, utleie mm i tillegg
til den tradisjonelle gårdsdriften. Strukturendringer og bygdenæringer krever endringer i
bondens kompetansebehov. Rapporten peker særlig på tre utviklingstrekk som må ligge til
grunn for disse endringene i kompetansebehovet:
1. Økt produksjonsvolum krever økt kunnskap om kjernevirksomheten, det er små
marginer mellom suksess og fiasko
2. Lokal videreforedling krever kunnskap om aktiviteter i verdikjeden som
videreforedling, markedsføring, salg og distribusjon
3. Nye produkter og tjenester (f.eks. utleie, turisme og energi) krever kunnskap om nye
markeder og produktområder
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Tilbydere av kompetanse til landbruket ansees som landbrukets innovasjonssystem i
regionen. Dette omfatter naturbruksskoler, landbruksrådgivning, Tine, Nortura, konsulenter
og flere andre aktører. Mens kompetansetilbudet innenfor volumbaserte produksjoner som
kjøtt, melk og korn er det som betegnes som et modent innovasjonssystem, er tilbudet innen
bygdenæringer i startfasen. Bygdenæringer defineres som en fellesbetegnelse på
næringsvirksomhet og utvikling av næring som baserer seg på landbrukets ressurser. I dag
finnes det kompetansetilbud innen bygdenæringer på områdene mat (Nofima, Ås),
omsorgstjenester (Inn på Tunet-konseptet) og reiseliv (Hanen – representerer en bransje-og
markedsorganisasjon for gårdsturisme).
Naturbruksskolene er sentrale for kompetansetilbudet i landbruket, og rapporten anbefaler at
disse må ha en sentral rolle i etablering av regionale kompetansesentra, med ulik
spesialisering ut fra den enkelte regions fortrinn.
Gjennom intervjuer av ungdom i prosjektarbeidet pekes det også på ønsket om et 4-årig
studieløp med kombinasjonen 3-årig agronomutdanning og generell studiekompetanse.
Rapporten peker på de tiltak som er gjort i Trøndelag som et eksempel til etterfølgelse. Grønn
Forskning Midt-Norge er et slikt eksempel, der landbruksnæringen har bestillerkompetanse
på forskning, noe som gjør at de konkurrerer bedre om forskningsmidlene.
Rapporten anbefaler følgende hovedtiltak:
1. Styrket samarbeid mellom de 5 fylkene med formål å utvikle et best mulig
kompetansetilbud basert på fylkenes samlede ressurser
2. Etablering av regionale kompetansesentra basert på naturbruksskoler,
landbruksrådgivning, regnskap og andre relevante tilbud (Her har Vestfold og Akershus
kommet et stykke på vei), der naturbruksskolene er de tyngste aktørene.
3. Etablering av en paraplyorganisasjon i hvert fylke/gruppe av fylker tilsvarende Trøndelag,
som pådriver for større utviklingstiltak. Her ser en for seg at Fylkeskommunene,
fylkesmennene, bondelag, samvirkebedrifter, landbruksrådgivere og andre enten fylkesvis
eller sammen oppretter paraplyorganisasjon(er) for å identifisere, stimulere og koordinere
tiltak for å styrke forskning for landbruksbasert næringsutvikling.
4. Større grad av brukerorientering av forskningstiltak – samarbeid i næringen om etablering
av forskningstiltak med eierskap i næringen, her pekes det på de muligheter de regionale
forskningsfondene gir.
5. Naturbruksskolene har en sentral rolle og må få gode rammebetingelser for å
videreutvikle disse.
Fylkesrådmannens vurdering
Rapporten fra Østlandsforskning peker på flere elementer som kan styrke rekruttering til og
kompetanseutvikling i landbruksnæringen. Generelt pekes det på naturbruksskolenes sentrale
rolle som kunnskapssenter og kompetansegiver. Det anbefales et samarbeid mellom de ulike
naturbruksskolene med tanke på regionale spesialiseringer i tillegg til de tradisjonelle
utdanningstilbudene. Videre anbefales det at det gis mulighet til et 4. år i tillegg til 3-årig
agronomutdanning, for å gi studiekompetanse. Det er ofte slik at de som overtar gård gjør
dette i voksen alder, og må ha alternativt arbeid i mellomtiden. Fylkesrådmannen anbefaler at
det gjøres en utredning om betingelser og forutsetninger for å gjøre et 4.år til et fast tilbud
ved Kalnes vgs.
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Det regionale partnerskapet for landbruk i Østfold har representanter for Fylkesmannen,
Innovasjon Norge, Østfold fylkeskommune, næringsorganisasjonene i landbruket, og
kommunene gjennom valgt representant fra ett av regionrådene.
Etter initiativ fra det regionale partnerskapet arbeider Østfold med et nettverksprogram med
sikte på å etablere et Arena-prosjekt under Innovasjon Norge på potet og grønnsaker, og
fylket bør ta rollen som regional spesialist på dette området. Med finansiering av Innovasjon
Norge og Fylkesmannen, har Norges Vel utredet saken og konkludert i rapport av august 2012
at det foreløpig er for svake nettverk for å utvikle et arenaprosjekt. Det regionale
partnerskapet har likevel konkludert med at det skal arbeides for å styrke nettverksbyggingen
og jobbes mot et Arenaprosjekt, gjennom et forprosjekt. Det vil i så fall fremmes egen sak om
innhold og finansiering av dette forprosjektet.
Kalnes videregående skole har vist interesse for å utvikle seg til et kompetansesenter for
landbruket i Østfold. En arbeidsgruppe for Regionalt Bygdeutviklingsprogram (RBP) har tatt
inn en slik spisset satsing, og anbefaler at saken utredes som et prosjekt, jfr. egen sak om mål
for Rekruttering, Likestilling og Kompetansehevingssektoren i Regionalt
Bygdeutviklingsprogram (RBP) til OKH og fylkesutvalget i november 2012. Fylkesrådmannen
vil anbefale dette, og at det nedsettes en prosjektgruppe med representanter for næringen
og de offentlige aktørene relatert til landbruksnæringen. Det regionale partnerskapet bør
være styringsgruppe for dette prosjektet. Det må i denne sammenhengen sees på samarbeid
med andre kompetansesenter i området, som bl.a. Nofima og UMB.
Rapporten peker på etablering av paraplyorganisasjoner som pådriver for større
utviklingstiltak innen landbruket og bygdenæringene. Denne rollen kan ivaretas av det
regionale partnerskapet, styrket med andre aktører etter behov. Det regionale partnerskapet
sammen med aktører i samvirkeorganisasjonene kan også være et forum for å
brukerorientere forskningen på landbruksområdet, og bl.a. utnytte de regionale
forskningsfondene på en bedre måte. En slik utvidet bruk av det regionale partnerskapet vil
ikke medføre særlig økte kostnader for fylkeskommunen, ut over noe økt møtevirksomhet.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Som oppfølging av Østlandsforsknings rapport om «Framtidig kompetansebehov i
landbruket» vil Østfold fylkeskommune iverksette følgende tiltak:
 Gjennom sin deltagelse i det regionale partnerskapet, vil Østfold fylkeskommune ta
initiativ til å etablere en paraplyorganisasjon for større utviklingstiltak og forskning innen
landbruket og bygdenæringene i Østfold.

Østfold fylkeskommune vil videre etablere et prosjekt for å utrede Kalnes vgs som et
regionalt kompetansesenter for landbruk og bygdenæringer. Fylkesrådmannen får
fullmakt til å utpeke representanter til en prosjektgruppe. Det regionale partnerskapet vil
fungere som styringsgruppe for prosjektet.

Østfold fylkeskommune vil støtte arbeidet med å etablere et Arenaprosjekt innen potet og
grønnsaker i Østfold, og vil behandle sak om innhold og finansiering av et forprosjekt når
dette er aktuelt.
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Sarpsborg, 31.oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2009/3514
64236/2012
026
Anne-Lise Kristoffersen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
178/2012
Oppnevning av eksterne styremedlemmer til styret for Høgskolen i
Østfold 2013 - 2017
Vedlegg
1. Brev fra Kunnskapsdepartementet av 6. september 2012. Utrykt vedlegg.
2. Kopi av brev fra Kunnskapsdepartementet til Høgskolen i Østfold av 6. september 2012.
Utrykt vedlegg.
3. Brev fra Høgskolen i Østfold av 31. oktober 2012. Utrykt vedlegg.
Bakgrunn for saken
Som en del av forvaltningsreformen ble fylkeskommunene, i tillegg til
Kunnskapsdepartementet, etter universitets- og høgskoleloven gitt ansvar for å oppnevne de
eksterne medlemmene til styret for de statlige høgskolene. Intensjonen er å knytte de
regionale kunnskaps- og forskningsmiljøene nært opp til det regionale politiske nivået. Målet
er at de eksterne styremedlemmene skal tilføre styrene et bredere spekter av kompetanse og
erfaring, med impulser fra næringsliv og kultur- og samfunnsliv.
På grunn av styrevedtaket om å arbeide med sikte på fusjonering av Buskerud, Vestfold og
Østfold høgskoler, ble styreperioden for gjeldende styrer ved de tre høgskolene forlenget til
31. desember 2012. I og med at fusjonsarbeidet er vedtatt avsluttet, er grunnlaget for
forlengelsen opphørt, og det skal nå velges nytt høgskolestyret. Departementet har besluttet
at funksjonstiden skal være fra 1. januar 2013 – 31. juli 2017. Fylkeskommunens oppnevning
skal være gjort innen 1. desember.
Det er fylkesutvalget som forestår oppnevningen, jf. reglement for fylkesutvalget punkt 4.3.1.
Styrets oppgaver
Styret er høgskolenes øverste styringsorgan, og departementet understreker i brev av 6.
september 2012 til Høgskolen med kopi til fylkeskommunen, betydningen av styrets
overordnede og strategiske rolle for utviklingen av institusjonen. Det påpekes at styret er gitt
et selvstendig ansvar for strategiutvikling og planlegging. Det skal definere utviklingsretning
og foreta prioriteringer med grunnlag i målene for virksomheten. Videre skal styret utarbeide
forslag til budsjettarbeid, føre tilsyn og ha ansvar for at de økonomiske ressursene og
eiendom disponeres etter forutsetningene for tildelte bevilgninger.
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Styret fastsetter også høgskolenes interne organisering og har derigjennom et ansvar for
løpende å vurdere om organiseringen er hensiktsmessig i forhold til institusjonens egenart,
strategier og utfordringer.
Oppnevning av styrets eksterne medlemmer
Styret består av elleve medlemmer hvorav fire er eksterne. Østfold fylkeskommune skal
oppnevne to av de eksterne styremedlemmene med personlige varamedlemmer.
Kunnskapsdepartementet oppnevner de øvrige eksterne.
Oppnevningen skjer på fritt grunnlag etter forslag fra høgskolens styre, jf. universitets- og
høyskoleloven § 9-4. Men også andre enn de nominerte fra høgskolen kan vurderes og
oppnevnes. Oppnevningene må være i tråd med likestillingslovens krav til kjønnsbalanse.
Departementet framholder viktigheten av at høgskolen og fylkeskommunen har en god dialog
om oppnevningsarbeidet.
Styret for høgskolen i Østfold har framsatt følgende likelydende forslag på kandidater til
fylkeskommunens og departementets oppnevning av de eksterne medlemmene, som alle er
forspurt og har sagt ja.
Medlem
Varamedlem
Mons Hvattum
Knut Johannesen
Arne Øren
Per Arne Syrrist
Dag Arthur Aasbø
Øivind Berg
Irene Dahl Andersen
Hanne Bjerknes
Toril Mølmen
Gretha Evelin Thuen
Wenche Lyngholm
Lene Merete Osvik
Kandidatenes kompetansebakgrunn framkommer i vedlagte brev fra høgskolen datert
31.oktober 2012.
Departementet har for øvrig besluttet at følgende personer ikke kan oppnevnes:
Stortingsrepresentanter, statssekretærer, politiske rådgivere, fylkesmenn eller
fylkesordførere/ordførere/byrådsledere i institusjonens vertskommuner/-fylker.
Avstemmingsform
Ved valg av statlige nemnder er det ikke krav om at kommunelovens regler om valg til
nemnder legges til grunn. Dermed gjelder kommunelovens hovedregel om alminnelig flertall,
jf. § 35 nr 1.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Østfold fylkeskommune oppnevner følgende eksterne medlemmer og personlige
varamedlemmer til styret for Høgskolen i Østfold for perioden 1. januar 2013 – 31. juli 2017:
1. ………………………………. (medlem)
Personlig varamedlem:
2. ………………………………. (medlem)
Personlig varamedlem:
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Sarpsborg, 31. oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Odd-Roald Andreassen
assisterende fylkesrådmann
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2011/5681
62689/2012
A62
Anne Wold
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
179/2012
Status for partnerskapsavtalen mellom Høgskolen i Østfold og
Østfold fylkeskommune
Vedlegg
Ingen.
Bakgrunn for saken
Det vises til fylkesutvalgets behandling av Partnerskapsavtale mellom Østfold fylkeskommune
og Høgskolen i Østfold den 9. juni 2011, der det ble fattet slikt vedtak:
1. Fylkesutvalget godkjenner utkast til partnerskapsavtale mellom Østfold fylkeskommune og
2.
3.
4.
5.
Høgskolen i Østfold.
Fylkesrådmannen gis fullmakt til å signere avtalen og utarbeide årlige
gjennomføringsplaner sammen med høgskolens ledelse.
Årlige gjennomføringsplaner og evalueringer legges frem for Fylkesutvalget til
1. orientering.
Fylkesutvalget ber om at partene prioriterer en satsing på utvikling av energi/miljø- og
helse/omsorgstemaene i tilknytning til Inspiria Science Center i gjennomføringsplanen for
første avtaleår.
Fylkesutvalget ber om å få en sak for å kunne drøfte framtidige prioriteringer i god tid før
revisjonen av Partnerskapsavtalen mellom Østfold fylkeskommune og Høgskolen i Østfold.
Denne saken har som formål å orientere om status for gjennomføringsplanen for første
avtaleår, og om gjennomføringsplan for andre avtaleår.
Fakta
Partnerskapsavtalen forplikter partene gjensidig til å følge opp prioriterte samarbeidsområder
gjennom årlige gjennomføringsplaner, konkrete prosjekter og tiltak, samt finansiering.
Avtalen skal være et verktøy for å øke Østfolds innovasjons- og omstillingsevne og
attraktivitet, og partenes rolle i denne sammenhengen.
De prioriterte samarbeidsområdene i gjeldende avtale er basert på Fylkesplanen for Østfold
2009-12, FoU-strategi for Østfold 2010-2013 og Strategisk plan for Høgskolen i Østfold 2010-
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17. Ved avtaleinngåelsen var partene enige om at samarbeidet i avtaleperioden skulle knyttes
opp til prosjekter og tiltak innenfor følgende samarbeidsområder:
 Posisjonering av HiØ inn mot samarbeidende høyskoler/universitet med
midler til fusjonsutredningsarbeidet mellom HiØ og høgskolene i Vestfold og
Buskerud og oppbygging av fagmiljøer
 Helse, omsorg, helseteknologi
 Energi og miljø
Østfold fylkeskommune har bevilget midler til årlige gjennomføringsplaner fra de statlige
midlene til regional utvikling.
I gjennomføringsplanen for første avtaleår ble følgende tiltak prioritert for støtte:
 Identifisere, planlegge og utvikle konkrete samarbeidsområder mellom Høgskolen i
Østfold og Inspiria Science Center. Gjennomføringsperiode 2011-2012, økonomisk
støtte fra Østfold fylkeskommune kr. 500.000,Høgskolen rapporter slik etter første avtaleår:
I samarbeid med Inspiria ble to tiltak identifisert:
Tiltak 1 – bevilget kr 400.000 for skoleåret 2012/13:
Prosjektet skal videreutvikle og sikre vitensenteret Inspiria som en alternativ praksisarena til
vanlig skole. I første omgang er det studentgrupper i fagene matematikk og naturfag som skal
ha praksis på Inspiria i vårsemesteret 2013, både fra GLU 1-7 og GLU 5-10. Vi vil følge opp
studentene i sin praksis på vitensenteret i samarbeid med to ansatte på Inspiria som skal
veilede studentene. Bruken av Inspiria vil evalueres/utforskes ved hjelp av spørreskjema og
intervjuer av studenter og lærere som har med elever til vitensenteret. I tillegg er det tenkt å
utvikles lærerkurs for å øke læringsutbytte ved et Inspiria-besøk.
Fra HiØ deltar Camilla Blikstad Halstvedt og Espen Braaten (begge naturfagseksjonen),
Monica Nordbakke og Marianne Maugesten (begge på matematikkseksjonen).
Tiltak 2- bevilget kr 100.000
Bidra til utviklingen av Hessdalrommet som er etablert i samarbeid med HiØ. Det mangler
konkret tre typer sensorer i Hessdalen (infrarødt, ultrafiolett og ett frekvensområde til) som
skal levere bilder/video til Inspiria. Av bevilgningen på kr 500.000 vil kr. 100.000 bli brukt som
bidrag innkjøp av disse sensorene (totalprisen er ca kr. 250.000) og forbedre Hessdalen
rommet for publikum.
Etter drøftinger mellom høgskolen og fylkeskommunens administrasjon er man enige om å
prioritere en sterkere satsing på FoU-aktivitet i høgskolen kommende år. Høgskolen er nå i
gang med en strategisk plan (100 dagers planen). I den forbindelse vil et av målene være å
forbedre høgskolens tilfang på eksterne FoU-prosjektmidler. Høgskolen er nå i dialog med
lokale samarbeidspartnere om å etablere et felles administrativt søkerteam i Østfold. De
ønsker i den forbindelse å bruke bevilgningen på kr.500.000,- i en slik etablering.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesutvalgets forutsetning om å prioritere en satsing på utvikling av fagtemaene i
tilknytning til Inspiria i første avtaleår vurderes å være oppfylt.
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Gjennomføringsplanen for andre år har som formål å stimulere til langsiktig
kompetansebygging gjennom økt forskningsaktivitet ved skolen, og som kan bli finansiert
med eksterne midler. Høgskolen har i dag lav utnyttelse av offentlige virkemidler til FoU, og
tiltaket kan bidra til å endre dette bildet. Høgskolen ønsker å samarbeide med
Østfoldforskning og NCE Smart Energy Markets om å etablere et internt søkerteam som skal
bistå forskere ved disse tre institusjonene i prosjektutvikling og søknadsutforming. Tjenesten
er tenkt å være forbeholdt FoU-prosjekter innenfor institusjonene, og kommer dermed som
et supplement til innovasjons- og søknadspatruljen som er etablert på initiativ fra Østfold
fylkeskommune. Det forutsettes et nært samarbeid mellom disse initiativene.
I forbindelse med behandlingen av økonomiplanen 2013-16 vedtok fylkestinget å etablere en
næringsoffensiv der ett av tiltakene skal være en sterkere satsing på ungt entreprenørskap
blant studenter, gjerne i form av et EU-prosjekt. Fylkesrådmannen er i dialog med høgskolen
om dette, og det vil være naturlig at dette temaet prioriteres ved en revisjon av
partnerskapsavtalen i 2013.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
1. Status for partnerskapsavtalen mellom Østfold fylkeskommune og Høgskolen i Østfold tas
til orientering.
2. Fylkesutvalget ber om at en sterkere satsing på ungt entreprenørskap blant studenter
prioriteres ved revisjon av avtalen i 2013.
Sarpsborg, 24.oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2010/7830
65921/2012
130
Elin Tangen Skeide
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
180/2012
Regional planstrategi - godkjenning av justert plandokument
Vedlegg
1. Regional planstrategi for Østfold 2012-2015
Bakgrunn og fakta
Regional planstrategi er, gjennom ny plan- og bygningslov, fylkets eneste obligatoriske
plandokument og eneste plandokument som skal godkjennes av Kongen i statsråd.
Forslag til regional planstrategi lå til høring fra 27.4.12 til 1.9.12 og ble behandlet i
Fylkestinget 25.10.12. Det er fra høringspartene tilslutning til både hovedutfordringer,
prioriterte planarbeid og medvirkningsopplegg. Forslaget om ikke å rullere fylkesplanen i
denne perioden og om å lage en Regional kompetanseplan får bred tilslutning.
I tråd med Fylkestingets vedtak er følgende endringer innarbeidet:
1. Mulighetene er tydeliggjort og forsterket
2. Tekstlige forbedringer og presiseringer i utfordringskapittelet fra høringspartene
3. Prosess om Avlastningsområder med mål om regional planbestemmelse for handel
4. Prosjekt om klimatilpasning og beredskap
5. Arbeid med fortetting og omforming er tydeliggjort
6. Prioriterte oppfølgingsområder i fylkesplanen videreføres i planstrategiperioden
7. Internasjonalt perspektiv er innarbeidet der det er hensiktsmessig
Endringene er markert med blå tekst i dokumentet.
57
Fylkesrådmannens forslag til vedtak:
Fylkesutvalget godkjenner de justeringer som er innarbeidet i Regional planstrategi for
Østfold 2012-2015 etter Fylkestingets vedtak 25.10.12.
Sarpsborg, 6. november 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Elisabeth Dahle
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2010/10218
64568/2012
G10
Knut Johan Rognlien
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
181/2012
Videreutvikling av Aktiv på dagtid og endring i organiseringen av
prosjektet Flere Freske Folk, en del av LUK-prosjektet.
Vedlegg
Ingen.
Bakgrunn for saken
Østfold fylkeskommune er med i Kommunal- og regionaldepartementets (KRD) satsning på
lokal samfunnsutvikling i kommunene 2010-2014 (LUK). Satsningen har som mål å styrke den
regionale og lokale kapasiteten og kompetansen til utviklingsarbeid. Hver fylkeskommune har
tilpasset satsingen til sine utfordringer og det er særlig fylkesplanens prioriterte
oppfølgingsområde fortetting, byutvikling og vern som står i fokus for LUK-satsingen i Østfold.
Fylkesutvalget er styre for LUK og har utpekt ei gruppe på 3 politikere som følger prosjektet.
”Flere Freske Folk – Partnerskap for forebygging og livskvalitet” er et delprosjekt innen LUK.
Målene er å:
Stimulere til levende, forebyggende og helsefremmende lokalsamfunn.
Bygge broer mellom befolkningsgrupper, generasjoner og kulturer.
Skape tilhørighet som gjør innbyggerne stolte av nærmiljøet.
Utvikling av møteplasser i lokalsamfunnene, blant annet gjennom å utvikle nye
aktivitetstilbud for å få befolkningen i mer fysisk aktivitet, er et av virkemidlene prosjektet
bruker. Østfold Idrettskrets (ØIK)er leder for prosjektet som gjennomføres i Sarpsborg,
Fredrikstad, Halden, Spydeberg og Rakkestad.
Aktiv på dagtid er et annet prosjekt i regi av Østfold idrettskrets der det tilbys daglig og
allsidig fysisk aktivitet. Tilbudet er tilrettelagt for mennesker med ulike fysiske og psykiske
problemer. Dette er et ”lavterskeltilbud”, hvor man kan delta uansett treningsbakgrunn,
sykdom eller problemer.
Alle som er mellom 18 og 67 år kan delta. Forutsetningen er at man står helt eller delvis
utenfor arbeidslivet, eller arbeider i en IA- bedrift. Over 2.000 østfoldinger tar del i tilbudene.
Den dagen deltagerne blir eldre enn 67 gis de ikke anledning til å ta del i prosjektet. Jo eldre
man blir og lavere funksjonsevne man får, desto mindre egnet vil også mange av tilbudene i
Aktiv på dagtid egne seg.
Gjennom Flere freske folk er det derfor ønskelig å utvikle et nytt prosjekt, der de to
prosjektene sees i sammenheng. Fredrikstad kommune har vist interesse for å være en
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modellkommune og ønsker å bruke lokalsamfunnsmodellen sin som en arena for utprøving.
Fakta
Levealderen i Norge øker, samtidig som de store fødselskullene fra etter krigen nå når
pensjonsalder. Antallet mennesker over 60 år i Fredrikstad er ventet å øke fra 16780 i 2009 til
anslagsvis 25.000 i år 2030. De over 60 vil i årene fremover oppleve å ha (betraktelig) bedre
helse enn de som var over 60 for noen tiår siden. Samtidig kommer det til å være mange som
lever med kroniske sykdommer, som en konsekvens av at vi lever lenger, og som en
konsekvens av dagens levevaner. I samfunnet som helhet ser vi at antall uføretrygdede
fortsetter å stige, og andelen med muskel- og skjelettplager og moderate og lettere psykiske
lidelser har økt. Ensomhet, isolasjon, fravær av familie i dagliglivet og større behov for hjelp er
utfordringer samfunnet og velferdssektoren står overfor. Med dette bakteppet blir det
vesentlig i årene fremover å jobbe for at flest mulig skal beholde så god funksjonsevne som
mulig så lenge som mulig. Med mange friske pensjonister vil vi ha flere hender som kan bidra i
dette. Forebygging, sosiale møteplasser, integrering og fysisk aktivitet vil være viktige
faktorer.
Østfold fylkeskommune har invitert Østfold Idrettskrets og Fredrikstad kommune til en dialog
for å se om det finnes synergi-effekter mellom prosjektene Flere Freske folk og Aktiv på
dagtid. Alle aktører ønsker et prosjekt som består av følgende komponenter:
Få mennesker over 60 år i Fredrikstad til å komme i mer fysisk aktivitet.
Utvikle lokale partnerskapsløsninger som bidrar til å redusere sosiale ulikheter i helse.
Større valgfrihet for de over 60 år som ønsker å ta del i Aktiv på dagtid ved at det utvikles
lavterskelsaktiviteter i lokalsamfunnene som et supplement til idrettens organiserte
treningstilbud.
Kartlegging, systematisering og markedsføring av eksisterende tilbud til målgruppen,
herunder også samarbeid med andre frivillige organisasjoner.
Skape levende sentrumsområder, utvikling av sosiale møteplasser, brobygging mellom
kulturer og mobilisering av nye frivillige.
Fredrikstad kommune har besluttet at dette prosjektet inngår som et utviklingsprosjekt som
en del av sitt arbeid med kommunedelplanen på folkehelse. Den skal sluttbehandles på
nyåret i 2014. Kommunen har også signalisert at de vil gå inn med en betydelig andel i
prosjektet, og de vil komme tilbake til størrelse når prosjektutviklingen har kommet et skritt
videre. På den måten er man sikret at LUK/Flere freske folk har bidratt til en knoppskyting
som vil vedvare etter at prosjektet avsluttes.
Fylkesrådmannens vurdering
Den endelige prosjektbeskrivelsen for det nye prosjektet er ikke klart. Først må det gis aksept
fra fylkeskommunen at denne delen av LUK/Flere freske folk sees på som en videreutvikling
av Aktiv på dagtid som allerede har en egen styringsgruppe. I og med at Fredrikstad kommune
går inn med selvstendige midler, er det naturlig at prosjektansvaret ikke er lagt til en
styringsgruppe som utelukkende består av fylkespolitikere. Størrelsen på Fredrikstad
kommunes innsats er ventet å ha sammenheng med hvor mye fylkeskommunen klarer å
frigjøre. Dette er midler som tas av ressurser allerede avsatt til folkehelsearbeid, ikke fra
bevilgningen fra KRD.
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I samråd med Fredrikstad kommune og Østfold Idrettskrets er det besluttet at hver
organisasjon deltar med en person i en styringsgruppe. Prosjektperioden varer ut 2014.
Å videreutvikle «Aktiv på dagtid» til også å gjelde de over 67 år er hensiktsmessig, blant annet
fordi ensomhet er et tiltagende problem desto eldre man blir. Samtidig er de demografiske
endringene av en slik karakter at det i fremtiden tilsier særskilt innsats mot eldre målgrupper.
Østfold Idrettskrets har i flere år vært dyktige til å finne eksterne medfinansiører til «Aktiv på
dagtid». Ved å videreutvikle dagens modell, styrkes også ØIK sin posisjon for fortsatt å lykkes
med denne innsatsen. Dernest opplever ØIK i dag å måtte avvise eldre som i flere år har vært
en del av Aktiv på dagtid fordi de er blitt for gamle. Da vi vet at flere av deltagerne i dette
prosjektet representerer en sårbar målgruppe, oppleves dette som dobbelt uheldig.
Imidlertid kan det bli vanskelig å finne offentlige midler til å fullfinansiere den nye modellen til
alle over 67 år som ønsker å være med, ikke minst fordi tilbudet åpnes for mange flere.
Fylkesrådmannen anbefaler derfor at det nye prosjektet som utvikles i størst mulig grad blir
selvfinansierende gjennom bruk av egenandeler. Mange eldre som vil kunne ta del i den nye
modellen har tross alt stor kjøpekraft. For grupper med lav betalingsevne bør det utredes
andre finansieringsløsninger.
Skulle prosjektet gi positive resultater vil det kunne videreføres til andre deler av fylket, i det
minste i de store byene.
Fylkesrådmannen vil sikre gode rapporteringsrutiner fra Fredrikstad kommune og Østfold
Idrettskrets. Det er nødvendig for å kunne synliggjøre overfor KRD hvilke resultater LUKprosjekt har avstedkommet.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
1. For budsjettårene 2013 - 2014 benyttes 250.000 kroner til å støtte Fredrikstad kommune i
å videreutvikle Aktiv på dagtid. Det forutsettes at Fredrikstad kommune minst går inn med
et like stort beløp som fylkeskommunen.
2. For budsjettårene 2013 - 2014 benyttes 200.000 kroner til å støtte Østfold Idrettskrets i å
videreutvikle Aktiv på dagtid-modellen til også å omfatte målgrupper over 67 år.
3. Midlene dekkes innenfor fylkeskommunens samlede folkehelsebudsjett og det tas
forbehold om fylkestingets budsjettvedtak for de to årene.
4. Til styringsgruppen velges ……………………………………………
Sarpsborg, 29. oktober
Atle Haga
fylkesrådmann
Elisabeth Dahle
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/9001
63438/2012
U01
Anne Wold
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
182/2012
Forsterket og samordnet innsats for å utvikle nye næringer i Østfold
Vedlegg
Ingen.
Bakgrunn for saken
I forbindelse med Fylkestingets behandling av Økonomiplan 2013-16 ble det vedtatt å
etablere en næringsoffensiv. I den forbindelse ble det bedt om en egen sak som omhandler
en forsterket og samordnet innsats for å utvikle nye næringer i Østfold.
Denne saken har som formål å orientere fylkesutvalget om hvordan det jobbes med dette
temaet fra fylkesrådmannens side.
Fylkesrådmannens vurdering
Strategi for Østfold fylkeskommunes arbeid med næringsutvikling ble vedtatt høsten 2011, og
trekker opp retningen for fylkeskommunens arbeid for utvikling av nye virksomheter og
arbeidsplasser. Strategien slår fast at fylkeskommunen skal jobbe i partnerskap med andre
utviklingsaktører, private og offentlige.
Det er etablert en rekke regionale partnerskap som jobber med næringsutvikling, med ulike
formål og ulike deltakere. Felles for disse er at de samordner deltakernes innsats og arbeid
slik at det kan bli mer effektivt, enklere og mer helhetlig.
I en beskrivelse av næringsarbeidet og mulighetene for samordning er det nødvendig å skille
mellom aktører og prosjekter. Ulike aktører er etablert for ulike formål, disponerer ulike
verktøy og virkemidler og retter sine innsatser inn mot bestemte målgrupper eller tiltak. Flere
aktører kan samarbeide om flere prosjekter. Det er svært vanlig at flere aktører går sammen
for å forsterke og utløse synergier på ulike områder. Det er utstrakt samarbeid mellom
aktørene i Østfold, hyppig kontakt og relativt god kunnskap om hverandres tjenester. Dette
gjør at aktørene kan videreformidle kontakt til rett aktør avhengig av den enkelte etablerers
eller bedrifts behov.
Nasjonale, regionale og lokale aktører deltar i næringsutviklingsaktiviteter i Østfold:
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Nasjonale aktører med regional tilstedeværelse:

Innovasjon Norge

Forskningsrådet

SIVA (ikke regional representasjon)
Lokale aktører:

Mosseregionens Næringsutvikling

Fredrikstad Utvikling

Vekst i Sarpsborg

Østfold Bedriftsenter

Kommunene
Regionale aktører:

Fylkeskommunen

Høgskolen

Østfoldforskning

Fylkesmannen

NAV

Inkubator Halden/NCE Smart Energy, Borg Innovasjon

Ungt Entreprenørskap

Nærings- og arbeidslivsorganisasjoner på regionnivå
Lokale aktører:

Visit Fredrikstad og Hvaler

Visit Sarpsborg

Visit Moss

Reiseliv Indre Østfold

Halden Turist
Næringslivet; bedrifter og bransjeorganisasjoner, næringsforeninger m.v. på lokalt nivå
Aktører i fylket koordinerer ressurser og aktiviteter inn mot bestemte målgrupper eller
innsatsområder. Aktiviteter blir organisert som felles tjenester eller som prosjekter. Noen blir
initiert gjennom nasjonale satsinger, men de fleste initieres lokalt eller regionalt. Eksempler
på koordinering i felles tjenester eller prosjekter:
a. Turistorganisasjonene og fylkeskommunen: Markedsføring av reiselivstjenester
(Østfold Reiseliv)
b. Fylkeskommunen, fylkesmannen, NAV, Innovasjon Norge: Veiledning for etablerere
(Etablererservice)
c. Inkubatorene, næringshagen, Innovasjon Norge, fylkeskommunen: Mobilisering av
kvinnelige etablerere (Kvinnovasjon)
d. Bedrifter, LO, NHO, Innovasjon Norge, Høgskolen, Østfoldforskning, fylkeskommunen,
inkubatorene: Mobilisering til økt FoU og innovasjon (VRI Østfold)
e. Inkubatorene, fylkeskommunen, kommunene: Inkubasjon og utviklingsbistand til nye
bedrifter med vekstpotensial (Inkubasjon i Østfold)
Innenfor de rammene fylkeskommunen disponerer stimuleres slike samarbeidsarenaer.
Nettverk og kunnskapsbygging er de viktigste verktøyene i tillegg til økonomisk støtte. De
områdene vi retter innsatsen inn mot er definert i fylkesplanen, næringsstrategien og FoUstrategien for Østfold. Største del av næringsutviklingsarbeidet, både i tid og penger, er
prioritert brukt på følgende samarbeidsprosjekter:
-
VRI Østfold og Oslofjordfondet, inkludert innovasjonspatruljen
Kompetanseoffensiven
Opplevelsesnæringene; Arena Magica og Østfold Reiseliv
NCE Smart Energy Markets
Etablererservice Østfold
Inkubatormiljøene
Man kan se for seg en sterkere satsing gjennom ytterligere samordning på områder som FoU
og innovasjon og entreprenørskap og internasjonalisering. Arbeidet med å samle
destinasjonsselskapene i et felles markedsselskap for reiselivet i Østfold, Visit Østfold, er et
eksempel på dette. Inkubatorenes nye strategiske samarbeid om én felles
inkubasjonstjeneste i Østfold er et annet eksempel. Disse prosessene er fylkeskommunen en
sterk pådriver for.
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Verdiskapingsforum Østfold er et fagnettverk for aktører som jobber med næringsutvikling
lokalt og regionalt, og ledes av fylkeskommunen. Samordning av utviklingsinnsatser er
allerede et diskusjonstema i forumet, som kan utfordres enda sterkere på å drive dette
arbeidet fremover. En samordnet innsats for å profilere Østfold som etableringsfylke og
tiltrekke virksomheter til Østfold er et aktuelt område.
Fylkeskommunen har eierskapet til to store satsinger som involverer det regionale
partnerskapet; Kompetanseoffensiven og Hovedstyret for Opplevelsesnæringer.
Representasjonen i disse styrene er tilnærmet identisk. En sammenslutning av disse i en ny
Næringsoffensiv når programperiodene utløper kan være et grep for å samordne det
regionale offentlige nivået i sterkere grad.
Fylkesrådmannen har nylig lansert «Innovative Østfold» som begrep. Innovative Østfold sprer
i dag informasjon om aktuelle saker gjennom sosiale medier. I forbindelse med
Østfoldkonferansen 2013 planlegges en felles profilering av virkemiddelapparatet som
én-dør-inn til «Innovative Østfold». En web-portal er under planlegging og skal ha samme éndør-inn funksjon. Dette kan bedre tilgangen til informasjon om hvem gjør hva, og hvilke
muligheter for støtte og veiledning som finnes i regionen.
Det har også kommet opp et forslag om å samle innovasjonsmiljøer og kommuner i Østfold til
en felles workshop rundt temaet «Det nye Østfold - innovativt og offensivt». Stikkord for
innholdet kan være Hva skal til for å skape nye næringer? Hva skal til for å bli mer innovative?
En slik konferanse kan være et viktig bidrag til å sette fokus på temaet, skape en felles
forståelse for utfordringer og muligheter, og peke ut noen strategiske retninger for det videre
arbeidet. Fylkesrådmannen ser for seg å gjennomføre en slik konferanse etter
Østfoldkonferansen 2013. Fylkesrådmannen foreslår å gi Verdiskapingsforum Østfold i
oppdrag å planlegge og arrangere en slik konferanse.
Fylkesrådmannen prioriterer å styrke næringsutviklings- og innovasjonsmiljøer i Østfold for å
nå målene i fylkesplanen og for å kunne gjennomføre strategier knyttet til økt FoU og
innovasjon og til flere og bedre etableringer i Østfold. Fylkestingets vedtak om å etablere en
næringsoffensiv styrker dette ytterligere. Fylkesrådmannen vil følge opp vedtaket slik det
beskrives i saken, og sammen med våre nasjonale, regionale og lokale partnere.
For å utvikle den web-baserte «en-dør-inn» og innovasjonskonferansen vil fylkesrådmannen
foreslå at det bevilges inntil kr. 250.000,- av midler avsatt til strategisk næringsutvikling i
budsjettet for 2013.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Fylkesutvalget tar status for samordning og forsterking av arbeidet med å utvikle ny næring i
Østfold til orientering.
Det bevilges inntil kr. 250.000,- til utvikling av en web-basert «en-dør-inn» til
virkemiddelapparatet og gjennomføring av innovasjonskonferanse våren 2013, under
forutsetning av at det avsettes midler til strategisk næringsutvikling i budsjettet for 2013.
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Sarpsborg, 29.oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
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1. Kommisjonens forslag til 11 prioriterte områder
Bakgrunn for saken
Arbeidet med å ta frem neste generasjons Interregprogram (periode V - 2014-2020) er nå i
gang. Etter at fylkesutvalget behandlet temaet på sitt møte i juni, har det pågått forhandlinger
og samtaler mellom involverte parter både på EU-nivå, nasjonalt-nivå og regionalt nivå. Dette
gjelder også i våre nærområder og for programmene Østfold er involvert i.
I både Sverige Norge og Öresund-Kattegat-Skagerrak (ØKS) programmet er strukturene for en
programorganisasjon i ferd med å falle på plass. I første fase av prosessen vil arbeidet med å
avdekke felles behov og geografiske rammer ha høy prioritet.
Fylkeskommunen er i forbindelse med prosessen bedt om å gi innspill til «viktige prioriterte
områder for grenseoverskridende arbeid» i perioden 2014-2020. Formålet med saken er å
orientere om status for programarbeidet, og å prioritere områder som bør spilles inn i dette
arbeidet fra Østfold sin side.
Fakta
Planleggingen og utformingen av Interregprogrammene for perioden 2014-20 er i gang. For
ØKS-programmet har Region Skåne sagt seg villig til å ta på seg oppgaven med å samordne
programutformingen. Tilsvarende oppgave har Region Värmland tatt på seg for SverigeNorge-programmet. I denne oppgaven ligger samling og administrering av analyser, tematiske
prioriteringer, skrivearbeid og rammene for den praktiske utformingen av programmene.
Arbeidet utføres i fellesskap mellom de involverte fylkene og regionene. Rammene for
programmene er, som omtalt i sak PS 59/2011, definert av langtidsstrategien for den
europeiske unionen – EU2020, den 5. samhørighetsrapporten og forordningene for territorielt
samarbeid. Det betyr at de ferdige programmene er et resultat av forhandlinger mellom de
ulike fylkene og det arbeidet som er lagt ned i fellesskap og føringer lagt i den europeiske
regionalpolitikken.
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Tydeligere behov, fokus og resultat
I den kommende programperioden vil det stilles strengere krav til resultat, skarpere
prioriteringer og en tydeligere grenseoverskridende merverdi – både på prosjekt og
programnivå. Dette innebærer en fokusering av programmene, en tydeligere kobling til den
overordnede strategien for EU – Europa 2020 og en tydelig motivering og dokumentering av
behov og muligheter i grenseregionen. I dette gjenfinner vi kravene til dokumentasjon og
tallfesting av resultat. I sum skal dette føre til mer effektive og fokuserte program. En
konsekvens av dette er også at handlingsrommet for de som vil lage samarbeidsprosjekt blir
noe mindre.
Som et ledd i å strømlinjeforme programmene og underlette resultatoppsamling og
oppfølging, har EU-kommisjonen presentert 11 forslag til prioriteringer for programmene. Av
disse kan hvert interreg-program, i følge forslaget, velge maksimum fire (4) områder (listen
med beskrivelse av forslagene ligger vedlagt).
Regionale behov – grenseoverskridende løsninger
For at fylkeskommunen og de andre utviklingsaktørene i fylket skal ha gode verktøy for å
arbeide med regional utvikling i perioden 2014-2020, må programmene tilpasses
grenseområdets utfordringer, behov, potensial og muligheter. I dette ligger at behovene må
avdekkes, og ses i lys av programgeografi. Det er dermed naturlig at behovene, mulighetene,
utfordringene og potensialet i et område som Kattegat/Skagerrak, vil skille seg noe ad fra de
som preger den tette grenseregionen mellom Østfold og Fyrbodal.
For å avdekke de ulike ønskene, behovene, mulighetene og utfordringene fylket og
grenseregionen står ovenfor i tiden frem mot 2020, er det innledet en dialog med berørte
aktører i fylket. Det er foretatt en gjennomgang av denne periodens prosjektportefølje, og
målene og strategiene som ligger til grunn for utformingen av interregprogrammene er sett
opp mot fylkesplanen.
Om vi holder målene i fylkesplanen opp mot målene for EUROPA 2020 og de tematiske
prioriteringene kommende interregprogram har å velge i, er det godt samsvar. Dette gjelder
så vel for områdene levekår og folkehelse, miljø og verdiskapning, med hovedvekt på de to
siste. Sammenfallende prioriteringer og mål er det særlig i forhold til disse foreslåtte
områdene:
1: Å styrke forskning, teknisk utvikling og innovasjon,
3: Å styrke små og mellomstore bedrifters konkurransekraft,
4: Å styrke overgangen til en CO2-gjerrig økonomi,
6: Å beskytte miljøet og fremme en bærekraftig bruk av ressurser,
7: Fremme bærekraftig transport og fjerne flaskehalser i viktig infrastrukturnett, og
10: Å investere i utdanning, ferdigheter og livslang læring
Dette er sammenfallende med de første innspillene fylkesutvalget ga i sin uttalelse til
kommunal og regionaldepartementet i desember 2011. I tillegg til disse 6, valgte den gang
fylkesutvalget også å inkludere prioritert område 5: Fremme tilpasning, risikoforebygging og
håndtering av klimaforandringer og område 9: Å fremme sosial inkludering og bekjempe
fattigdom.
Om vi ser disse områdene opp mot tilbakemeldingene fra de øvrige utviklingsaktørene i fylket
mener halvparten av disse at det er stort eller meget stort behov for å arbeide med område 1
(forskning, utvikling og innovasjon) på tvers av grensen. Gitt dagens geografiske avgrensning
så mente nesten alle respondentene at dette var et område som var godt egnet for Sverige
Norge.
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Hva gjelder arbeidet med å styrke små og mellomstore bedrifters konkurransekraft (område
3), er det et område respondentene anser som egnet for konkrete og målbare resultat og
godt egnet for Sverige Norge-programmet.
Overgangen til en CO2 gjerrig økonomi (område 4) er det området som flest anser at det er
behov for å arbeidet med grenseoverskridende, tett fulgt av område 6 og 7, henholdsvis
beskytte miljø og fremme bærekraftig transport.
Område 10, utdanning, ferdigheter og livslang læring, regnes av de spurte som svært godt
egnet for begge program, samtidig som muligheten for å oppnå konkrete og målbare resultat
anses som svært høy.
Om vi skjeler til prosjektporteføljen for inneværende programperiode, og plasserer hvert
prosjekt ut fra hvordan det kunne passet inn blant forslaget til de 11 prioriterte områdene for
neste programperiode, ser vi at det er stor forskjell på aktiviteten og engasjementet innenfor
de ulike områdene. Dette henger selvsagt sammen med hvilke rammer som er gitt for
prosjekt i denne programperioden, men samtidig er rammene i inneværende periode såpass
romslige at det har vært mulig å gjennomføre prosjekt innenfor et vidt spekter av
temaområder. ØKS har prosjekt innfor 9 av de 11 prioriterte områdene (område 2 IKT og 9
Fremme sosial integrering, er uten prosjekt i ØKS), i Sverige Norge er 10 av 11 områder dekket
opp. Også her er område 2 et område uten særlig interesse. Videre ser vi at område 3: Små og
mellomstor bedrifters konkurransekraft er det området som er klart mest populært.
Fylkesrådmannens vurdering
Interreg er et viktig verktøy i arbeidet med regional utvikling, så vel for fylkeskommunen, som
de øvrige utviklingsaktørene i fylket. I et kjent uttrykk heter det at «Godt verktøy er halve
jobben». Slik er det også i dette tilfellet. For at østfoldsamfunnet skal kunne utnytte de
mulighetene som finnes i dette systemet, må verktøyet være tilpasset behovene, potensialet
og utfordringene i grenseregionen. Samtidig som vi må se programmene som verktøy for å
løse utfordringer vi har i hverdagen, er vi i prosessen vi nå er inne i også nødt til å feste blikket
litt lenger ut mot horisonten. Det verktøyet vi i dag legger rammene og prioriteringene for,
skal være i stand til å løse de utfordringene og utnytte de mulighetene som oppstår om 6, 7
og 8 år. Utgangspunktet for valgene må derfor være hvilke spørsmål som er viktige for
Østfold, ikke i dag og i morgen, men etter 2014 og helt frem til 2020. Samtidig må vi være klar
over at de prioriteringene vi gjør også må få gjenklang blant våre samarbeidspartnere, i både
inn og utland. Det er derfor verdt å se behovene i et litt større perspektiv, slik at dette må
betraktes som er våre innspill og ikke nødvendigvis det endelige resultatet.
Fylkeskommunen er av våre samarbeidspartnere i Skåne bedt om å identifisere og spille inn 4
tema som er sentrale for oss i et grenseoverskridende perspektiv. Det er fylkesrådmannens
oppfatning at det er naturlig å se de to interregprogrammene i sammenheng og dermed
foreta en prioritering som gjelder for begge programmene. Det vil være naturlig å ta
utgangspunkt i de seks punktene som samsvarer best med målene og strategiene i
fylkesplanen. Dette valget gjøres enklere av at disse i stor grad samsvarer med oppfatningene
vi finner hos de øvrige utviklingsaktørene i fylket.
Ettersom spørsmål knyttet til nært og institusjonelt samarbeid, næringsliv og såkalte
menneske-til- menneskeprosjekt, er avhengig av tette relasjoner og gagnes av en tett,
integrert og funksjonell grenseregion, vil områder som 3 og 10 være spesielt egnet for Sverige
Norge, mens nr. 7 Infrastruktur og 6 Beskytte miljø og bærekraftig ressursbruk, hører mer
naturlig hjemme i et program med større geografiske avstander . Ved å dele noen sentrale
prioriteringer mellom programmene, og skille ut noen som er spesielt relevante for de
enkelte, vil vi kunne kombinere tyngde i felles spørsmålene og geografisk spesialisering i
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enkeltprogrammene. Dermed vil vi kunne håpe på synergier mellom programmene, samtidig
som skillet mellom dem gjør dem til tydelige interreg-program, i følge forslaget, velge
maksimum fire (4) områder (listen med beskrivelse av forslagene ligger vedlagt).
Regionale behov – grenseoverskridende løsninger
For at fylkeskommunen og de andre utviklingsaktørene i fylket skal ha gode verktøy for å
arbeide med regional utvikling i perioden 2014-2020, må programmene tilpasses
grenseområdets utfordringer, behov, potensial og muligheter. I dette ligger at behovene må
avdekkes, og ses i lys av programgeografi. Det er dermed naturlig at behovene, mulighetene,
utfordringene og potensialet i et område som Kattegat/Skagerrak, vil skille seg noe ad fra de
som preger den tette grenseregionen mellom Østfold og Fyrbodal.
For å avdekke de ulike ønskene, behovene, mulighetene og utfordringene fylket og
grenseregionen står ovenfor i tiden frem mot 2020, er det innledet en dialog med berørte
aktører i fylket. Det er foretatt en gjennomgang av denne periodens prosjektportefølje, og
målene og strategiene som ligger til grunn for utformingen av interregprogrammene er sett
opp mot fylkesplanen.
Om vi holder målene i fylkesplanen opp mot målene for EUROPA 2020 og de tematiske
prioriteringene kommende interregprogram har å velge i, er det godt samsvar. Dette gjelder
så vel for områdene levekår og folkehelse, miljø og verdiskapning, med hovedvekt på de to
siste. Sammenfallende prioriteringer og mål er det særlig i forhold til disse foreslåtte
områdene:
1: Å styrke forskning, teknisk utvikling og innovasjon,
3: Å styrke små og mellomstore bedrifters konkurransekraft,
4: Å styrke overgangen til en CO2-gjerrig økonomi,
6: Å beskytte miljøet og fremme en bærekraftig bruk av ressurser,
7: Fremme bærekraftig transport og fjerne flaskehalser i viktig infrastrukturnett, og
10: Å investere i utdanning, ferdigheter og livslang læring
Dette er sammenfallende med de første innspillene fylkesutvalget ga i sin uttalelse til
kommunal og regionaldepartementet i desember 2011. I tillegg til disse 6, valgte den gang
fylkesutvalget også å inkludere prioritert område 5: Fremme tilpasning, risikoforebygging og
håndtering av klimaforandringer og område 9: Å fremme sosial inkludering og bekjempe
fattigdom.
Om vi ser disse områdene opp mot tilbakemeldingene fra de øvrige utviklingsaktørene i fylket
mener halvparten av disse at det er stort eller meget stort behov for å arbeide med område 1
(forskning, utvikling og innovasjon) på tvers av grensen. Gitt dagens geografiske avgrensning
så mente nesten alle respondentene at dette var et område som var godt egnet for Sverige
Norge.
Hva gjelder arbeidet med å styrke små og mellomstore bedrifters konkurransekraft (område
3), er det et område respondentene anser som egnet for konkrete og målbare resultat og
godt egnet for Sverige Norge-programmet.
Overgangen til en CO2 gjerrig økonomi (område 4) er det området som flest anser at det er
behov for å arbeidet med grenseoverskridende, tett fulgt av område 6 og 7, henholdsvis
beskytte miljø og fremme bærekraftig transport.
Område 10, utdanning, ferdigheter og livslang læring, regnes av de spurte som svært godt
egnet for begge program, samtidig som muligheten for å oppnå konkrete og målbare resultat
anses som svært høy.
Om vi skjeler til prosjektporteføljen for inneværende programperiode, og plasserer hvert
prosjekt ut fra hvordan det kunne passet inn blant forslaget til de 11 prioriterte områdene for
neste programperiode, ser vi at det er stor forskjell på aktiviteten og engasjementet innenfor
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de ulike områdene. Dette henger selvsagt sammen med hvilke rammer som er gitt for
prosjekt i denne programperioden, men samtidig er rammene i inneværende periode såpass
romslige at det har vært mulig å gjennomføre prosjekt innenfor et vidt spekter av
temaområder. ØKS har prosjekt innfor 9 av de 11 prioriterte områdene (område 2 IKT og 9
Fremme sosial integrering, er uten prosjekt i ØKS), i Sverige Norge er 10 av 11 områder dekket
opp. Også her er område 2 et område uten særlig interesse. Videre ser vi at område 3: Små og
mellomstor bedrifters konkurransekraft er det området som er klart mest populært.
Fylkesrådmannens vurdering
Interreg er et viktig verktøy i arbeidet med regional utvikling, så vel for fylkeskommunen, som
de øvrige utviklingsaktørene i fylket. I et kjent uttrykk heter det at «Godt verktøy er halve
jobben». Slik er det også i dette tilfellet. For at østfoldsamfunnet skal kunne utnytte de
mulighetene som finnes i dette systemet, må verktøyet være tilpasset behovene, potensialet
og utfordringene i grenseregionen. Samtidig som vi må se programmene som verktøy for å
løse utfordringer vi har i hverdagen, er vi i prosessen vi nå er inne i også nødt til å feste blikket
litt lenger ut mot horisonten. Det verktøyet vi i dag legger rammene og prioriteringene for,
skal være i stand til å løse de utfordringene og utnytte de mulighetene som oppstår om 6, 7
og 8 år. Utgangspunktet for valgene må derfor være hvilke spørsmål som er viktige for
Østfold, ikke i dag og i morgen, men etter 2014 og helt frem til 2020. Samtidig må vi være klar
over at de prioriteringene vi gjør også må få gjenklang blant våre samarbeidspartnere, i både
inn og utland. Det er derfor verdt å se behovene i et litt større perspektiv, slik at dette må
betraktes som er våre innspill og ikke nødvendigvis det endelige resultatet.
Fylkeskommunen er av våre samarbeidspartnere i Skåne bedt om å identifisere og spille inn 4
tema som er sentrale for oss i et grenseoverskridende perspektiv. Det er fylkesrådmannens
oppfatning at det er naturlig å se de to interregprogrammene i sammenheng og dermed
foreta en prioritering som gjelder for begge programmene. Det vil være naturlig å ta
utgangspunkt i de seks punktene som samsvarer best med målene og strategiene i
fylkesplanen. Dette valget gjøres enklere av at disse i stor grad samsvarer med oppfatningene
vi finner hos de øvrige utviklingsaktørene i fylket.
Ettersom spørsmål knyttet til nært og institusjonelt samarbeid, næringsliv og såkalte
menneske-til- menneskeprosjekt, er avhengig av tette relasjoner og gagnes av en tett,
integrert og funksjonell grenseregion, vil områder som 3 og 10 være spesielt egnet for Sverige
Norge, mens nr. 7 Infrastruktur og 6 Beskytte miljø og bærekraftig ressursbruk, hører mer
naturlig hjemme i et program med større geografiske avstander. Ved å dele noen sentrale
prioriteringer mellom programmene, og skille ut noen som er spesielt relevante for de
enkelte, vil vi kunne kombinere tyngde i felles spørsmålene og geografisk spesialisering i
enkeltprogrammene. Dermed vil vi kunne håpe på synergier mellom programmene, samtidig
som skillet mellom dem gjør dem til tydelige verktøy. Prioriteringen av områder bygger på en
forutsetning om at programgeografien blir som i inneværende periode. Ved en eventuell
endring i programgeografien bør dette vurderes på nytt.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
For Østfold fylkeskommune er følgende tematiske områder av størst interesse i et
grenseoverskridende perspektiv:
1: Å styrke forskning, teknisk utvikling og innovasjon,
3: Å styrke små og mellomstore bedrifters konkurransekraft,
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4: Å styrke overgangen til en CO2-gjerrig økonomi,
6: Å beskytte miljøet og fremme en bærekraftig bruk av ressurser,
7: Fremme bærekraftig transport og fjerne flaskehalser i viktig infrastrukturnett,
10: Å investere i utdanning, ferdigheter og livslang læring
Gitt dagens programgeografi så anser Østfold fylkeskommunen at område 1, 3, 4 og 10 er
velegnet for Sverige Norgeprogrammet, mens 1, 4, 6 og 7 er mest hensiktsmessig i ÖresundKattegat-Skagerrak-programmet.
Sarpsborg, 31. oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/3782
61459/2012
U00
Jan Albert Haagensen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
184/2012
Regionalpark Haldenkanalen - informasjon og valg av
organisasjonsform
Vedlegg
1. Oversendelsesbrev av 05.10.12. Utrykt vedlegg.
2. Referat fra møte i Regionalparkrådet 14.09.12.
3. Forslag til vedtekter.
Bakgrunn for saken
Regionalpark Haldenkanalen ble formelt startet 17.04.2012, og er en organisasjon som skal
arbeide for bærekraftig nærings- og stedsutvikling i regionalparkområdet. Partnere i
samarbeidet er Akershus fylkeskommune, Aurskog-Høland kommune, Østfold
fylkeskommune, Rømskog kommune, Marker kommune, Aremark kommune og Halden
kommune. Regionalparkrådet, det øverste organet, består av en næringslivs- og en politisk
oppnevnt representant for hver kommune/fylkeskommune. Alle partnerne har sluttet seg til
en samarbeidsavtale (charter) på 5 + 5 år, med tilhørende årlige bidrag til samarbeidet.
På oppstartsmøtet var ikke organisasjonsformen klar, denne skulle et interimsstyre forberede
fram til regionalparkrådets møte i september 2012, der det også skulle velges styre.
Fakta
1. Informasjoner til eierne
Styret er i forhold til samarbeidsavtalen (charteret) vedtatt utvidet fra 5 til 7 medlemmer, for
å sikre at alle kommuner/fylkeskommuner skal være representert enten ved politisk eller ved
næringslivsrepresentant. Styret består nå av følgende representanter:
Politiske representanter:
 Helge Kolstad, Østfold fylkeskommune, leder
 Geir Aarbu, Aremark kommune, nestleder
 Kari Pettersen, Rømskog kommune
Næringslivsrepresentanter:
 Hans Martin Løhren, Akershus fylkeskommune
 Ina Nestor, Aurskog-Høland kommune
 Morten Vinje, Marker kommune
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Ingrid Solberg Sætre, Halden kommune
Videre er det faste observatører i styret med tale og forslagsrett fra Kanalselskapet,
Grenserådet og Fylkesmannens landbruksavdeling. Dette lå heller ikke inne i
samarbeidsavtalen.
Sekretariat ivaretas av Østfold fylkeskommune inntil organisasjonsformen er vedtatt og
prosjektleder er tilsatt, og regionalparken vil dekke kostnadene dette medfører for
fylkeskommunen.
2. Aktiviteter i Haldenkanalen 2012
Følgende aktiviteter er foreløpig gjennomført/startet opp i 2012:
 Hjemkomst for DS Turisten til Skulerud
 Dampbåtturer med DS Turisten
 Avslutningsarrangement, Skulerud Brygge
 Publikumsslusing Ørje sluser og Brekke sluser
 Lørdag i slusene, Ørje
 Pilotprosjekt Rømskog
 Ambulerende ”Stubbefolkteater”
 Slusecruise
Disse aktivitetene har minst hatt et publikumstilfang på omtrent 3.200 personer.
Utredere er antatt og det vil bli satt i bestilling en landskaps/stedsanalyse i regi av Aurland
Naturverkstad og en næringsanalyse i regi av Norsk Institutt for Landbruksøkonomisk
Forskning, i et omfang av kr. 620.000. Disse to analysene vil legge føringer for Handlingsplan
2013, og vil også medføre ha en stor grad av forankring og involvering av næringsliv og
befolkning i prosessen.
3. Handlingsplan 2013
Regionalparkrådet sluttet i møtet 14.09.12. seg til de foreløpige hovedpunkter til
handlingsplan 2013:
Merkevaren Haldenkanalen
 Felles merkevarestrategi
 Markedsføring internt og eksternt
 Web-design og utvikling
 Regional matkultur – utvikling av lokal merkevare på mat
Stedsutvikling
 Kompetanseprosjekt
 Landsbyutvikling
 Holdningskampanje – skyt og begrav bygdedyret!
 Nettverksbygging
Utvikling av opplevelsesnæringen
 Tiltak for økt trafikk på kanalen (Slusecruise, kulturelle tilbud,
fellesprosjekt Dalsland kanal, rutetrafikk)
 Produktpakking – utvikling av salgbare pakker
 Økt overnattingskapasitet – utredning hvilken overnattingsform som
passer
 Stoppeffekt E18, E6, fv 21/22 og Bjørkelangen
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Kobling til aktiviteter på Fredriksten Festning/Halden
Utrede hyttebygging
FRAM-reiseliv
4. Organisasjonsform
Interimsstyret har vurdert ulike organisasjonsformer, som heleid kommunalt/fylkeskommunalt aksjeselskap, Interkommunalt selskap, vertskommune-modellen og til sist en
ideell organisasjon uten profittmålsetting, etter mønster fra Østfold Reiseliv. Under vurdering
av de ulike organisasjonsformene har det vært sett på det bærende prinsipp i
samarbeidsavtalen at næringslivet skulle være likeverdige med de politiske representantene i
besluttende organer.
Interimsstyret anbefalte, og regionalparkrådet vedtok i møtet 15.09.12, å søke Østfold
fylkeskommune om å være vertskommune for regionalparken. Dette viste seg å stride mot
kommuneloven, da ulike forvaltningsnivå ikke kan inngå i et vertskommunesamarbeid.
Styret har derfor i styremøte 27.09.12 vedtatt å søke om at organisasjonen blir godkjent som
en ideell organisasjon uten profittmålsetting, og ber partnerne i Regionalpark Haldenkanalen
om å fatte likelydende vedtak om dette. De anbefaler også at de vedtak som ble fattet på
regionalparkrådets møte 14.09.12. tas til etterretning. For å unngå at alle saker må videre til
eierorganisasjonene anbefales det at regionalparkrådet kan gjøre mindre ikke-prinsipielle
endringer i samarbeidsavtalen.
Fylkesrådmannens vurdering
Etablering av regionalparken har tatt tid, og dette har gjort at det ikke er gjennomført mange
tiltak for 2012. Men arbeidet er kommet godt i gang, og innsatsen målrettes ytterligere
gjennom det pågående arbeidet med handlingsplan for 2013. Det er viktig at Regionalpark
Haldenkanalen ikke blir et rent administrasjonsselskap for de løpende funksjoner i og langs
Haldenkanalen, men skal bidra til utvikling og nytenking med mål å skape bærekraftig
nærings- og stedsutvikling.
Når det gjelder organisasjonsformen, har fylkeskommunen gode erfaringer med etableringen
av Østfold Reiseliv som en ideell organisasjon uten profittmålsetting, og fylkesrådmannen vil
tilrå at en slik organisasjonsform vedtas for Regionalpark Haldenkanalen. Vedtektene er
samsvarende med vedtektene i Østfold Reiseliv, med de endringer som er gjort i forhold til
samarbeidsavtalen.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Østfold fylkeskommune tar til etterretning de vedtak som ble fattet på regionalparkrådets
møte 14.september 2012, og gir sin tilslutning til at Regionalpark Haldenkanalen søkes
etablert som en ideell organisasjon uten profittmålsetning, med det forslag til vedtekter som
er fremmet.
Regionalparkrådet gis fullmakt til å foreta mindre ikke-prinsipielle endringer i charteret.
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Sarpsborg, 18.oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2009/235
62798/2012
060
Hans-Erik Fosby
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
185/2012
Videre bredbåndsatsing i Østfold
Vedlegg
Ingen.
Bakgrunn for saken
Fylkesutvalget gjorde 20.09.2012 følgende vedtak:
1. Østfold fylkeskommune bevilger Aremark kommune inntil kr 295.000 i støtte til
oppgradering av telefonsentraler i Aremark for bredbånd i henhold til søknad av
26.04.2012. Tilskuddet er begrenset til 50% av kostnadene.
2. Østfold fylkeskommune bevilger Marker kommune inntil kr 95.000 i støtte til utbygging av
bredbånd på Otteid. Tilskuddet er begrenset til 50% av kostnadene.
3. Østfold fylkeskommune bevilger Nextnet AS inntil kr 2.445.000 i støtte til oppgradering av
ikke konkurranseutsatte master for bredbånd i Østfold i henhold til søknad av 12.07.2012.
Tilskuddet er begrenset til 50% av kostnadene. Det forutsettes at Nextnet AS forplikter seg
til å opprettholde driften av de oppgraderte mastene i minimum 2 år. Det foretas en
delbetaling av midlene hvor av halvparten utbetales på forhånd og resten utbetales om et
år dersom tilfredsstillende tekniske løsninger er på plass i hht. avtalene.
4. Det bevilges inntil kr 500.000 til en undersøkelse av kommunenes behov for å utvikle
fibernettet til sine virksomheter for effektivisering og tjenesteutvikling. Det foretas en
vurdering av hvordan den videre bredbåndsatsingen i Østfold bør organiseres og
innrettes.
5. Av den samlede bevilgningen på kr 3.335.000 dekkes kr 1.998.000 av statlige øremerkede
og tidligere avsatte midler til bredbånd, og kr 1.337.000 av midler avsatt på regionalt
utviklingsfond til videre satsing på bredbånd.
Bakgrunnen for saken var at det var behov for å opprettholde og oppgradere
bredbåndstilbudet i de områder av Østfold som manglet et kommersielt tilbud (hvite
områder) og var bygd ut med offentlig støtte (Høykom/KRD).
Etter mediaomtale av bredbåndsaken tok firmaet Viken Komtek AS kontakt med Østfold
fylkeskommunen og informerte om at firmaet er en ny aktør som leverer bredbånd til
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bedrifts- og privatkunder i Østfold, og at dette måtte tas i betraktning ved tildeling av midler
(offentlig støtte). Henvendelsen ble fulgt opp med et møte mellom fylkeskommunen og
firmaet. I møtet informerte firmaet nærmere om sin virksomhet, strategi og
dekningsområder. Dette er fulgt opp med en nærmere skriftlig beskrivelse av Viken Komtek
AS, dekningskart mm.
Etter henvendelsen fra Viken Komtek AS kan det reises tvil om de aktuelle mastene det er
vedtatt støtte til, er ikke-konkurranseutsatte i henhold til forutsetningene som lå til grunn for
vedtaket. Dette sett i forhold til ESAs retningslinjer for offentlig støtte til bredbåndsutvikling.
At det var en konkurrerende aktør i markedet, som kunne tilby liknende eller alternativ
teknologi for deler av nettverket i Østfold, var ikke kjent for oss på tidspunktet for vedtaket.
Kommunal- og regionaldepartementet har i brev av 22. desember 2010 gitt informasjon om
ESAs retningslinjer for offentlig støtte til bredbåndutvikling. I retningslinjene gis det i grove
trekk stort handlingsrom for å gi offentlig støtte i hvite områder, der det ikke er bredbånd i
dag, der det ikke er sannsynlig at det vil være kommersielt interessant å investere for
markedsaktører i nær fremtid (3 år). Videre kan offentlig inngripen være mulig i såkalte grå
områder der det kun finnes en leverandør og dette påvirker kvalitet og pris på tilbudet i
negativ grad, men her kreves nøyere vurdering av status.
Områder med god dekning og konkurranse på bredbåndstjenester blir kalt svarte områder.
Her er offentlig inngripen ikke forenlig med EØS-avtalen.
I fylkesutvalgets vedtak punkt 3 ble Nextnet AS bevilget inntil kr 2.445.000 i støtte til
oppgradering av ikke-konkurranseutsatte master for bredbånd i Østfold. Foranledningen for
støtten var at firmaet over en lengre periode ikke har ansett det for lønnsom å opprettholde
driften for kunder i marginale områder. En teknisk oppgradering av de ulønnsomme basene
ble sett som en løsning som ville medføre at kundene i disse marginale områdene ville få en
bedre og mer stabil bredbåndsforbindelse. Alternativet som ble skissert, var at Nextnet AS så
seg tvunget til å nedlegge driften av disse mastene, og avslutte kundeforholdet med de
kundene dette gjaldt.
Etter en nærmere gjennomgang av retningslinjene for bruken av de statlige KRD-midlene til
bredbånd over statsbudsjettets kap. 551 post 61, har vi også funnet at disse kun kan
anvendes innenfor det distriktspolitiske virkeområdet. I Østfold betyr dette kommunene
Aremark, Marker og Rømskog.
Vedtaket som gjelder Aremark og Otteid (punkt 1 og 2) er således berettiget tilskudd etter
regelverket for bruken av de statlige KRD-midlene. Disse midlene kan brukes til
investeringsstøtte, forbedringstiltak som gir økt kapasitet og hastighet inkludert, men ikke til
driftsstøtte. Bevilgningen i FU-sak 137/2012 til Aremark og Otteid kan med andre ord dekkes
av disse midlene.
For resten av fylket (punkt 3), kan derimot de statlige KRD-midlene ikke brukes. Dette
innebærer at det kun er fylkeskommunens midler (og eventuelt kommunale midler) som kan
brukes til støtte av Nextnets søknad om oppgradering av ikke konkurranseutsatte master i
Østfold. Siden det feilaktig er lagt inn 1.582.000 KRD-midler i vedtaket, må disse midlene tas
ut og eventuelt erstattes med fylkeskommunale midler. Nedenfor er det laget et oppsett som
viser at det dermed er en manglende dekning på kr 1.127.000 som følge av dette:
Statlige bredbåndmidler (KRD):
Udisponerte midler
1.972.006
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Bevilget til Aremark og Otteid 20.09.2012
Gjenstående KRD-midler
Fylkeskommunale midler:
Restmidler bredbånd
Øremerkede bredbåndmidler
Bevilget til bredbåndundersøkelse 20.09.2012
Bevilget til Nextnet 20.09.2012
Manglende dekning
- 390.000
1.582.006
318.000
1.500.000
- 500.000
- 2.445.000
-1.127.000
Fylkesrådmannen foreslår at restmidlene på 318.000 samt de øremerkede midler på
1.500.000 til bredbånd og udisponerte midler på regionalt utviklingsfond brukes til å dekke
bevilgningen til Nexnet AS og bredbåndundersøkelsen.
Det må være en klar forutsetning at de master som det gis støtte til ikke er
konkurranseutsatte i henhold til ESAs retningslinjer for offentlig støtte til bredbåndutvikling.
Videre må det det være en forutsetning at de kundene dette gjelder ikke belastes med økte
kostnader ved oppgraderingen, da det var en forutsetning for Høykomsatsingen at alle skulle
få et likeverdig bredbåndstilbud tilsvarende i kommersielle områder.
Når finansieringen av oppgraderingen av mastene til Nextnet i Østfold er på plass, vil Nexnet
utarbeide en plan for gjennomføringen av oppgraderingen. Nexnet vil gjøre dette i samarbeid
med fylkeskommunen og rapportere underveis for de master som skal oppgraderes. Det vil bli
gjennomført en særskilt vurdering av hvilke master som ikke er konkurranseutsatte, og
vurdert samarbeid med andre aktører der dette er aktuelt. Det vil bare bli krevd utbetaling av
støtte til master som ikke er konkurranseutsatte.
Tilsagnsbrev er ikke sendt til Nexnet AS i påvente av en avklaring av dette.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Fylkesutvalgets vedtak i FU-sak PS 137/2012, punkt 3, endres til følgende:
Østfold fylkeskommune bevilger Nextnet AS inntil kr 2.445.000 i støtte til oppgradering av
ikke konkurranseutsatte master for bredbånd i Østfold. Tilskuddet er begrenset til 50% av
kostnadene. Bevilgningen gjøres under følgende forutsetninger:
a. De master som det gis støtte skal ikke være konkurranseutsatte i henhold til ESAs
retningslinjer for offentlig støtte til bredbåndutvikling.
b. Det utarbeides en plan for gjennomføringen av oppgraderingen i samarbeid med
fylkeskommunen og rapporteres underveis for de master som skal oppgraderes. Det
vurderes samarbeid med andre aktører der dette er aktuelt. Nextnet AS må oppgi hvilke
master det kreves utbetaling for. Det utbetales støtte bare til de master som ikke er
konkurranseutsatte.
c. Nextnet AS forplikter seg til å opprettholde driften av de oppgraderte mastene som har
mottatt støtte i minimum 2 år.
d. De kunder som berøres av oppgraderingen skal ikke belastes med økte kostnader.
e. Støtten utbetales etterskuddsvis.
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Bevilgningen dekkes av midler avsatt på regionalt utviklingsfond til bredbånd samt
udisponerte midler for øvrig.
Sarpsborg, 1. november 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2009/151
63799/2012
U01
Anne Wold
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
186/2012
Anbefalinger fra Kompetanseoffensiven til søknader om finansiering
Vedlegg
1. Saksframlegg «Søknad om tilskudd til Build2Grow kursprogram for gründere»
2. Saksframlegg «Profilering av de kunnskapsintensive bedriftene i Østfold»
3. Saksframlegg «Forprosjektstøtte i VRI Østfold»
Bakgrunn for saken
Formålet med denne saken er å legge frem for behandling søknader om økonomisk støtte
over Kompetanseoffensivens budsjett. Sakene ble behandlet i Kompetanseoffensiven 26.
oktober 2012.
Fakta
Følgende saker ble behandlet:
1. Søknad om tilskudd til Build2Grow kursprogram for gründere.
Forskningsparken AS søker om støtte til en treårig videreføring av kursprogrammet
Build2Grow. Programmet retter seg mot gründere og gir en innføring i de viktigste
kunnskaper, verktøy og ferdigheter som gründere bør mestre. Programmet har også egne
tiltak rettet mot innovasjonsmiljøer som jobber med oppstartsbedrifter.
Prosjektet har en kostnad på kr. 2 300 000,- pr år og finansieres av Interreg KASK, Innovasjon
Norge og fylkeskommunene rundt Oslofjorden. Det søkes Kompetanseoffensiven om kr. 100
000,- pr. år.
Kompetanseoffensivens vedtak 26.oktober 2012:
1. I henhold til søknaden innvilges Forskningsparken AS et tilskudd til Build2Grow
programmet for perioden 2013-2015 med inntil kr. 100 000,- pr. år. Årlig støtte vurderes
etter fremlagt aktivitetsrapport og oversikt over deltakelse fra Østfold.
2. Inkubator Halden, Borg Innovasjon, Etablererservice Østfold og Navet næringshage
oppfordres til å støtte Forskningsparken i å promotere, mobilisere og forankre regionale
tiltak.
2. Profilering av de kunnskapsintensive bedriftene i Østfold.
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Kompetanseoffensiven ønsker å løfte frem gode eksempler på innovative Østfoldbedrifter.
Hensikten er å formidle gode erfaringer og resultater av å arbeide strategisk med FoU og
innovasjon for dermed å øke interessen for dette i flere Østfoldbedrifter.
Kompetanseoffensivens vedtak 26.oktober 2012:
Det avsettes inntil kr. 100 000,- til kjøp av eksterne tjenester for å utarbeide en artikkelserie
om FoU-intensive og innovative Østfoldbedrifter.
3. Forprosjektstøtte i VRI Østfold
Programstyret for VRI Østfold ønsker å teste ut støtte til forprosjekter som kan klarlegge og
forberede større FoU-prosjekter i bedrifter. Støtten gis til bedrifter som enkeltvis eller i
nettverk, samarbeider med FoU-miljøer om løsning av mindre FoU-oppgaver. Det kan søkes
om mindre beløp, inntil kr. 200 000,- pr. prosjekt. Virkemiddelet integreres i VRI med de
systemer, krav og regelverk som Forskningsrådet setter for dette virkemiddelet i VRIprogrammet.
Kompetanseoffensivens vedtak 26. oktober 2012:
1. Det avsettes inntil kr. 1 500 000,- til forprosjekter i VRI Østfold fra 2013.
2. Kompetanseoffensiven ber programstyret for VRI Østfold gjøre de nødvendige avklaringer
og utarbeide retningslinjer og rutiner for en slik ordning.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
1. Søknad om tilskudd til Build2Grow kursprogram for gründere.
a) I henhold til søknaden innvilges Forskningsparken AS et tilskudd til Build2Grow
programmet for perioden 2013-2015 med inntil kr. 100 000,- pr. år. Årlig støtte
vurderes etter fremlagt aktivitetsrapport og oversikt over deltakelse fra Østfold.
b) Inkubator Halden, Borg Innovasjon, Etablererservice Østfold og Navet næringshage
oppfordres til å støtte Forskningsparken i å promotere, mobilisere og forankre
regionale tiltak.
2. Profilering av de kunnskapsintensive bedriftene i Østfold.
Det avsettes inntil kr. 100 000,- til kjøp av eksterne tjenester for å utarbeide en
artikkelserie om FoU-intensive og innovative Østfoldbedrifter.
3. Forprosjektstøtte i VRI Østfold
a) Det avsettes inntil kr. 1 500 000,- til forprosjekter i VRI Østfold fra 2013.
b) Programstyret for VRI Østfold bes å gjøre de nødvendige avklaringer og utarbeide
retningslinjer og rutiner for en slik ordning.
Sarpsborg, 29. oktober 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/6683
65554/2012
S82
Svein Syversen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
187/2012
Regional plan for vindkraft i Østfold - godkjenning av justert
plandokument og plankart
Vedlegg
1. Plandokument, inkl. 5 vedlegg
2. Plankart
3. Sammendrag av innkomne uttalelser under høringen. Utrykt vedlegg.
Bakgrunn for saken
Regional plan for vindkraft ble behandlet i Fylkestinget 25.10.12.
Fylkestingets vedtak er nå innarbeidet i plandokumentet. I vedtakets punkt 7 heter det at
endelig plan skal legges fram for fylkesutvalget til godkjenning før planen oversendes til
Miljøverndepartementet.
De justeringer som er gjort i vedlagte plandokument (i forhold til tidligere behandlet
planforslag) er merket med blå skrift. Dette er gjort for å lette lesbarheten. I tillegg er
fylkestingets vedtak tatt inn i forordet. Justert plankart vil bli ettersendt.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Fylkesutvalget godkjenner de justeringer som er gjort i plandokumentet og plankartet for
regional vindkraftplan etter fylkestingets vedtak 25.10.12.
Sarpsborg, 6. november 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Elisabeth Dahle
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/3851
66415/2012
U01
Trine Moe Stokstad
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
188/2012
Anbefalinger fra Hovedstyret for Opplevelsesnæring til søknader om
finansiering behandlet 7. november 2012
Vedlegg
1. Saksfremlegg – Søknad om tilskudd – Oppfølging etter NTW 2012
Bakgrunn for saken
Formålet med denne saken er å legge frem for behandling søknader om økonomisk støtte
over Hovedstyret for Opplevelsesnærings budsjett. Sakene ble behandlet i Hovedstyret for
Opplevelsesnæring 7. november 2012.
Fakta
En sak ble behandlet med økonomiske konsekvenser:

Søknad om tilskudd – Oppfølging etter NTW 2012
Som en start på en internasjonaliseringsprosess for reiselivet i fylket, søkte og fikk
Østfold Reiseliv Norewegian Travel Wokshop 2012 til Fredrikstad og Sarpsborg.På
workshopen deltok 11 bedrifter fra Østfold. Det ble utviklet pakketerte tilbud,
gjennomført møter med internasjonale turoperatører og avtalt ulike
oppfølgingsaktiviteter på NTW. Nå ønsker Østfold Reiseliv å mobilisere og
gjennomføre en mer fokusert innsats for å få flere internasjonale distributører til å
pakketere og selge reiselivs- og kulturopplevelser i Østfold.

Hovedstyret for Opplevelsesnærings vedtak 7. november 2012:
Hovedstyret for opplevelsesnæring anbefaler at Fylkesutvalget fatter følgende vedtak:
 Østfold fylkeskommune bevilger kr. 100.000,- til Østfold Reiseliv til prosjektet
«Oppfølging etter NTW 2012», midlene øremerkes til kompetansetiltak. Midlene
gis under forutsetning at næringen går inn med de resterende midlene (kr.
25.000,-). Midlene tas av avsatte midler til opplevelsesnæring i regionalt
utviklingsfond.
 En vurdering av finansiering av år 2 i prosjektet vil først bli gjort når resultater fra
år 1 blir rapportert til fylkeskommunen.
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Fylkesrådmannens forslag til vedtak
 Østfold fylkeskommune bevilger kr. 100.000,- til Østfold Reiseliv til prosjektet «Oppfølging
etter NTW 2012», midlene øremerkes til kompetansetiltak. Midlene gis under forutsetning
at næringen går inn med de resterende midlene (kr. 25.000,-). Midlene tas av avsatte
midler til opplevelsesnæring i regionalt utviklingsfond.
 En vurdering av finansiering av år 2 i prosjektet vil først bli gjort når resultater fra år 1 blir
rapportert til fylkeskommunen.
Sarpsborg, 7. november 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Håkon Johnsen
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2011/12074
65518/2012
033
Kjerstin Berg
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
189/2012
Orienteringssaker i fylkesutvalget 22. november 2012
1. Dokumenter nevnt under blir framlagt til eller orientert muntlig om i fylkesutvalgets møte.
Bakgrunn for saken
Til orientering blir følgende omdelt eller orientert om i fylkesutvalgets møte 22. november
2012:
1. Brev til Våler kommune av 09.10.12: Høringsuttalelse. Forslag til planstrategi 2012-2015.
Våler kommune.
2. Brev til Halden kommune av 30.10.2012: Høringsuttalelse. Forslag til planstrategi Halden
kommune 2012-2015.
3. Brev til Spydeberg kommune av 31.10.12: Høringsuttalelse. Forslag til planstrategi
Spydeberg kommune 2011-2015.
4. Protokoll fra eiermøte i Østfold Energi AS 29.10.2012.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
De framlagte dokumenter tas til orientering.
Sarpsborg, 5. november 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Odd Roald Andreassen
ass. fylkesrådmann
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/9618
68522/2012
026
Linda Iren Karlsen Duffy
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Fylkestinget
Møtedato
22.11.2012
05.12.2012
Utvalgssaksnr.
190/2012
104/2012
Regionalt partnerskapsfond
Vedlegg
1 Retningslinjer for regionalt partnerskapsfond
Bakgrunn for saken
De regionale utviklingsavtalene 2009-2012 inngått mellom Østfold fylkeskommune og
regionrådene i Østfold nærmer seg nå sin avslutning. Disse avtalene har i stor grad vært
underlagt samme organisatoriske styring som avtalene fra perioden 2005-2009. I løpet av
avtalenes 8-årige virkeperiode har Østfoldsamfunnets muligheter og utfordringer endret seg
mye, og det settes enda større krav til kvaliteten på og nytteeffekten av våre regionale
utviklingsprosjekter.
Det har derfor på ulike måter vært gjennomført evaluering av utviklingsavtalenes innretning
og hensiktsmessighet for å få et grunnlag for å utarbeide de nye retningslinjene for ordningen
fra 2013.
Fram til nå er det regionrådene som har kunnet fremme søknader til de regionale
utviklingsavtalene. Nå åpnes det for at også andre konstellasjoner av kommuner, samt
Østfold fylkeskommune, kan søke. Dermed faller grunnlaget for fortsatt å kalle ordningen for
en avtale. Heretter omtales ordningen derfor som Regionalt partnerskapsfond.
Fakta
Østfold fylkeskommune har tidligere behandlet utviklingsavtalenes innretning og framtid på
flere måter. Fylkesrådmannen fremmet en sak, PS 68/2012, De regionale utviklingsavtalenes
framtidige rolle i utviklingen av det regionale partnerskapet, behandlet i Fylkesutvalget den
19.april. Parallelt med dette foretok fylkesrevisjonen sin gjennomgang av utviklingsavtalenes
resultatoppnåelse, rapporteringsrutiner og organisering. Denne
forvaltningsrevisjonsrapporten ble behandlet i Fylkestinget den 20.juni.
Hovedtrekkene i disse sakene ble formidlet regionrådene (og kommunenes ordførere og
rådmenn) i brev av 26.06.2012, hvor det også ble invitert til dialog om avtalenes framtid
gjennom fellesmøte mellom fylkeskommunen og representanter fra regionrådene
gjennomført den 13.09. Det ble også bedt om skriftlig tilbakemelding fra regionene innen
21.09.
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På bakgrunn av vedtak fra de tidligere behandlingene og innspill/synspunkter fra de ulike
regionrådene ble saken igjen behandlet i fylkesutvalget 16. 10.2012 med følgende vedtak.
1. Det etableres en sentral politisk styringsgruppe for de regionale utviklingsavtalene,
bestående av fylkesordfører (leder), posisjonsleder og opposisjonsleder, samt av ledere av
de 4 regionrådene i Østfold.
2. Både regionrådene, fleksible konstellasjoner av kommuner, samt fylkeskommunen, kan
innstille på prosjekter overfor styringsgruppa.
3. Fylkesrådmannen betjener sekretariatet for avtalene. Dette får ansvaret for å sikre
oppfølging og rapportering av avtalene og prosjektene under disse. Sekretariatet skal også
avgi sin anbefaling til styringsgruppa om alle prosjekter det søkes midler til.
4. De framtidige utviklingsavtalene skal ikke benyttes til lønn til regionrådssekretærer eller til
dekking av andre driftsoppgaver. Fylkeskommunen og regionrådene etablerer en dialog
for å sikre en forutsigbar ivaretagelse av regionrådenes sekretariatsfunksjon.
5. Det forutsettes fortsatt minimum 50% medfinansiering av de enkelte prosjektene som
delfinansieres gjennom de nye avtalene.
6. Fylkesrådmannen fremmer forslag til nye avtaler for Fylkestinget desember 2012.
Avtalenes innretning med hensyn til mål gjøres i dialog med regionrådene. Den formelle
innretningen avklares med fylkesrevisor.
7. Den regionale utviklingsavtalen med Grenserådet beholder ordningen med separat
styringsgruppe som i dag, men underlegges for øvrig de samme prinsipper som den
sentrale ordningen. Det forutsettes at midlene fra KRD skal brukes på prosjekter som
bygger opp under Regionalpark Haldenkanalen. Dersom grenserådet ønsker å bruke
pengene til formål utenom Regionpark Haldenkanalen, skal dette godkjennes av
fylkesutvalget.
Etter dette vedtaket har det vært drøftinger med alle regionene, bl. a i møter med
styringsgruppene for avtalene. Regionenes foreløpige innspill på deres prioriterte
innsatsområder i den nye ordningen er vedlagt saken (vedlegg 3).
Det har vært en god dialog med fylkesrevisjonen om de formelle rutiner og regler for
ordningen for å sikre at de uheldige erfaringene fra tidligere ikke gjentas. Retningslinjene er
derfor justert på grunnlag av denne dialogen.
Fylkesrådmannens vurdering
Med en sentralisert styringsgruppe og sekretariat, samt at ikke bare regionrådene men også
andre konstellasjoner av kommuner og Østfold fylkeskommune selv kan søke, blir det ikke
lenger riktig å snakke om individuelle regionale utviklingsavtaler. Fylkesrådmannen mener
derfor at ordningen fra 2013 bør være et regionalt partnerskapsfond.
For å få en mest mulig målrettet og effektiv bruk av midlene i fondet legges det i
retningslinjene opp til at noen få større innsatsområder prioriteres, og at regionalt
partnerskapsfond kan være et av flere virkemidler som rettes inn mot disse.
Prosjektene skal kunne knyttes opp til hovedmål og strategier i fylkesplanen og de regionale
planene. I dialog med Østfold fylkeskommune er de ulike regionenes styringsgrupper i ferd
med å utarbeide sine prioriterte innsatsområder for 2013-2016. Disse blir lagt fram til
godkjenning i styringsgruppens første møte.
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Selv om hver region er oppfordret til å prioritere og tydeliggjøre sitt ønskede innsatsområde,
vil den nye ordningen fortsatt kunne delfinansiere mindre prosjekter. Det forutsettes da at
disse prosjektene bygger opp under omforente mål og strategier. Mindre prosjekter blir
dermed å regne som delprosjekter innenfor et større overordnet prosjekt.
I retningslinjene er det tydeliggjort at midlene ikke skal benyttes til drift, og ikke til avlønning
av regionrådssekretærene. Behovet for slike sekretærer varierer noe fra region til region, men
har generelt blitt mindre ved at det etableres én sentral ordning og at fylkesrådmannen
betjener sekretariatet for denne.
I Mosseregionen vil næringsomstillingsarbeidet bli prioritert, og der er det allerede ansatt en
prosjektleder som også kan ivareta den løpende dialogen med fylkeskommunen i den
forbindelse. I Nedre Glomma er samarbeidet om felles areal- og transportutvikling ett av to
prioriterte områder, og for dette er det allerede bevilget midler til felles prosjektledelse
gjennom eksisterende RUA-avtale. I Halden forutsetter fylkesrådmannen at behovet er lite, da
regionen p.t kun består av én kommune. I region Indre Østfold fokuseres det på oppfølgingen
av regionens felles næringsplan. Fylkesrådmannen mener en naturlig oppgave i den
forbindelse, er at regionen samarbeider om hvilke typer næringer de vil satse på å utvikle, og
hvor disse bør ligge ut fra perspektivet rett virksomhet på rett sted. Også for Indre Østfold
mener fylkesrådmannen det bør være aktuelt å delfinansiere prosjektledelse innenfor
næringsutviklingsarbeid gjennom den nye ordningen.
Grensekommunene kan søke støtte til prosjekter på samme måte som andre, men har også
en egen avtale. Denne er basert på midler fra KRD som gjennom Østfold fylkeskommune
tildeles denne regionen. Også denne avtalen mener fylkesrådmannen skal underlegges de
samme krav og retningslinjer som for den sentrale ordningen. Dersom Grensekommunene
ønsker å bruke KRD-midlene til andre formål enn Regionpark- Haldenkanalen skal dette
godkjennes av fylkesutvalget.
I Mosseregionen er det som tidligere nevnt klart fokus på næringsomstillingsarbeidet. Etter
konkursen ved Peterson AS i Moss har kommunene i Mosseregionen og Mosseregionens
Næringsutvikling AS (MRNU) tatt initiativ til et langsiktig utviklingsarbeid for å skape ny vekst i
regionen. Ordførergruppen har gitt MRNU i oppdrag å etablere et omstillingsprosjekt som
skal
a) belyse muligheter og begrensninger/hindringer for å få til næringsetableringer/-vekst i
Mosseregionen og
b) oppnå målbar vekst i nye næringsetableringer og innovasjon/knoppskyting i
eksisterende næringsvirksomheter i løpet av prosjektperioden.
Det er etablert en prosjektgruppe som skal jobbe frem en plan for dette arbeidet. I
prosjektgruppen deltar Østfold fylkeskommune. Et analyse- og forankringsarbeid blir satt i
gang høsten 2012, og skal munne ut i en konkret plan for det videre arbeidet.
I forslaget til Statsbudsjett for 2013 er det lagt inn en økning i de regionale utviklingsmidlene
til Østfold fylkeskommune med kr. 3 millioner til omstillingsarbeid i regioner med store
omstillingsbehov som følge av vesentlig redusert sysselsetting. Begrunnelsen for å be om slike
midler var sysselsettingssituasjonen i Mosseregionen som følge av konkursen ved Peterson,
flytting av Trio Ving/Ving Card og nedleggelse av militær aktivitet ved Rygge flystasjon.
Fylkesrådmannen mener det er riktig å knytte bruken av disse 3 millionene opp til det
arbeidet som nå er satt i gang gjennom omstillingsprosjektet. Fylkesrådmannen vil derfor
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foreslå at det tas stilling til den konkrete bruken av midlene når prosjektplanene foreligger og
ambisjonsnivå og ressursbehov er definert.
Ut fra prinsippet om flere virkemidler mot prioriterte mål mener fylkesrådmannen det er
naturlig at også Regionalt partnerskapsfond kan benyttes til prosjekter under
omstillingsarbeidet i Mosseregionen. Dette forutsetter at regionen selv bidrar med
tilsvarende beløp. En slik løsning er en forutsetning for å forløse midler fra Innovasjon Norge
til prosjektet.
Fylkesrådmannen mener forslaget til nye retningslinjene blitt mer konkrete når det gjelder
søknadskriterier og rapportering, og spesifiserer bevilgnings- og utbetalingsrutiner. Det skal
også synliggjøres i søknaden om det omsøkte prosjektet inngår i et større
prosjekt/programområde der Østfold fylkeskommune er inne med andre økonomiske midler.
Det er fortsatt lagt opp til minimum 50% medfinansiering av de enkelte prosjektene.
For 2012-2013 er det i økonomiplanen foreslått avsatt kr. 5,0 mill. Østfold fylkeskommune har
tidligere bevilget midler til de regionale utviklingsavtalene for årene 2009-2011.
Fylkesrådmannen mener at differansen mellom bevilgede og disponerte midler til
eksisterende avtaler og det de ulike styrene har bevilget til konkrete prosjekter overføres til
den nye ordningen. Regionene har alle fått i oppdrag med å dokumentere økonomistatus
snarest mulig.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling:
1. De regionale utviklingsavtalene videreføres for 2013-2016 i form av et regionalt
partnerskapsfond, med en sentral styringsgruppe og sekretariat i Østfold fylkeskommune.
2. Retningslinjer for Regionalt partnerskapsfond med beskrivelse av styringsgruppe, mal for
prosjektbeskrivelse og rapporteringsmal, vedtas.
3. Avtale med grensekommunene om regionale utviklingsprosjekter revideres i henhold til
de nye retningslinjene og vedtas.
4. Styringsgruppa for Regionalt partnerskapsfond gis mandat til å godkjenne regionenes
forslag til fokusområder.
5. Differansen mellom bevilget beløp til Regionale utviklingsavtaler 2009-2012 og midler
viderebevilget til konkrete prosjekter overføres til Regionalt partnerskapsfond.
6. Kr. 5 millioner foreslått avsatt til Regionale utviklingsavtaler i Økonomiplan 2013-2016
bevilges til Regionalt partnerskapsfond.
Sarpsborg, 15.11.12
Atle Haga
fylkesrådmann
Elisabeth Dahle
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/5670
65101/2012
L12
Kari Ottestad
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Møtedato
22.11.2012
Utvalgssaksnr.
191/2012
Oppfølging av innsigelse. Reguleringsplan for Follobanen og Ski
stasjon - Avgrening for østre linje
Vedlegg
1. Rapport Railconsult: «Ski stasjon, Reguleringsplan, Avgrening for Østre linje,
med Protokoll fra Fylkestinget 20.06.2012 og Protokoll fra Fylkesutvalget 20.09.2012.
2. Brev fra Jernbaneverket, datert 09.11.2012
3. E-post fra Ski kommune, datert 08.11.2012
4. Tabeller med sammenstilling av handlingsalternativ for hvert løsningsforslag.
5. Uttalelse. Planstrategi Akershus fylkeskommune
6. Uttalelse. Planstrategi Oslo kommune
Bakgrunn for saken
Ski kommune vedtok 24.04.2012 å sende reguleringsplan for Follobanen ut til offentlig
ettersyn. Hverken Østfold fylkeskommune eller kommunene i Østfold fikk planen på høring.
Med bakgrunn i at reguleringsplanforslaget ikke viste tilfredsstillende planskilt påkobling
mellom Østre Linje og Follobanen, verken nord eller syd for stasjonen, ble det vedtatt
innsigelser i fylkeskommunen og i 9 av kommunene i Indre Østfold. Det ble også gitt
innsigelser til reguleringsplan for Ski stasjon i frykt for at denne skulle vanskeliggjøre
hensiktsmessig planfri påkobling mellom Østre Linje og Follobanen. Det ble også i innsigelsene
påpekt at det må tas høyde for fremtidig høyhastighetstog. Vedtak i sak om reguleringsplan
for Follobanen ble gjort i Fylkestinget 20.06.2012. Vedtak i sak om reguleringsplan for Ski
stasjon ble gjort i Fylkesutvalget 20.09.2012. (Protokoller vedlagt.) Det ble samtidig gjort et
vedtak om å hente inn jernbanefaglig kompetanse for å vurdere jernbaneverkets planer.
Østfold fylkeskommune har hatt fokus på å bidra til en prosess som gir nødvendige
avklaringer innen de tidsfrister som kreves for å unngå forsinkelser i prosjektet. En planfaglig
gruppe har arbeidet intensivt for å vurdere hvilke justeringer i reguleringsplanene som er
nødvendige og mulige for å få en planfri påkobling.
I planprogrammet for arbeidet med Follobanen heter det at det skal legges til rette for et
kapasitetssterkt kryss nord for Ski stasjon både for å knytte sammen Østre linje og Follobanen
og for å sikre en fleksibel avvikling av godstrafikk på Follobanen og Østfoldbanen.
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Etter kapasitetsberegninger og identifisering av flaskehalser kom JBV i utredningsfasen til den
erkjennelsen at en kryssløsning nord for Ski stasjon ikke vil løse hovedutfordringene, som
viste seg å være kapasitetsutfordringene på Ski stasjon. Flaskehalsen på Ski stasjon løses ikke
med en kryssløsning nord for Ski. Denne kryssløsningen ble derfor ikke tatt inn i
reguleringsplanen.
JBV mener en fremtidig avgrening av østre linje sør for Ski løser både påkobling av østre linje
til Follobanen og kapasitetsproblemene på Ski stasjon. Dette fordi togene fra østre linje
kobles direkte på Østfoldbanens vestre linje, slik at det ikke blir konflikt med vendende tog på
Ski stasjon. JBV påpeker at regulert løsning vil gi tilstrekkelig kapasitet ved Follobanens åpning
og at en ny avgrening sør for Ski stasjon gir kapasitet i all overskuelig fremtid. . En slik sørlig
avgrening har de imidlertid definert som utenfor Follobaneprosjektet og framlagte
reguleringsplaner. Utredning og finansiering av denne må altså tas i en separat prosess
framover.
Prosess i arbeidsgruppa
Arbeidsgruppa (JBV, Akershus fylkeskommune (holdt orientert), Ski kommune, kommunene i
Indre Østfold og ØFK) har hatt 4 møter og resultatet er en rapport (vedlagt) hvor
reguleringsforslaget til JBV, Norsk bane sitt forslag til alternativ løsning og Railconsults forslag
til alternativ løsning er beskrevet. I tillegg er en ny og fremtidig løsning fra JBV, som ikke
fremkommer i reguleringsplanforslaget, vurdert. Rapporten avslutter med en vurdering av
ulike tilnærmingsmåter på kort, mellomlang og lang sikt.
I siste møte ble det konkludert med at alle i arbeidsgruppen stiller seg bak det faglige
underlaget i rapporten som Railconsult presenterte. Denne saken løfter de faglige
vurderingene inn i en politisk drøfting for å se på mulighetene for å trekke innsigelsene. Saken
er i hovedsak bygd opp etter innholdet i rapporten, slik at det er mulig å gå inn i det faglige
underlaget i rapporten underveis.
Fakta og Fylkesrådmannens vurdering
Sporplanalternativene
I rapporten vurderer Railconsult 4 sporplaner. I tillegg er det vurdert et forslag om
midlertidige sporforbindelser (5) som bidrar til å minimere konflikt mellom vendende lokaltog
på Ski stasjon og tog på østre linje. Tabellen nedenunder viser hvilken kryssløsning som ligger
i hvilket alternativ.
Nr
Alternativ
1
Reguleringsplanen
Løsning Follobanen X Østre
linje
Ingen planskilt forbindelse
mellom østre linje og
Merknad
-Vanskelig geometri
-Utfordringer med høyde på
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Follobanen.
2
Railconsults
variant
3
Norsk banes
variant
4
JBV
fremtidige
løsning
Railconsults
forslag om
midlertidige
sporforbindelser
mellom spor 2 og
3 nord for
plattform
5
Punktet for kobling mellom
østre linje og dagens
Østfoldbanens vestre linje og
ligger som i dag.
Med planskilt forbindelse i nord
for sørgående tog mellom
Follobanen og Østre linje, men
ikke for nordgående tog.
Med fullstendige planskilte
forbindelser nord for Ski i
tunnel.
Avgreningen for Østre linje
flyttes til planskilt forbindelse
sør for Ski stasjon.
Nordbyveien bro
-Ikke plass for å vente på ledig luke på
Follobanen
-Konflikt østre linje vs. lokaltog til Ski
løses ikke.
Midlertidig løsning
- Konflikt østre linje vs. lokaltog til Ski
løses ikke. Midlertidig løsning
-Må bygges brattere enn normen (kan
ikke nyttes av godstog)*
- Konflikt østre linje vs. lokaltog til Ski
løses ikke. Midlertidig løsning.
-Sørgående tog mot østre linje krysser
nordgående tog planskilt
-Muliggjør vending av lokaltog på spor
4 i perioden mellom Follobanens
ferdigstillelse og åpning av ny
avgreining sør for Ski stasjon
-Må korte inn plattformene
*Norsk bane hevder at Follobanen kan heves ved Sloraveien og bygges i kulvert for å oppnå
en akseptabel stigning (12 ‰). Dette er ikke drøftet i arbeidsgruppen.
Railconsult sin rapport viser at dersom reguleringsplanen vedtas vil det være tilstrekkelig
kapasitet til midt på 2030-tallet. Dersom JBV verkets fremtidige løsning ikke blir bygd før ca
2035, så kan tog på østre linje bli tvunget til å kjøre gamle Østfoldbanen igjen.
Kostnader
JBV slår fast at ny avgrening sør for Ski ikke er del av Follobaneprosjektet, og at det må til en
ny investeringspost. Jernbaneverket har, i sammenheng med arbeidet i arbeidsgruppen, gjort
en forenklet utredning av kostnader. Ett kostnadsoverslag er knyttet til Norsk Banes forslag
om sammenknytning mellom Follobanen i tunnel og Østfoldbanen på Ski (dagstrekning), og
ett overslag over en variant av Jernbaneverkets fremtidige løsning med ny avgrening sør for
Ski stasjon. En ekstern rådgiver (Norconsult) er engasjert for å se på kostnadene (notat
forventes ferdig medio nov 2012). Jernbaneverket antyder at begge alternativ vil koste ca 1
milliarder NOK +/- 50%.
JBV har forespeilet 10 mill til planlegging av den fremtidige løsningen med avgrening sør for
Ski stasjon, samt å gå i gang med planlegging i 2013. Det er dog uvisst om det ligger
planmessige utfordringer knyttet til kulturmiljø og landbruksarealer ved Østensjøvannet i Ås
kommune her. JBV kan ikke gi noen garantier for utbygging av fremtidig løsning, både pga.
manglende kunnskap om planmessige utfordringer og pga. usikkerhet rundt finansiering.
Det er derfor en risiko for at løsningen kommer for sent på plass i forhold til når kapasiteten
er brukt opp.
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Det ønskelige ville vært at den milliarden som tenkes nyttet til planskilt nordlig krysning
kunne «flyttes» til en sørlig avgrening. Bevilgninger tas imidlertid verken i forbindelse med
reguleringsplanene, annet utredningsarbeid eller NTP, men i de årlige statsbudsjettene. Det
foreligger derfor per i dag ingen bevilgning eller "reservasjon" til en planskilt nordlig krysning.
Dette innebærer at en slik "overføring" ikke har en enkel løsning, og den beste og mest
langsiktige "sikringen" vil være gjennom en omtale i NTP.
Forhold til fremtidig høyhastighetsbane
En ny avgrening sør for Ski stasjon vil bygges med dobbeltspor og med dagens
hastighetsstandard, og vil dermed være det første trinnet i en dobbeltsporutbygging av Østre
linje. Det er også lagt til rette for en høyhastighetsavgrening i tunnel nord for Ski stasjon.
Forslag til reguleringsplaner vil derfor ikke vanskeliggjøre de i dag kjente varianter av
høyhastighetsbane.
Å kombinere Follobanen med en fremtidig høyhastighetsbane kunne tenkes å være god
samfunnsøkonomi. Usikkerheten knyttet til høyhastighetsløsning og finansiering er imidlertid
stor, samtidig som et slikt planarbeid ville kreve store endringer. Konsekvensene av å se disse
løsningene i sammenheng er derfor utsettelser av foreliggende reguleringsplaner i påvente av
nye planprosesser. Dette representerer en stor uforutsigbarhet og risiko knyttet til de
mellomlange løsningene som dagens planer bidrar til å løse (større kapasitet, raskere
framføring på vestre linje).
Er det mulig å sikre at ny avgrening bygges?
ØFK, kommunene i Østfold, Jernbaneverket, Ski kommune og Akershus fylkeskommune må
benytte de virkemidler som er tilgjengelige for å sikre finansiering av fremtidig avgrening av
Østre linje sør for Ski. ØFK har bedt om at de ulike parter kommer med «viljeserklæringer», ut
i fra kap. 7.5 i Railconsult sin rapport, for å synliggjøre hvordan arbeidet med og realisering av
ny avgrening sør for ski stasjon kan sikres.
I kapittel 7.5.1 heter det:
«…………..I et brev fra Jernbanedirektøren til berørte kommuner og fylkeskommuner bør
Jernbaneverket love å gjennomføre følgende tiltak for å sikre at den nye avgreningen bygges i
tide. Og for å sikre så god funksjonalitet på Ski stasjon som mulig også i perioden fram til at
avgreningen er ferdigstilt:
 Jernbaneverket viser til at for få den funksjonaliteten for Follobanen som var forutsatt i
planprogrammet, må ny avgrening for Østre linje bygges sør for Ski. Og at man er
innforstått med at besparelsen for Follobaneprosjektet som utelatelsene av de
planskilte forbindelsene gir derfor ikke automatisk en besparelse for jernbanens
investeringsbehov totalt.
 10 Mkr settes av i Follobaneprosjektet for å gjennomføre planlegging av den nye
avgreningen
 Jernbaneverket vil jobbe for at den nye avgreningen kommer inn i NTP 2018
 Jernbaneverket bygger midlertidige sporsløyfer på Ski stasjon som gjør at spor 4 kan
reserveres for vendende lokaltog og som konsekvens av dette at spor 2 kan benyttes av
både nord- og sørgående tog på Vestre linje.
Arbeidet med KS1 for IC Østfoldbanen bør utvides slik at også den nye avgreningen tas med i
den pågående analysen.
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Planarbeid etter Plan- og Bygningsloven igangsettes for den nye avgreningen. Første trinn i
dette bør være parallell utarbeidelse av Konsekvensutredning og Kommunedelplaner i Ås og
Ski kommuner».
I sitt svar brev datert 09.11.2012 , skriver Jernbaneverket følgende (vedlegg):
Jernbaneverket viser til at det er kapasitet på Ski stasjon når Follobanen åpner, men at det på
lengre sikt ikke vil være kapasitet til å fortsette å la togene til Østre linje krysse Follobanens
nordgående spor i samme plan. JBV har derfor besluttet å igangsette et utredningsarbeid hvor
det vil bli sett på nye løsninger for tilknytning av Østre linje til Vestre linje sør for Ski stasjon.
JBV sier i sitt brev at utredning vil starte i januar 2013.
JBV signaliserer i sitt brev at de allerede har gitt sitt innspill til NTP 2014-2023, og det ikke
foreligger noen bestilling fra Samferdselsdepartementet om å utarbeide KVU for ny avgrening
for østre linje. Fylkesrådmannen mener dette er unnvikende, og at JBV ut fra politiske signaler
burde kunne gi et nytt budsjettinnspill.
Railconsult sitt forslag om å etablere midlertidige sporsløyfer på Ski stasjon for å minimere
konfliktpunktene med vendende lokaltog på Ski, er ikke kommentert i JBV sitt brev.
Fylkesrådmannen mener JBV må kunne slutte seg til dette.
Fylkesrådmannen ønsket en «viljeserklæring» fra JBV for å kunne trekke innsigelsen.
Fylkesrådmannen finner ikke at de formuleringene som JBV så langt har gitt er tilstrekkelig
forpliktende til at fylkeskommunen bør trekke sine innsigelser (brev av 09.11.2012).
Fylkesrådmannen har derfor bedt JBV om ytterligere presiseringer av enkelte punkt.
I kapittel 7.5.2 heter det:
«I forbindelse med vedtak for de reguleringsplanene bør det tas inn en kommentar om at den
kapasitetssterke forbindelsen nord for Ski for tog mellom Follobanen og Østre linje er tatt ut
av reguleringsplanen og at det forutsettes at denne opprettes sør for Ski stasjon.»
Det er også i Ski kommunes interesse at planarbeider for ny østre linje igangsettes.
Rådmannen i Ski vil derfor følge opp Railconsults rapport pkt. 7.5.2, og foreslå at følgende tas
inn i vedtak ved behandling av reguleringsplanen for Ski stasjon og reguleringsplanen for
Follobanen. (Se vedlegg)
«I arbeidet med reguleringsplanen for Follobanen ble en kapasitetssterk forbindelse nord for
Ski vurdert og forkastet. Ski kommune forutsetter at JBV igangsetter planlegging av ny
avgrening for østre linje syd for Ski stasjon.»
Når det gjelder reguleringsplan for Follobanen, som har vært behandlet i plan- og
byggesaksutvalget, men beror til kommunestyrebehandling 05.12.12, kan et notat som
tidligere omtalt konkludere med et slikt forslag til tillegg til vedtak.
Samme formulering vil bli innarbeidet i forslag til vedtak tilknyttet reguleringsplan for Ski
stasjon som nå forberedes for behandling i plan- og byggesaksutvalget 04.12. og
kommunestyret 05.12.12
Jernbaneforum Øst kan, ut i fra en enighet om en gjensidig nytte av ny avgrening sør for Ski
stasjon, jobbe for at prosjektet nevnes i NTP 2014 og deretter jobbe for å sikre prosjektet i NT
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2018. Jernbaneforum Øst kan også påvirke JBV og Ski- og Ås kommuner til fortsatt å prioritere
planarbeidet for den nye avgreningen.
I kapittel 7.5.4 heter det:
«I regional Areal og Transportplan for Oslo og Akershus innarbeides en planbestemmelse for
den nye avgreningen. Regional ATP er under utarbeidelse og planprogram for dette arbeidet.
Fylkesutvalget for Akershus vedtar i november eller desember 2012 en bestilling til
administrasjonen i fylkeskommunen på en slik planbestemmelse.»
Akershus fylkeskommune og Oslo kommune skal jobbe med regional Areal- og transportplan
for Oslo og Akershus. Utfordringer med Follobanen og avgrening sør for Ski stasjon spilt inn til
arbeidet med regional planstrategi for Akershus fylkeskommune og til planstrategien for Oslo
kommune (se vedlegg). Fylkesutvalget i Akershus fylkeskommunene vurderer dette som del
av sin realitetsbehandling av planstrategien før nyttår.
Hvilke handlingsalternativ har ØFK på kort og lang sikt er oppsummert i vedlegg 4.
Videre håndtering av innsigelser i Indre Østfold
Foreløpige signaler tyder på at kommunene i Indre Østfold vurderer nøye valget om
innsigelsene skal trekkes nå eller i mekling. Løsningen vil avhenge av hvilke forpliktelser /
viljeserklæringer de får. Det er tidlig gitt signaler til Ski kommune om at tid for mekling bør
avklares raskt med Fylkesmannen, slik at en mekling kan finne sted i desember. JBV er
avhengige av reguleringsvedtak før nyttår for å sikre igangsettelse av KS2 i 2013.
Konklusjon
Sett i lys av at flaskehalsen sitter på Ski stasjon og at en kryssløsning nord for Ski ikke løser
fremtidige kapasitetsproblemer her, mener fylkesrådmannen at en ny avgrening sør for Ski
stasjon vil gi den beste løsningen på lang sikt. Dette kan aksepteres som løsning ut i fra at det
er beregnet kapasitet på Follobanen til midten av 2030-tallet for tog fra både vestre og østre
linje. Det er imidlertid viktig å mobilisere for å få til en rask planprosess og for å sikre
finansiering av avgrening sør for Ski stasjon.
Det ideelle hadde vært om det var utredet en «masterplan» for hele jernbaneinfrastrukturen i
et 50-100-årsperspektiv, inkludert mulige sambruksløsninger. Situasjonen i dag er imidlertid
at en slik helhetlig tilnærming ikke eksisterer, hvilket betyr at krav om en slik for å oppheve
innsigelsene først og fremst vil utgjøre en betydelig belastning for Østfoldsamfunnet selv.
Ski kommune har signalisert at ev. mekling kan gjennomføres før nyttår slik at man får en
konklusjon uten å ramme framdriften til Follobaneprosjektet. Det er fylkesrådmannens
oppfatning at det i utgangspunktet er lite å hente på å opprettholde innsigelsene og gå til
mekling, gitt at alle involverte gav de «viljeserklæringene» som pkt 7.5 i Railconsult sin
rapport la opp til. Fylkesrådmannen finner ikke at de formuleringene som JBV så langt har gitt
er tilstrekkelig forpliktende til at fylkeskommunen bør trekke sine innsigelser (brev av
09.11.2012). Fylkesrådmannen har derfor bedt JBV om ytterligere presiseringer av enkelte
punkt. Dersom presiseringer ikke blir gitt av JBV anbefaler fylkesrådmannen at dette blir tema
for en mekling med JBV.
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Avklaring av innsigelser i MD betyr forsinkelser og dermed dårligere resultater for
Østfoldsamfunnets samlede, framtidige jernbanetilbud på både kort, mellomlang og lang sikt,
enn det vi får med gjeldende forslag til reguleringsplaner. Fylkesrådmannen mener allikevel
det er viktig å vurdere om hva mer man kan oppnå av politiske og statlige forpliktelser, enn
det som fremkommer i JBV brev (09.11.2012), og at dette bør prøves gjennom en mekling.
Følgende punkt (7.5.1) bør være utgangspunktet for en mekling, og det en bør søke å få til
som meklingsresultat:
 Jernbaneverket viser til at for få den funksjonaliteten for Follobanen som var forutsatt
i planprogrammet, må ny avgrening for Østre linje bygges sør for Ski. Og at man er
innforstått med at besparelsen for Follobaneprosjektet som utelatelsene av de
planskilte forbindelsene gir derfor ikke automatisk en besparelse for jernbanens
investeringsbehov totalt.
 10 Mkr settes av i Follobaneprosjektet for å gjennomføre planlegging av den nye
avgreningen .
 Jernbaneverket vil jobbe for at den nye avgreningen kommer inn i NTP 2018.
 Jernbaneverket bygger midlertidige sporsløyfer på Ski stasjon som gjør at spor 4 kan
reserveres for vendende lokaltog og som konsekvens av dette at spor 2 kan benyttes
av både nord- og sørgående tog på Vestre linje.
Fylkesrådmannens forslag til vedtak
Forslag til reguleringsplaner for Follobanen og Ski stasjon sikrer at Follobanen har kapasitet til
midten av 2030-tallet, og vil ikke vanskeliggjøre de i dag kjente varianter av
høyhastighetsbane. Østfold fylkeskommune vil jobbe for at en kapasitetssterk og langsiktig
løsning med avgrening av Østre linje sør for Ski stasjon blir realisert før kapasiteten på
Follobanen er brukt opp.
Østfold fylkeskommune ønsker ikke forsinkelse av Follobanen, og har bedt Jernbaneverket
om en «viljeserklæring» for å kunne trekke innsigelsene basert på en felles forståelse om at
JBV jobber for at en avgrening av Østre linje bygges før kapasiteten på Ski stasjon er brukt
opp.
Jernbaneverket går ikke så langt i sin «viljeserklæring» (09.11.2012) at innsigelsene kan
trekkes. Østfold fylkeskommune ønsker mekling med siktemål å oppnå tydelige forpliktelser
fra Jernbaneverket i henhold til følgende punkt.
 For å få til den funksjonaliteten for Follobanen som var forutsatt i planprogrammet, vil
Jernbaneverket vise til at ny avgrening for Østre linje må bygges sør for Ski. Videre er
Jernbaneverket innforstått med at besparelsen for Follobaneprosjektet som
utelatelsene av de planskilte forbindelsene, derfor ikke nødvendigvis gir en besparelse
for jernbanens investeringsbehov totalt.
 Kr 10 mill settes av i Follobaneprosjektet for å gjennomføre planlegging av den nye
avgreningen.
 Jernbaneverket vil jobbe for at den nye avgreningen kommer inn i NTP 2014-2025
med oppstart/utbygging i 2018.
 Jernbaneverket vil bygge midlertidige sporsløyfer på Ski stasjon som gjør at spor 4 kan
reserveres for vendende lokaltog og som konsekvens av dette at spor 2 kan benyttes
av både nord- og sørgående tog på Vestre linje.
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Dersom jernbaneverket skriftlig innfrir punktene over før mekling, gis fylkesordfører fullmakt
til å trekke innsigelsene. Fylkesordfører gis også fullmakt til å trekke innsigelsene dersom
meklingsresultatet tilsier det.
Sarpsborg, 14. november 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Elisabeth Dahle
fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
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Saksbehandler:
2011/10237
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082
Anne-Lise Kristoffersen
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Fylkestinget
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22.11.2012
05.12.2012
Utvalgssaksnr.
192/2012
106/2012
Søknad om permisjon fra folkevalgte verv - Rune Fredriksen
Vedlegg
1. Søknaden fra Rune Fredriksen av 2.november 2012.
Bakgrunn for saken
Representanten Rune Fredriksen (Ap) søker i brev datert 2. november 2012 om permisjon fra
en del av sine folkevalgte verv i Østfold fylkeskommune. Årsaken som oppgis er
arbeidsbelastning etter at Rune Fredriksen er konstituert som gruppeleder for Fredrikstad
Arbeiderparti i Fredrikstad kommune, i tidsrommet gruppeleder Atle Ottesen er oppnevnt
som politisk rådgiver i Forsvarsdepartementet.
Eventuell permisjonen utløser opprykk samtidig som det må tas stilling til om det skal
oppnevnes nye medlemmer og varamedlemmer, eller om varamedlemmer skal tiltre.
Fakta
Søknaden
Rune Fredriksen søker om permisjon fra følgende verv:
 7. representant for Arbeiderpartiet i fylkestinget
 Medlem av opplæring, kultur og helsekomiteen
 Medlem av internasjonalt utvalg
 Deltaker på AER komitemøter
Søknaden gjelder i det tidsrom Fredriksen fungerer som gruppeleder, begrenset til 1. oktober
2013. Det søkes ikke om fritak for vervet som styreleder av Oslofjordfondet og vervet som
medlem av organisasjonskomiteen for AER sommerskole.
Kommunelovens bestemmelser
Kommunelovens § 15, nr 2 bestemmer at fylkestinget etter søknad kan frita, for et kortere
tidsrom eller resten av valgperioden, den som ikke uten uforholdsmessig vanskelighet eller
belastning kan skjøtte sine plikter i vervet.
Fritak er altså betinget av at vedkommende «ikke uten uforholdsmessig vanskelighet eller
belastning kan skjøtte sine plikter i vervet». I henhold til Bernt og Overå i Kommuneloven med
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kommentarer, 5. utgave, 2011, s. 130 – 132, menes med fritaksgrunn i første rekke søkerens
arbeidsforhold, dårlig helse eller andre velferdsgrunner som gjør det ekstra byrdefullt å
oppfylle de plikter vervet medfører, og som man i utgangspunktet har plikt til å fungere i ut
valgperioden. Avgjørelsen vil altså være skjønnsmessig og bero på en vurdering av hva som
ligger i fritaksgrunnen «uten uforholdsmessig vanskelighet eller belastning.» Selv om lovlig
fritaksgrunn foreligger, er det ellers opp fylkestingets frie skjønn å avgjøre om søknaden skal
imøtekommes, jf. lovtekstens formulering «kan…. frita». Det må her hensyntas både søkerens
og fylkeskommunens situasjon, og et eventuelt avslag må være saklig motivert.
Fylkesrådmannens vurdering
Rune Fredriksen begrunner søknaden med stor arbeidsbelastning. Fredriksen stilte parallelt
med plassen på Arbeiderpartiets liste ved fylkestingsvalget 2011, til valg ved kommunevalget i
Fredrikstad kommune. Det vil si han var innforstått med at han kunne bli folkevalgt både i
fylkeskommunen og i kommunen. På den annen side er det grunn til å tro at han ikke var
forespeilet posisjon som gruppeleder, og slik sett har nok arbeidsbelastningen for Fredriksen
blitt vesentlig større enn forespeilet ved at han midlertidig har påtatt seg oppgaven med å
være gruppeleder for Fredrikstad kommunes største parti. Det underbygges også ved at han
kun har søkt om permisjon ut valgmåneden for Stortingsvalget neste år, og heller ikke for alle
sine verv i fylkeskommunen. Tidligere fylkesting har innvilget fritak for lignende søknader.
Etter en samlet vurdering vil fylkesrådmannen derfor tilrå at søknaden fra Rune Fredriksen
innvilges.
Forutsatt innvilgelse av søknaden gjelder følgende:
Opprykk
For vervet som medlem for Arbeiderpartiet i fylkestinget, gjelder opprykks bestemmelser i
kommunelovens § 16 nr 2, 1. punktum. De øvrige varamedlemmene i partigruppen rykker
opp én plass etter den nummerorden de er valgt. Det betyr at varamedlem Cecilie Agnalt (Ap)
rykker inn som fast medlem for Arbeiderpartiet i fritaksperioden, mens Lars Pedersen Due blir
ny første vara. Øvrige varamedlemmer rykker opp en plass i den nummerorden de er valgt.
Nyvalg
Når det gjelder Rune Fredriksens øvrige verv gir kommuneloven henvisning på hva som
gjelder dersom representanten trer endelig ut, jf. kommuneloven § 16 nr 3, 1. punktum:
«Dersom et medlem av et annet folkevalgt organ enn kommunestyre og fylkesting,
kommunestyrekomité og fylkestingskomité trer endelig ut, velges nytt medlem, selv om det er
valgt varamedlem.«
Lovens ordlyd omhandler «endelig uttreden», men i henhold til lovkommentarene må den
forstås også å omhandle uttreden av midlertidig karakter så som situasjoner hvor et medlem
flytter ut av fylket eller ved permisjoner på ubestemt tid som rikspolitiske verv, hvor det er
usikkert om vervet medfører endelig uttreden. I slike tilfeller taler gode grunner for at det
allerede ved uttreden velges nytt medlem. I dette tilfellet er imidlertid uttreden eller
permisjonen klart tidfestet og av kun knapt ett års varighet. Fylkesrådmannen tolker derfor
bestemmelsen dithen at Fredriksen ikke trer endelig ut, og at hans vararepresentant derfor
kan møte i samsvar med § 16 nr 1 i hans fritaksperiode dersom søknaden innvilges.
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For opplæring, kultur og helsekomiteen betyr det at Torill Bergene (Ap) møter som fast
medlem i permisjonstiden, mens Cecilie Agnalt (Ap) blir ny midlertidig første vara og øvrige
varamedlemmer rykker opp i rekkefølge en plass i den nummerorden de er valgt.
For vervet som medlem av AER-komite 2 Sosial Policy and Public Health er det ikke oppnevnt
varamedlem. Her må fylkestinget derfor oppnevne et nytt midlertidig medlem. Oppnevningen
skal skje fra samme gruppe som Fredriksen tilhører.
Når det gjelder vervet som medlem av internasjonalt forum, er dette ikke en særskilt
oppnevning. Internasjonalt forum er et drøftings- og samordningsorgan uten formell
beslutningsmyndighet og hvor kriteriet for å være medlem og bli innkalt, er at en har
internasjonale verv for Østfold fylkeskommune. Det er derfor ikke et ordinært verv som en
kan søke fritak fra. Internasjonalt forum har for øvrig kun to årlige møter. Rune Fredriksen
oppgir at han vil fortsette med vervet som medlem av organisasjonskomiteen for AER
sommerskole. Fylkesrådmannen ser det følgelig som naturlig at Fredriksen fortsatt får tilsendt
møteinnkallingen til forumet, men han kan melde forfall etter ordinære regler.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
1. Fylkestinget innvilger representanten Rune Fredriksen (Ap) permisjon fra vervene som
medlem av fylkestinget, opplæring, kultur- og helsekomiteen og medlem av AER komite 2
Sosial Policy and Public Health, i perioden 7. desember 2012 til 1. oktober 2013.
2. Representanten Cecilie Agnalt (Ap) rykker inn som fast medlem for Arbeiderpartiet i
fylkestinget perioden 7. desember 2012 til 1. oktober 2013, mens Lars Pedersen Due blir
ny første vara samme tid. Øvrige varamedlemmer rykker opp en plass i den nummerorden
de er valgt.
3. Representanten Torill Bergene (Ap) møter i perioden 7. desember 2012 til 1. oktober
2013som fast medlem i opplæring, kultur og helsekomiteen. Representanten Cecilie
Agnalt (Ap) blir i samme periode ny midlertidig første vara, mens øvrige varamedlemmer
rykker opp i rekkefølge en plass i den nummerorden de er valgt.
4. Som nytt midlertidig medlem av AER komite 2 Sosial Policy and Public Health fram til 1.
oktober 2013 oppnevnes…………………………………………………………
5. Medlemskapet i internasjonalt forum opprettholdes i permisjonsperioden.
Sarpsborg, 11. november 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Odd-Roald Andreassen
assisterende fylkesrådmann
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Stortingsvalget 2013 - valg av fylkesvalgstyret
Vedlegg
Ingen.
Bakgrunn for saken
Mandag 9. september neste år er fastsatt som valgdag for Stortingsvalget 2013. I henhold til
valgloven § 4-3 skal det ved vært stortingsvalg og fylkestingsvalg være et fylkesvalgstyre som
velges av fylkestinget selv.
Fylkesvalgstyret er ansvarlig for fylkeskommunens valgoppgaver, – forberedelse,
gjennomføring og kontroll av storingsvalget.
Regler for oppnevningen
Fylkesvalgstyret velges etter reglene om faste utvalg i kommuneloven § 10, som innebærer
at fylkestinget oppnevner et fylkesvalgstyre på minimum 3 medlemmer, varamedlemmer og
blant medlemmene, leder og nestleder.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesvalgstyret bør ha en bred politisk sammensetning, men ikke større enn at de ved behov
kan samles på kort varsel. Fylkesrådmannen foreslår at fylkesutvalgets medlemmer og
varamedlemmer oppnevnes med henholdsvis fylkesordfører og fylkesvaraordfører som leder
og nestleder, slik det har vært tradisjon for ved foregående valg. Dette har fungert
tilfredsstillende.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
1. For Stortingsvalget 2013 velges et fylkesvalgstyre på 11 medlemmer personidentisk med
fylkesutvalgets medlemmer og varamedlemmer.
2. Som leder oppnevnes fylkesordfører Ole Haabeth, og som nestleder oppnevnes
fylkesvaraordfører Per Inge Bjerknes.
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Sarpsborg, 11. november 2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Odd-Roald Andreassen
assisterende fylkesdirektør
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Saksnr.:
Løpenr.:
Klassering:
Saksbehandler:
2012/2977
68306/2012
212
Sidsel Marie Schade
Møtebok – Saksframlegg
Behandlet av
Fylkesutvalget
Fylkestinget
Møtedato
22.11.2012
06.12.2012
Utvalgssaksnr.
194/2012
108/2012
Investeringsregnskap 2012 – saldering
Vedlegg
Ingen.
Bakgrunn for saken
Kommunal og regionaldepartementet (KRD) har i brev av 7.april 2010 presisert forhold
knyttet til budsjettering og regnskapsføring av investeringer herunder avslutning av
investeringsregnskapet. Disse presiseringer har sin bakgrunn i departementets tolking av
kommuneloven samt tilhørende forskrifter. De føringer som har blitt gitt fra KRD har siden
innføringen i 2010 blitt ivaretatt med en politisk sak i desember for saldering av
investeringsregnskap, samt en politisk sak etter regnskapet er avsluttet. Sistnevnte politiske
sak inneholder vurdering av den økonomiske rammen til det enkelte prosjekt samt en
vurdering av behovet for midler kommende år.
Kommunal og regionaldepartementets presiseringer er gitt for å bedre politisk styring ved
eventuelle svikt av vesentlig art enten i budsjetterte inntekter eller ved vesentlig økning i
budsjetterte utgifter.
Fakta
Vedlegg til denne saken inneholder kun de prosjekter som har behov for økonomisk styrking,
eller som har ubenyttede midler. Flere prosjekter har hatt en noe sen oppstart i forhold til det
som var planlagt, og disse har av denne grunn vesentlig med ubenyttede midler. En vurdering
av disse vil først bli gjort etter avslutning av regnskapet for 2012.
Solbergtårnet
Merutgifter på kr 638.078,- som fremkommer på Solbergtårnet er sluttavregningen fra
Statens vegvesen. Kommunene Fredrikstad og Sarpsborg har blitt fakturert for sin andel av
dette. Det forventes ikke å tilkomme flere utgifter knyttet til dette prosjektet som gjelder
Østfold fylkeskommune sin andel. Østfold fylkeskommunes andel blir kr 273.076,-
Nytt billettsystem Østfold kollektivtrafikk
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Etter en nøye gjennomgang av de utgifter som gjenstår i dette prosjektet vil det være kr 2 mill
som ikke vil komme til anvendelse. Investeringsrammen kan på denne bakgrunn reduseres.
Hms-tiltak
Det er benyttet mer midler til HMS-tiltak inneværende år enn den vedtatte ramme.
Merforbruket er samIet på kr 612.935,-. Hms-midler og arealeffektiviseringsmidler har blitt
benyttet som en del av den totale finansieringen i ulike byggeprosjekter.
Kirkeparken utbygging - Kirkeparken avløpsnett
I siste fase av utbyggingen ved Kirkeparken vgs. har det påløpt utgifter til Moss kommune.
Disse merutgiftene på kr 830.841,- foreslås dekket av midler til uavklarte utgifter til
avløpsnett ved samme skole. Det er fortsatt usikkerhet om en større andel av disse avsatte
midlene (totalt kr 3 mill) vil komme til anvendelse. Avklaring på dette vil først være mulig
medio 2013.
Kalnes - restutgifter idrettshall, byggfaghall og ridehall
De resterende utgifter til byggfaghall og idrettshall ved Kalnes vgs ble ved overgang til året
2012 anslått til kr 156.000,-. Det viser seg at det er medgått noe mer enn estimert beløp, og
denne merutgiften på kr 13.485,-. I tillegg viser sluttavregningen for ridehallen en merutgift
på kr 476.905,-.
Investeringer i fylkesveier
Budsjettet for investeringer i fylkesveier for 2012 er budsjettert uten utgifter finansiert av
bompengeinntekter. Det er mottatt bompengeinntekter som ved utgangen av oktober utgjør
kr 11,4 mill. Disse midlene må budsjetteres. Derfor foreslår fylkesrådmannen at disse postene
økes med samme beløp. Dette er kun en budsjetteknisk justering.
Fylkesrådmannens vurdering
Fylkesrådmannen mener det er god styring og kontroll på fylkeskommunes
investeringsprosjekter til tross for noen avvik som fremkommer i denne saken. Noen
prosjekter har midler igjen og fylkesrådmannen vil vurdere dette i politisk sak våren 2013,
med utgangspunkt i den regnskapsmessige årsavslutningen.
Fylkesrådmannen ønsker å videreføre den praksis at ubenyttede midler fra
investeringsprosjekter overføres disse til en egen konto for ubrukte investeringsmidler
avsluttede prosjekter. Dette vil da være midler som på et senere tidspunkt kan benyttes til å
finansiere merutgifter på prosjekter etter politisk vedtak, uten at det da vil få en økonomisk
konsekvens for rente og avdragsbelastningen. Midlene vil også kunne benyttes til nedbetaling
av gjeld.
Fylkesrådmannens forslag til innstilling
1. Merforbruk Kirkeparken vgs utgifter til Moss kommune dekkes ved bruk av avsatte
midler til utgifter avløpsnett.
2. Merforbruk til investeringsprosjekter på totalt kr 1.376.402,- dekkes ved reduksjon av
rammer til prosjekter med mindreforbruk. Mindreforbruket utgjør totalt kr 2.000.000,. Resterende midler kr 623.598,- avsettes til ubenyttede lånemidler avsluttede
prosjekter.
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3. Bruk av ubenyttede midler vurderes ved gjennomgang av alle investeringsprosjekter
våren 2013.
4. Budsjettet for inntekter og utgifter innenfor investeringer på samferdselsområdet –
fylkesveier – økes med samme beløp som faktisk mottatte bompenger ved utgangen
av året.
Sarpsborg, 15.11.2012
Atle Haga
fylkesrådmann
Hans Jørgen Gade
økonomidirektør
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